
وزیر ارتباطات:
سرعتتغییراتتکنولوژیشرایطتنظیمگری

رادشوارترکردهاست
 وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات گفت: ســرعت تغییرات تکنولوژی و 
رشــد فزاینده فراگیری ارتباطات و فناوری اطلاعــات در زندگی روزمره 
مردم و توسعه شــکل تازه ای از کســب وکار و نیازها و انتظارات کاربران، 
شــرایط تنظیم گری و راهبری حوزه ICT را دشــوارتر و پیچیده تر از هر 

زمان دیگری می کند.
 عیســی زارع پور هم زمان با نوزدهمین سالروز تاســیس سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی، در پیامی اعلام کرد: سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی در آستانه ورود به نوزدهمین سال تأسیس، هم زمان 
با سرعت تغییرات تکنولوژی و رشد فزاینده فراگیری ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در زندگی روزمره مردم و توسعه شــکل تازه ای از کسب و کار و 
نیازها و انتظارات کاربران، شرایط متفاوتی را تجربه می کند. شرایطی که 
تنظیم گری و راهبری حوزه ICT را دشــوارتر و در عین حال پیچیده تر از 

هر زمان دیگری می کند.
وی افزود: در یک سال گذشته توسعه زیرســاخت های ارتباطی فراگیر، 
پایدار، پرســرعت و با کیفیت مبتنــی بر فیبرنــوری )FTTx( و ارتقای 
کیفیت پوشش ارتباطات ســیار از طریق تدوین و تصویب مقررات مورد 
نیاز، کسب حمایت های مالی دولت، تعامل با ذی نفعان و همچنین جلب 
مشــارکت نهادهای مرتبط با این حوزه به طور هم زمــان، در رگولاتوری 
کشور دنبال شده است که امیدوارم در دوره جدید سازمان، اجرای پروژه 

فیبر نوری با سرعت و شتاب بیشتری دنبال شود.
زارع پور تصریح کرد: در حال حاضر توســعه عادلانه دسترسی همه مردم 
عزیز ایران در اقصی نقاط کشور به خدمات مناســب و با کیفیت، توسعه 
خدمات دیجیتال بر بســترهای بومی و حمایت از طیف متنوع صاحبان 
کسب و کارها، شــتاب دهی به تحولات فناورانه در کشور،  برنامه ریزی و 
اصلاح ساز و کارها به منظور افزایش رضایت مشــتریان با در نظر گرفتن 
کیفیت خدمات، قیمت و حق انتخاب خدمــات، تنظیم مقررات خدمات 
و سکوهای فضای مجازی از طریق برنامه ریزی، تنظیم گری و همکاری با 
نهادهای بالادستی مانند شورای عالی فضای مجازی و نهادهای تنظیم گر 
بخشی و بین بخشــی و سیاست گذاری برای اســتفاده حداکثری از توان 
داخلی و بومی سازی در زیرساخت، شبکه ها و خدمات ارتباطی بر اساس 
قوانین و سیاست های بالادستی است که بایســتی در سرلوحه اقدامات 

رگولاتوری قرار بگیرد.

وزیر یوان به جای دلار

یارکشیچینازعربستانعلیهاقتصادآمریکا
خریدار   چین خواســتار خرید نفت و گاز با استفاده از 
ارز یوان است، خواسته ای که اگر عملی شود تا ۳۵ درصد 
از مبــادلات دلار در بازارهای جهانــی را کاهش خواهد 
داد و جایگاه آمریکا به عنوان اقتصــاد اول دنیا را به خطر 

می اندازد.
 امروز ششمین سالگرد توافق تاریخی کاهش تولید نفت 
موسوم به اوپک پلاس اســت که طی آن اعضای اوپک و 
۱۰ کشور تولیدکننده نفت غیر اوپکی برای مدیریت بازار 

نفت دور یک میز نشستند.
توافقی که در موقعیت های مختلف در بازار نفت توانست 
قیمت ها را تقویت کند و یا بــا اختلاف نظر مانند آنچه در 
اوایل سال ۲۰۲۰ میلادی رخ داد، جهان را در نفت غرق 
کرده و قیمت طلای ســیاه را منفی کند. امــا این توافق 
علاوه بر آنکه بر قیمت ها و نحــوه و اندازه تولید نفت تاثیر 

گذار بود یک اثر بزرگ تر نیز داشت.
همراهی عربستان با روسیه در این توافق اولین زمزمه ها 
برای فروپاشی توافق پترودلار بین آمریکا و عربستان را به 
صدا درآورد. اختلاف عربستان و آمریکا بر سر سرنوشت 
اوپک و همچنیــن بازارهای جهانی نفت خام ســاختار 
پترو- دلار )نفت عربســتان بــه عنوان پشــتوانه دلار 
آمریکا( را که از دهه ۸۰ میلادی بنا شده، به خطر انداخت 

و حالا با ورود چین به عنوان دومیــن اقتصاد بزرگ دنیا 
برای خرید نفت عربستان با یوان، فروپاشی هژمونی دلار 
در بازارهای جهانــی بیش از هر زمــان دیگری نزدیک 

است.
هژمونــی دلار در جهــان از زمانی که به عنــوان قدرت 
اصلی بازارهای مالــی بعد از جنگ جهانــی دوم مطرح 
شــد، تا به امروز با فراز و فرودهایی همراه بــوده، اما هر 
بار به وســیله ای این هژمونی بازتولید شــده و به حیات 
خود تا به امروز ادامه داده اســت. یکبار طلاهای فدرال 
رزرو به کمک دلار آمد و آن را قــدرت اول کرد و بار دیگر 
نفت عربستان پشــتوانه این ارز جهان شــمول شد و با 
تعریف پترو-دلار آن را نجات داد. اکنون اما از گوشــه و 
کنار صدای ترک برداشــتن پترو- دلار یــا همان توافق 

عربستان و آمریکا به گوش می رسد.
اختلاف آمریکا و عربســتان در ســال های اخیر از پشت 
درهای بسته به سرخط خبرها رســیده است. از تهدید 
روسای جمهور آمریکا برای افزایش تولید نفت و کاهش 
قیمت ها گرفتــه تا بی تفاوتی عربســتان بــه پیام های 
آمریکا در بازار نفت همگی باعث شــده تــا ادامه حیات 

پترودلار در هاله ای از ابهام باشد.
با توجه به این اختلافات در سال های اخیر همواره چین 

از عربستان خواســته تا یوان را به عنوان ارز مرجع برای 
صــادرات نفت به چین در دســتور کار قرار دهد. ســال 
گذشته نیز عربســتان و چین اعلام کردند که بخشی از 
صادرات نفت این کشــور به چین با ارز یوان انجام خواهد 
شــد. حالا با ســفر رییس جمهوری چین به عربستان، 
به نظر می رســد این توافــق گام به گام بــه اجرا نزدیک 

می شود.
شــی جین پینگ رئیس جمهــور چیــن روز جمعه به 
رهبران کشــورهای عربی حوزه خلیج فــارس گفت که 
چین خواســتار خرید نفت و گاز با اســتفاده از ارز یوان 
اســت. پکن به دنبال افزایش اعتبار واحد پولی خود در 
سطح بین المللی است و با این اقدام می تواند تسلط دلار 
آمریکا بر تجارت جهانی را تضعیف کند. این موضوع از آن 
جهت اهمیت دارد که می تواند ســایر مشتریان آسیایی 
نفت عربســتان را هم به ســمت فاصله گرفتن از دلار در 
معاملات هدایت کند که به معنــای حذف دلار از حدود 

۳۰ درصد معاملات نفتی جهان خواهد بود.
اکنون حجم بزرگی از خرید نفت از ســوی کشــورهای 
آسیایی انجام می شود و ممکن اســت آن ها نیز به دنبال 
چین، معامله با عربســتان را به یوان انجــام دهند و این 
موضوع قطعاً می تواند دلار را زمیــن زده و هژمونی دلار 

را در جهــان به خطر بینــدازد. از همیــن رو، آمریکا در 
مقابل پیمان های پولی دو یــا چندجانبه مقاومت زیادی 

می کند.
با این حال اگر این موضــوع عملیاتی شــود، به معنای 
خروج ۳۵ درصــد دلار از بازار اســت، زیــرا ۳۵ درصد 
مبادلات جهانی را چین انجــام می دهد و اگر ۳۵ درصد 
دلار از بازار خارج شود، اساس اقتصاد آمریکا دچار تزلزل 
و مشکل خواهد شــد. زمانی در سیســتم برتون وودز، 
پشــتوانه دلار، طلا بود، اما اکنون این موضوع درســت 

نیست و تمام تمرکز بر پترودلار است.
بنابراین با این اتفاق، اقتصاد آمریــکا زمین خورده و این 
کشــور قادر نخواهد بود که اقتصاد اول دنیا باقی بماند. 
نکته مهم دیگر آن اســت که در صورتی که ریاض دلار را 
که ارز اصلی ذخیره دنیاست از معاملات نفتی خود حذف 
کند، نفوذ واشنگتن در تجارت جهانی کاهش پیدا کرده و 

توانایی آن در اعمال تحریم ها بر کشورها کم خواهد شد.

واکاوی عرضه خودرو داخلی در بورس کالا
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خانههنرمیرا

 بررسی تازه ترین گزارش بیمه مرکزی نشان می دهد
افزایش۵۷درصدیمشتریانبیمه

آیت الله رئیسی در همایش ملی ارتقای شفافیت مطرح کرد

افزایش۲میلیوننفری
مودیانمالیاتی

با تولید گرید جدید قیر در کشور انجام می شود
گسترشبازارهایجدیدصادراتی

قیرایراندرشرقآسیا

مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی : نان آخرین سنگر معیشتی
 مردم است

نانواییهایزنجیرهایازراهمیرسند

سیاه چاله های قیمت گذاری دستوری خودرو

دولتسنتشکنیمیکند؟
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وزیر

وزیر جهاد کشــاورزی در جلســه قرارگاه امنیت غذایی تاکید کرد: وزیر 
جهاد کشاورزی بر افزایش سهم آبزیان در سبد مصرفی خانوار و افزایش 

سرانه مصرف این بخش تاکید کرد.
 به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، جلسه قرارگاه امنیت غذایی به ریاست 
سیدجواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشــاورزی و با حضور معاونین وزیر، 
رؤسای سازمان ها و مســئولان ذی ربط در وزارت جهاد کشاورزی برگزار 
شد.در این جلسه، سیدجواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی بر افزایش 
سهم آبزیان در ســبد مصرفی خانوار و افزایش ســرانه مصرف این بخش 

تاکید کرد.
وی در ادامه افزود: با توجه به ظرفیت های بی نظیر پهنه های ســرزمینی 
ایران از جمله محیط های دریایی، سواحل، رودها و … تولید محصولات 
آبزی باکیفیت و ارزان و فرهنگ سازی مصرف پروتئین های دریایی باید 

مورد توجه سازمان شیلات قرار گیرد.
وزیر جهاد کشاورزی با اشــاره به اهمیت صادرات محصولات آبزی گفت: 
در ۷ ماهه نخست ســال ۱۴۰۱ صادرات محصولات آبزی نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته به لحاظ وزنی و ارزشــی به ترتیب رشد ۲۸ و ۶۸ 

درصدی داشته است.
مقام عالی وزارت در ادامه تصریح کرد: در راســتای حمایــت از تولید و 
صادرات آبزیان، پرداخت تسهیلات در قالب شیلات کارت به بهره برداران 

این بخش در حال انجام است.
ســاداتی نژاد در پایان گفت: در راســتای مدیریت، توســعه و تکمیل 
زنجیره ارزش محصولات آبزی و حمایت از سرمایه گذاری در این بخش 
راه اندازی شهرک های شیلاتی در دســتور کار وزارت جهاد کشاورزی 

قرار دارد.

لزومافزایشسهمآبزیاندرسبدمصرفیخانوار

راندمان ۱7 درصدی نیروگاه های فرسوده

پروندهخاکخورده
نیـروگاههایفرسوده

بازمیشود؟

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خوزستان

مناقصه گذار : شرکت توزیع نیروی برق خوزستان

سپرده شركت در مناقصه )ریال( مبلغ برآورد اولیه موضوع مناقصهشماره مناقصه

172053791921.360.300.000پروژه اجرایی تامین برق شهرک رضوان بندرامام 1401/106

مهلت دریافت اسناد مناقصه : از تاریخ 1401/09/21 لغایت 1401/09/29
محل دریافت اسناد مناقصه : آگهی و اسناد مناقصه در سایت ستاد ایران )www.setadiran.ir( قابل رویت می باشد . ) دانلود اسناد 

مناقصه، ارائه پیشنهاد قیمت و ثبت پاکات از طریق سایت ستاد ایران امکان پذیر است .(
تاریخ تحویل پاكات مناقصه : تا پایان وقت اداري روز چهارشنبه مورخ  1401/10/14 

محل تحویل پاكات مناقصه : اهواز امانیه خیابان شهید منصفي شركت توزیع نیروي برق خوزستان طبقه اول  دفتر حراست و امور محرمانه 
تاریخ گشایش پاکت ب  : روز شنبه 1401/10/17 ساعت 8:30

تاریخ گشایش پاکات الف و ج : روز دوشنبه 1401/10/19 ساعت 8:30
مبلغ خرید اسناد مناقصه : 300.000 ریال واریز به حساب سپهر شماره 0104978200007 نزد بانك صادرات اهواز شعبه دز 

پیشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمین هاي معتبر تسلیم یا مبلغ مذكور را به حساب بانكي شركت واریز و یا چك بانكي 
تضمیني در وجه شركت تهیه و حسب مورد ضمانت نامه یا رسید واریز وجه یا چك بانكي را ضمیمه پیشنهاد به شركت تسلیم نماید.

به پیشنهاد هاي فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش ، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر یا چك شخصي و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
به پیشنهاد های فاقد امضاء،  مخدوش و پیشنهاد اتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر واصل شود مطلقاتًرتیب اثر داده نخواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است . 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/21 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/22

 نوبت اول



رئیس مجلس:

اقتصاددولتی،فسادزااست

آیت الله رئیسی در همایش ملی ارتقای شفافیت مطرح کرد

افزایش۲میلیوننفریمودیانمالیاتی

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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چراثبتآثاردریونسکواهمیتدارد؟
محســن قادری نزدیک به ۵۰ ســال پیش و پس از تخریب بسیاری 
از آثارفرهنگی در جنگ جهانی دوم به پیشــنهاد هلند به سازمان ملل 
قانونی برای حفاظت از میراث فرهنگی کشــور ها تصویب شد و پس از 
آن الحاقات دیگری به آن اضافه شد مبنی بر اینکه هرگونه تخریب آثار؛ 

جنایت جنگی به حساب می آید.
چند روز گذشــته چهار اثر ناملموس ایران یعنی یلدا، هنر ســاختن و 
نواختــن عود،ترکمن دوزی و پــرورش کرم ابریشــم، در پرونده های 
مشترک با چند کشــور به ثبت جهانی رســید و باردیگر ایران را بر سر 
زبان ها انداخت. آثار و سایت هایی که در فهرست یونسکو قرار می گیرند 
براساس کنوانسیون کشورهای عضو یونسکو متعلق به تمام انسان های 
زمین، فارغ از نژاد، مذهب و ملیت خاص محســوب می شوند دولت ها 

موظف به حفظ و نگهداری از این آثار هستند.
اما؛ گذشــته از حفاظت میراث فرهنگی که باثبت آن در حافظه جهانی 
میسر می شــود، ثبت جهانی شــدن آثار چه منافع و مزایای دارد یا به 

دیگر سخن چرا اهمیت دارد؟
جهانی شــدن یک اثر فارغ از حفاظت و نگهــداری آن اثر بر جنبه های 
اقتصادی ،فرهنگی و معرفی اثر تاثیر مستقیم دارد.به طور کلی مزایای 
ثبت جهانی یک اثر را می تــوان در قالب ارتقا و بهبود به هشــت گروه 
»مشارکت علمی و عملی«، »سرمایه های اجتماعی«، »افتخارملی«، 
»کمک های مالی و وام های مشخصه«، »حفاظت از آثار«، »آموزش«، 
»باززنده سازی و اصلاح شــرایط موجود« و »گردشگری« دسته بندی 
کرد؛ در کنار این دســته بندی ها می توان اعزام کارشناسان متخصص 
به محوطه ها؛ دریافت کمک های بین المللی و وام های بلا عوض را نیز 

اضافه کرد.
اما؛ کارکرد اصلی ثبت جهانی آثار که بسیاری از سیاستمداران را علاقه 
مند به این موضوع می کند بعد ازگردشــگری این اســت تا ثابت کنند 
کشورشان کشــوری ریشه دار است و در تاســیس تاریخ بشریت نقش 
داشته است.اما؛ گردشگری و درآمد زایی مهمترین منفعت از ثبت آثار 

جهانی است.
آگاهــی رســانی و اطلاع رســانی به جامعــه جهانی ســبب افزایش 
فعالیت های گردشــگری خواهدشــد؛امروزه؛ برای گردشــگران بین 
المللی بســیار مهم اســت که به بازدید از یک اثر جهانی بپردازند. آنها 

احساسات هویتی خود را در آثار جهانی جستجو می کنند.
ثبت یک اثر جهانی نوعی تبلیغ برای مقصد به حساب می آید و متولیان 
کشورها سعی می کنند برای جذب گردشگران بیشتر به آن منطقه زیر 
ســاخت های لازم از جمله راه های دسترســی، ارتباطی ، حمل و نقل 
جاده ای ریلی، هوایی، مراکز اقامتی،پذیرایی را به نحو احســن تکمیل 

و آماده کنند.
جامعه محلی که بالاترین سهم را می تواند از ثبت جهانی یک اثر داشته 
باشد با سرریز شــدن گردشــگران به بهبود اقتصادی دست می یابد و 
برای فروش محصولات منطقه خودکســب و کارهای کوچک را شکل 
می دهند و با توزیــع درامد، کیفیت زندگی مقصــد در بعد اقتصادی و 
بهداشــتی بهبود می یابد؛ و با توجه جامعه جهانی، کارشناسان سعی 
می کنند به آموزش جامعه محلی در زمینــه های فرهنگی و حفاظتی 
بپردازند و کم کم جامعه محلی ایســتا به جامعه محلی پویا تبدیل می 
شــود و چون دیگر جامعه محلی از ثبــت جهانی اثر ســود می برد به 

حفاظت ازآن نیز اقدام خواهد کرد.
گذشــته از این موارد براســاس پژوهش های انجام شده تصویرذهنی 
گردشــگران بین المللی از یک مقصد در تصمیم به سفر، رفتار در حین 
سفر و قصد انجام ســفرهای مجدد را رغم می زند و ثبت یک اثر جهانی 
در یونسکو به خوبی می تواند برتصویر ذهنی گردشگران تاثیر بگذارد. 
ثبت یک اثر جهانی می تواند به برندیگ آن مقصد یا کشــور منجر شود 
همانند ایتالیا که با ثبت بیشترین اثار جهانی ، خود را به عنوان صاحب 

نام در معماری برند کرده است.
امروزه؛ سیاستمدارن و متولیان کشــورمان نیز به خوبی اهمیت ثبت 
جهانی آثار را درک کرده اند و بر تعداد ثبت آثار بیشتر همت می گمارند 
هرچند که ممکن است دراین بین در ثبت تعدادی از آثار غفلت کنند و 
مزایای آن را به دیگرکشــورها واگذار کنند،اما ۲۴ سال سکوت ایران را 

تکرار نخواهند کرد.
۲۴ ســال ســکوت ایران به دلایل انقلاب، جنگ و تبعات ناشــی از آن 
فرصت زیادی را از ایــران برای حضور در حافظــه جهانی گرفت. ایران 
سه سال پس از تشکیل کنوانسیون در دومین اجلاس یونسکو در سال 
۱۹۷۵ میلادی به همت پرفسور شــهریار عدل تنها توانسته بود میدان 
نقش جهان اصفهان، چغازنبیل و تخت جمشید)پرســپولیس( راثبت 
جهانی کندوپس از دوره گذار ۲۴ ســاله روند ثبت آثــار کمی در ایران 

سرعت گرفته است.
هم اکنون ایران بــا ثبت ۲۶ اثر ملموس فرهنگــی، تاریخی و طبیعی و 

همچنین ۲۱اثر ناملموس در رتبه نهم جهانی قرار دارد.

طحان نظیف:
فرهنگسرایقانوناساسیایجادشود

ســخنگوی شــورای نگهبان با تاکید بر لزوم ترویج و آمــوزش قانون 
اساسی، گفت: می توانیم در این زمینه مثلًا فرهنگسرای قانون اساسی، 

پارک قانون اساسی و یا موزه قانون اساسی راه اندازی کنیم.
هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان در یکصدوسیزدهمین 
جلسه شورای اسلامی شــهر تهران که به مناسبت ســالروز تصویب 
قانون اساســی به عنوان ســخنران مدعــو حضور یافتــه بود ضمن 
تسلیت ایام ســوگواری حضرت فاطمه زهرا ســلام الله علیها با اشاره 
به ارزشمندی قانون اساســی به عنوان میثاق ملی مردم ایران گفت: 
قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران که چارچوب های سرنوشت 
سیاســی و اجتماعی را تعیین کرده است، یک قانون مردمی محسوب 

می شود.
وی با اشــاره به اینکه پس از آماده شــدن پیش نویس قانون اساســی 
توســط دکتر حبیبی و جمعی دیگر به دســتور امام )ره( افزود: حدود 
۶۵ اظهارنظر کلی نســبت به پیش نویس قانون اساســی انجام و چند 
هزار پیشنهاد از سوی مردم به دبیرخانه مجلس خبرگان بررسی نهایی 

قانون اساسی ارائه گردید.
ســخنگوی شــورای نگهبان با بیان اینکه مردم در اقصی نقاط کشور 
پیگیر موضوعات مربوط به قانون اساســی بودند، خاطرنشــان کرد: با 
توجه به اینکه مــردم در فرایند تصویب قانون اساســی، حضور جدی 
و مؤثر داشــته اند، به همین دلیل می توان گفت قانون اساســی، قانون 

مردمی محسوب می شود.
عضو حقوقدان شورای نگهبان با بیان اینکه قانون اساسی روبنا و مبین 
تحولات اجتماعی به شــمار می رود، تصریح کرد: این سند ارزشمند به 
لحاظ شکلی مشــابهت هایی با قانون اساسی سایر کشــورها دارد اما از 
لحاظ محتوایی ارزش های الهی و اسلامی در قانون اساسی مورد توجه 

قرار گرفته است.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: ما از روش های آموزش قانون اساسی به 
دانش آموزان که در دیگر کشــورها هم مرسوم است، غافل هستیم؛ لذا 
همه باید برای ترویج قانون اساســی کمک کنیم؛ آموزش های عمومی 
محله محــور در خصوص قانون اساســی باید مورد توجه قــرار بگیرد. 
می توان از ظرفیت آموزش های حقوق شــهروندی در این باره استفاده 
کرد. ما می توانیم در این زمینه مثلًا فرهنگســرای قانون اساسی، پارک 
قانون اساسی و یا موزه قانون اساسی راه اندازی کنیم و یا اقداماتی از این 

قبیل انجام دهیم که این موارد باید بررسی شوند.

یادداشت

تریبون

خریدار  رئیــس مجلس تاکیــد کرد: در 
نظام جمهوری اســلامی، شفافیت و مبارزه 
با فســاد امری حیاتی و وظیفه شرعی است 
و بدون شــفافیت امکان ندارد به کارآمدی 
برســیم و باید در همه قوا و سطوح شفافیت 

داشته باشیم.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی که برای حضور در اولین همایش 
ملی ارتقای شفافیت به همراه رئیس جمهور 
و رئیس قوه قضائیه در سالن اجلاس سران 
حضور یافته بود، ضمن تسلیت ایام شهادت 
صدیقه کبری، حضــرت فاطمه زهرا )س( 
به محبین اهل بیت )ع( و با تشــکر از رئیس 
سازمان بازرسی و قوه قضائیه که فرصتی را 
برای امر مهم شــفافیت در حوزه حکمرانی 
فراهم کرده و مســئولان را گرد هم آوردند، 
گفت: این همایش از فرصت های کم نظیری 
اســت که به بحث شــفافیت بپردازد لذا از 
همه اهالی علم و کسانی که در این همایش 
علمی و ملی شــرکت کرده و با مقالات خود 
بر غنای بحث خواهند افزود، تشکر می کنم.

رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
تصریح کرد: ما به همین میزانی که بر حوزه 
محتوای نظری شفافیت تســلط پیدا کرده 
و به آن عمق می بخشــیم، نیازمندیم که در 
تحقق و پیاده سازی ابعاد مختلف حکمرانی 
نیز به شــفافیت توجه کــرده و فاصله میان 
حرف و عمل را هرچقــدر می توانیم کاهش 
دهیم که مردم از این بخش بهره مند شــوند 

و پایه های حکومــت در این بخش اســت 
که مســتحکم می شــود.وی ادامــه داد: از 
قضا زمانی که ســخن بگوییم و عمل در آن 
نباشــد، اعتماد نیز نخواهد بــود، اعتمادی 
که مهم ترین و اصلی ترین ســرمایه ملی هر 
جامعه ای اســت در نتیجه آن، اثر خود را از 
دست داده و یا کاهش می یابد. شکی نیست 
که در همه دولت ها در طــول تاریخ موضوع 
مبارزه با فساد و شــفافیت مهم بوده است و 
بسیاری از دولت ها و حکومت ها نتوانسته اند 
به خاطر بی توجهی به شــفافیت و فساد، به 
اهداف خود برســند چرا که نتوانســتند به 
موقع پیشــگیری کرده و اتفاقات را جبران 
کنند و نتوانستند به موقع دردها را مشخص 

کرده و به وقت خود درمان کنند.
دکتر قالیباف بر همین اساس تصریح کرد: 
طبیعی اســت که امروز شــفافیت و مبارزه 
با فســاد که در ذات و روح انقلاب اسلامی و 
نظام مقدس جمهوری اســلامی و بر مبنای 
وظیفه شــرعی برخاســته از مکتب قرآن 
و اهل بیت )ع( اســت و نظام ما در راستای 
آن گام بر می دارد، امر بسیار حیاتی و امری 

معنوی، دنیوی و اخروی است.
رئیس قوه مقننه در ادامه بــا بیان اینکه در 
مکاتب انسان ساختی که فلسفه بسیاری از 
حکومت ها است، امور براساس قراردادهای 
اجتماعی دنبال می شــود، اظهــار کرد: اما 
فضای بحث مــا فضای معنــوی، عقلانی و 
عدالت اســت که به تحلیــل و تبیین دقیق 

مقــام معظم رهبــری زمانی کــه حرف از 
مکتب امام )ره( زده می شــود، بحث مربوط 
به معنویت، عقلانیت و عدالت به عنوان سه 
رکن اساسی اندیشه امام )ره( است و وظیفه 

دنیوی و اخروی ماست.
وی در ادامــه با تأکیــد بر اینکــه در نظام 
جمهوری اســلامی به طریق اولــی باید به 
موضوع شــفافیت با جدیت نگریسته و آن 
را امــری تزئینی و تشــریفاتی ندانیم، بلکه 
وظیفه ای شرعی و یک امر اعتقادی دانسته 
و آن را یک حق عامــه بدانیم، گفت: وظیفه 
ما در هر کجا هستیم همین است. همانطور 
که من ربع قرن یعنی واقعاً ۲۵ سال است در 
حوزه های مختلف خدمتگزاری خود تلاش 
داشته ام در هر ســازمانی که بوده ام به این 

موضوع توجه کنم.
دکتر قالیباف در ادامــه با بیان اینکه امروز و 
مخصوصاً الان بیش از هــر زمان دیگر و بعد 
از دفاع مقدس موضــوع کارآمدی دین در 
اداره جامعه باید هدف تمام کارگزاران نظام 
اسلامی باشد، اظهار داشت: بدون تعارف در 
موضوع حکمرانی نو، بحث شــفافیت یک 
اصل ملی است. در حکمرانی نو بحث ما این 
است که کانون ارزشی حکمرانی، کارآمدی 
است و قابل تصور نیست که بدون شفافیت 

به کارآمدی در مجموعه ای برسیم.
رئیس نهــاد قانونگذاری کشــورمان ادامه 
داد: امــروز نیازمند این هســتیم همانطور 
که قانون اساسی را گزینشی انتخاب نکرده 

و یکپارچــه و همه جانبه بــه آن می نگریم، 
امر شــفافیت که یک امر ملی اســت را نیز 
یکپارچه و بــدون تبعیض و به صورت ممتد 

ادامه دهیم و صرفاً در یک مقطع نباشد.
وی افزود: گاهی اوقات با فراز نشیب مسائل 
سیاســی و با رســیدن به نقاط اوجی که در 
زمان هایی که جابجایی قدرت در سیســتم 
و دولت ها اتفاق می افتد، می بینیم که با نگاه 
سیاســی به این موضوعات توجه می شود. 
اما نباید اینگونه باشــد بلکه بحث شفافیت 
اصلی مثل قانون اساسی است و باید مداوم و 

غیرگزینشی ادامه پیدا کند.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
با بیان اینکه مردمی ســازی باید در اقتصاد 
باشد و اقتصاد باید شــفاف سازی، مردمی 
سازی و هوشمندســازی شــود تا با فساد 
مبارزه شــود، خاطرنشــان کــرد: در حال 
حاضــر ۸۵ درصــد اقتصاد، دولتی اســت 
در حالــی که اقتصــاد دولتی ذاتاً فســادزا 

اســت. اقتصاد، فرهنگ، سیاست، مسائل 
اجتماعی و محیط زیســت بایــد مردمی 
سازی شود. مردمی ســازی اساس اندیشه 
امام )ره(، مکتب قرآن و اهل بیت )ع( است 
و حکومت برای مردم اســت.وی در ادامه با 
بیان اینکه حــوزه دفاعی و امنیتــی را نیز 
می توان مردمی کرد، گفت: اگر امروز جنگ 
رخ نداده بــود باید در ۵ حوزه اســتراتژیک 
اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، سیاســی و 
محیط زیستی مردمی ســازی می شد. اما 
حوزه دفاعی و امنیتی هم می شــود مردمی 
سازی کرد؟ بله می شــود. این هنر انقلاب 
اسلامی اســت که دوران دفاع مقدس را که 
خطیرترین، ســخت ترین و پیچیده ترین 
موضوعات در علم، درایــت و مدیریت بود، 
مردمی کردیم و مــردم دفاع مقدس را اداره 
کردند تا موفق شدیم. ما این تجربه را داریم 
اما در ۴ تای دیگر که ذاتشان بیشتر مردمی 

است، می گوئیم سخت است و نمی شود.

خریدار   رئیس جمهور اصلاح بسترهای 
فســادزا را موجب اطمینان بخشی به مردم 
دانست و اظهار داشت: به تعبیر رهبر معظم 
انقلاب با دزد دزد گفتن اعتماد مردم جلب 
نمی شود بلکه اصلاح بســترهای فسادزا و 
اطلاع رســانی دقیق به مردم در این رابطه 
است که باعث جلب اعتماد آنها و نیز خنثی 

شدن تلاش دشمن می شود.
 سخنرانی آیت الله ســیدابراهیم رئیسی در 
همایش ملی ارتقای شــفافیت که با حضور 
ســران قوا و به میزبانی قوه قضاییه در سالن 
اجلاس ســران برگزار شــد، اظهار داشت: 
شــفافیت یک اصل وارداتی بــه فرهنگ و 
قوانین و مقررات ما نیســت، بلکه ریشه در 

فرهنگ دینی و اسلامی ما دارد.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکــه در نظام 
جمهوری اسلامی، اســاس بر آن است که 
مــردم در جریان گــردش اطلاعــات قرار 
گیرند، افــزود: در قانون اساســی و قوانین 
موضوعه مقرر شده که مردم باید در جریان 
قراردادهــا و پیمان ها و نیــز فعالیت های 
اقتصادی و اجتماعی قــرار گیرند، مگر آن 
مواردی که به تعبیر امیرالمومنین علی )ع( 
احتمال سوءاستفاده دشــمن از آنها وجود 

دارد.
آیت الله رئیســی با تاکید بر محترم شمرده 
شــدن حریــم شــخصی و خصوصــی در 
جمهوری اســلامی اظهار داشــت: قانون 
اساســی حریم شــخصی افــراد را محترم 
شمرده اما غیر از آن آنچه در فضای عمومی 
جامعه می گذرد و از جمله تصمیم گیری ها 
برای کشور و مردم کاملا شــفاف است و از 
جمله مجلس در جمهوری اســلامی ایران 

اساسا با شفافیت متولد شد.
رئیس جمهور با بیان اینکــه در قوه قضائیه 
استنطاق از متهم غیرعلنی است، اما زمانی 
که حکم به قطعیت برســد، قانون حکم به 
شفافیت داده اســت، تصریح کرد: بر اساس 
قانون زمانی که حکم به قطعیت برسد باید 
شفاف اعلام شــود. همچنین دادگاه هایی 
که قاضی صلاح بداند نیــز می توانند علنی 

برگزار شوند.
آیت الله رئیسی با اشاره به اینکه در دستگاه 
اجرایی نیز روند امور باید به صورت شــفاف 
باشد تا عموم مردم از شیوه جذب، گزینش، 
انتصاب، ارتقا، بکارگیری، برنامه و پیشرفت 
کار، شاخص های کیفی و شاخص های کمی 
مطلع شــوند، تصریح کرد: چرا قراردادهای 
اقتصادی علنی نباشــد؟ چرا بهره برداری از 
حوزه های مختلف اقتصادی، شــکل شفاف 
نداشــته باشــد؟ چرا در وضعیتی که همه 
باید بتوانند با رقابت ظرفیت های خودشان 
را عرضه کنند، ایــن زمینه بــرای همه به 
صورت مســاوی ایجاد نشــود؟ اینها همان 
زمینه هایی اســت که کاملًا می تواند، فساد 

را ریشه کن کند.

گام های خوبی برای شکل گیری دولت 
هوشمند برداشته شده است

رئیــس جمهور بــا تاکید بر اینکــه هر چه 
شفافیت بیشتر شود، از فساد، روابط ناسالم 
و پارتی بــازی جلوگیری می شــود، گفت: 
شفافیت در فرهنگ دینی ما نیز ریشه دارد و 
از سوی دیگر در جای جای قوانین ما به آن 

اشاره شده است. در این راستا گرچه بخشی 
از کار دولــت الکترونیک بــه خوبی پیش 
رفته، امــا همچنان بدلیل عــدم همکاری 
برخی دستگاه ها در پیوستن به شبکه ملی 
اطلاعات امکان بهره بــرداری کامل از این 

شبکه میسر نشده است.
آیت الله رئیســی با بیان اینکــه در ابتدای 
دولت به دلیل عدم پیشرفت مناسب دولت 
الکترونیک، تصمیم بر ادامه مســیر بر قالب 
دولت هوشــمند گرفته شــد، افزود: برای 
تحقق دولت هوشــمند نیز نیاز اســت که 
همه بخش ها و همه دســتگاه ها مساعدت 
کنند که خوشــبختانه گام های خوبی برای 
شــکل گیری دولت هوشــمند برداشــته 
شده اســت.وی با اشــاره به اینکه سامانه 
جامع تجارت از بخش هایی اســت که حتماً 
می تواند از فســادهای احتمالی در فرآیند 
کار تجــاری، از تأمیــن و تولیــد تا مصرف 
جلوگیری کند، اظهار داشــت: این سامانه 
نیز با پیشرفت ۹۰ درصدی در حال تکمیل 
اســت و می تواند هــم برای دســتگاه های 
نظارتی و هم برای دستگاه های اجرایی کار 
را سهل و آسان کند، به این ترتیب که محل 
دقیــق کالاها و همچنیــن محل تخصیص 

اعتبارات قابل رصد باشد.

آغاز فعالیت سامانه جامع صدور مجوز 
در دولت مردمی پس از 13 سال وقفه

رئیس جمهــور همچنین به فعال ســازی 
ســامانه مجوزهــای کســب و کار پس از 
۱۳ سال وقفه اشــاره کرد و گفت: مصمم به 
تقویت این ســامانه در جهت شفاف سازی، 
نظــارت و اجــرای دقیق و بدون حاشــیه 
صــدور  رئیســی  هســتیم.آیت الله  آن 
نســخه الکترونیک در حوزه ســلامت را از 
دیگر اقدامات دولت ســیزدهم در مســیر 
شفاف سازی عنوان کرد و افزود: قطعاً ادامه 
این مسیر می تواند دســتگاه های نظارتی و 
اجرایی را در جلوگیری از فســاد و لغزش در 

امور یاری کند.
وی همچنیــن افزایش ۲ میلیــون مودی 
مالیاتــی در یکســال و چند ماه گذشــته 
را از اثــرات نگاه ویــژه دولت بــه موضوع 
شفاف سازی دانســت و اظهار داشت: فرار 

مالیاتی یکی از مشکلات بزرگ کشور است 
و در برخی گزارش ها، رقم فرار مالیاتی برابر 
با مالیاتی عنوان می شود که در حال حاضر 
اخذ می شــود. عمده این افراد نیز کســانی 
هســتند کــه درآمدهــای کلان دارند و از 

پرداخت مالیات فرار می کنند.
رئیــس جمهــور انتشــار فهرســت افراد 
بدحســاب یــا ابربدهــکاران بانکــی را از 
اقدامات شفافیت ســاز دانســت که در این 
دوره انجام شده اســت و گفت: نمی خواهم 
بگویم این تمام کار اســت ولــی در معرفی 
افراد بدحساب، آن هم افرادی که بالاترین 
رقم های تســهیلات را دریافــت کرده اند، 
تاثیر دارد. ایــن شــفافیت ها در این دوره 

اتفاق افتاده و مسبوق به سابقه هم نیست.
آیت الله رئیســی افزود: اینکه صورت های 
مالی ۴۰۰ شــرکت بورســی و غیربورسی 
منتشر شــود، برای برخی ها قابل باور نبود 
چرا که چنین کاری تا به حال انجام نشــده 
بود و معلوم هم شــد که ایــن کار در جهت 

انضباط مالی در کشور موثر است.
رئیس جمهــور با بیــان اینکــه اقدامات 
شفافیت ســاز نه فقــط به اقتصــاد ضربه 
نمی زنــد، بلکــه باعــث ارتقــای امنیت 
اقتصــادی  و حمایت از فعــالان اقتصادی 
هم می شود، اظهار داشــت: انجام اقدامات 
شفافیت ســاز هیچ نگرانی نــدارد و حتی 
به افراد دارای صحت عمــل، اطمینان هم 
می دهد که کارشــان تحت حمایت قانون 
است.آیت الله رئیسی با بیان اینکه شفافیت 
در مبارزه با فســاد، افزایش اعتماد عمومی 
و افزایش ســرمایه اجتماعی بســیار موثر 
اســت، تصریح کــرد: اگر ایــن کنترل ها و 
پاســخگویی ها در روند کارها انجام گیرد، 
هم می تواند از وقوع تخلف پیشــگیری کند 
-که پیشــگیری مقدم بر برخــورد و اقدام 
اســت- و هم افراد می توانند بــدون اتهام و 
افترا کارشــان را با قدرت و قوت و از موضع 

قانونی دنبال کنند.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه شــفافیت 
و جریــان آزاد اطلاعــات در کنــار اصــل 
اساســی امر به معروف و نهی از منکر، اصل 
بســیار مهم نظارت ملی را محقق می کند، 
خاطرنشــان کرد: اگر بخواهیــم به عدالت 

و قانون عمل کنیــم، بهترین نظام کنترلی، 
خودکنترلی  است. تمام مدیران و دستگاه ها 
قبــل از اینکه بازرســان و ناظــران از آنها 
حساب کشی کنند، خودشــان را در محضر 
مقدس پروردگار متعال، نزد شهروندان، به 
ارباب رجوع و به سلســله مراتب مدیریتی و 

نظارتی پاسخگو بدانند.
آیت الله رئیســی پاســخگویی به این چهار 
مرجــع نظارتی را تفــاوت اساســی نظام 
مدیریتــی در جمهوری اســلامی با دیگر 
نظام های مدیریتی دانســت و گفت: اینکه 
قبل از هر چیز و هر کس خــود را در محضر 
مقدس پروردگار متعال پاســخگو بدانیم، 

خیلی بازدارندگی دارد.

سازمان های نظارتی نباید به عنوان 
یک سازمان برای مچ گیری عمل کنند

رئیس جمهــور با بیان اینکــه البته جریان 
نظارت و بازرســی هم کمک موثری است 
برای ارزیابــی دقیق عملکرد دســتگاه ها، 
افزود: بازرسی و نظارت نباید به عنوان یک 
دستگاه مچ گیر شناســایی و شناخته شود. 
ســازمان بازرســی و همه ناظــران باید به 
عنوان کمک کننده به دســتگاه ها شناخته 
شــوند تا مدیران از نظارت استقبال کنند. 
اولویت در نظارت، بازرســی، شــفافیت و 
مبارزه با فساد در هر سازمانی با خودِ مدیران 
و ناظران درون سازمانی است و در وهله دوم 
نظارت برون ســازمانی به کمــک مدیران 

می آید.
آیت الله رئیســی اظهار داشت: هیچ مدیری 
نبایــد در مقابل فســاد بی تفاوت باشــد. 
مدیران اجازه ندهند کوچکترین فســادی 
در مجموعــه اداری آنهــا لانه کنــد. اینجا 
ناظران بهترین یاری کننده مدیران هستند 
و مدیران باید قدردان ناظرانی باشــند که 
کمک کرده اند تا مشــکلی از چشم او پنهان 

نماند.

تاکید می کنم که هاضمه جمهوری 
اسلامی فساد را نمی پذیرد

رئیس جمهور با اشــاره به اینکه بنده بارها 
تاکید کرده ام که هاضمــه نظام جمهوری 
اسلامی فســاد را نمی پذیرد و فسادناپذیر 

اســت، تصریح کرد: ممکن است در گوشه 
و کنار فسادی پیدا شــود که با آن برخورد 
می شود، اما اینکه کســی تصور کند، چند 
گزارش فساد، فساد را فراگیر کرده، این امر 

نادرستی است؛ اصلا اینطور نیست.
آیت الله رئیسی خاطرنشــان کرد: امروز در 
نظام اســلامی، روحیه مبارزه با فســاد در 
ســازمان ها و ادارات و بســیاری از مدیران 
وجود دارد. اگر هم موردی پیدا شــود، هم 
دســتگاه اجرایی خود را موظــف می داند 
با فســاد برخورد کند و هم دستگاه قضایی 
در این رابطه بهترین کمــک برای برخورد 

با فساد است.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه از ابتدای کار 
دولت مردمی شرط همکاری با همه مدیران 
را داشتن روحیه فسادستیزی اعلام کردیم، 
تصریح کرد: اصلاح نظام اداری و حکمرانی 
در گرو داشتن روحیه فسادستیزی از سوی 
مدیران اســت، چرا که حساسیت مدیران 
ولو در حد یک گزارش نادرســت می تواند 
بهترین عامل بازدارنده فساد در همه اجزای 

سازمان ها باشد.
وی اصلاح بســترهای فســادزا را موجب 
اطمینان بخشــی به مردم دانست و اظهار 
داشــت: به تعبیر رهبر معظم انقلاب با دزد 
دزد گفتــن اعتماد مردم جلب نمی شــود 
بلکه مبارزه با مفســد و اصلاح بســترهای 
فسادزاســت که موجب اطمینان بخشی به 

مردم و جلب نظر و اعتماد آنها خواهد شد.
آیــت الله رئیســی در ادامه اطلاع رســانی 
درست و دقیق نســبت به اصلاح بسترهای 
فســادزا به مردم را از جمله وظایف دستگاه 
اجرایــی و دســتگاه قضایی عنــوان کرد و 
افزود: خودکنترلی، نظــارت مردم با ترویج 
فریضــه امر بــه معــروف و نهــی از منکر، 
نظارت مدیــران و دســتگاه های نظارتی 
برون سازمانی و درون ســازمانی و برخورد 
با متخلفین چهار گامی اســت که می تواند 
در امر مبارزه با فساد و اجرای عدالت بسیار 

مثمرثمر باشد.

برخورد مناسب با فساد تلاش 
دشمن برای زیر سوال بردن اقدامات 
ارزشمند دستگاه ها را خنثی می کند

رئیس جمهــور اقدامــات پیشــگیرانه و 
برخورد مناســب با فســاد را خنثی کننده 
تلاش دشمن برای زیر سوال بردن اقدامات 
خالصانه و ارزشــمند دستگاه های کشور در 
ذهن مردم عنوان کرد و افزود: باید در عمل 
به مردم اطمینان بدهیم که مجموعه اداری 
و اجرایی کشور کارآمد است و می خواهد با 
سلامت کار کرده و گره های کشور را باز کند.
آیت الله رئیسی قانون ارتقای سلامت اداری 
را از جمله قوانین بســیار خوب و کارآمد در 
زمینه مبارزه با فساد دانست و دستگاه های 
اداری و اجرایی کشور را به اجرای کامل آن 

مکلف کرد.
رئیس جمهور همچنین به نگاه ویژه دولت 
به اصل شــفافیت در برنامه هفتم توســعه 
اشاره کرد و گفت: در دولت مردمی شفافیت 
را به نفع همــه مردم و همه دســتگاه های 
اداری، اجرایــی و نظارتی می دانیم و عقیده 
داریم تحقق شــفافیت برای آحــاد مردم 

اطمینان بخش و اعتمادآور است.
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بانک جهانی گزارش داد
بدهیخارجیایران،یکهزارمبدهی
۹تریلیوندلاریکشورهایدرحالتوسعه

 بانک جهانــی کل بدهی خارجی ایــران در پایان ســال ۲۰۲۱ را ۱۰ 
میلیارد و ۳۴۹ میلیون دلار اعــلام کرده که این رقــم به طور تقریبی 
معادل یک هزارم بدهی ۹ تریلیون دلاری کشــورهای درحال توسعه 
بوده اســت. بانک جهانی در گزارشــی از وضعیت بدهی کشورهای در 
حال توسعه اعلام کرد کل بدهی این کشورها در سال ۲۰۲۱ با رشد ۵.۶ 

درصدی نسبت به سال قبل از آن به ۹ تریلیون دلار رسیده است.
بر اساس این گزارش، کشــورهای در حال توســعه در سال های اخیر 
به طور فزاینده ای به وام دهندگان بخش خصوصی به ویژه به خریداران 
اوراق قرضه بدهکار شــده اند. ۲.۲ تریلیون دلار از کل بدهی ۹ تریلیون 

دلاری این کشورها مربوط به وام دهندگان بخش خصوصی بوده است.
این نهاد بین المللــی کل بدهی خارجی ایران در پایان ســال ۲۰۲۱ را 
افزون بر ۱۰ میلیارد و ۳۴۹ میلیون دلار اعلام کرده است که در مقایسه 
با کل بدهی کشورهای در حال توســعه رقم ناچیزی محسوب می شود. 
در واقع بدهی خارجی ایران حــدود یک هزارم کل بدهــی ۹ تریلیون 
دلاری این کشورها اســت.بدهی بلندمدت ایران در پایان سال ۲۰۲۱ 
بیش از یک میلیارد و ۶۰ میلیون دلار بوده که این رقم نســبت به سال 
قبل از آن ۱۹ درصد کاهش داشته است. در سال ۲۰۲۰ بدهی بلندمدت 
ایران یک میلیارد و ۳۱۳ میلیون دلار اعلام شــده بــود. اما بدهی کوتاه 
مدت ایران در سال ۲۰۲۱ نسبت به ســال قبل از آن افزایش یافته و به ۲ 
میلیارد و ۵۰۸ میلیون دلار رسیده است. در سال پیش از آن رقم بدهی 

کوتاه مدت ایران ۲ میلیارد و ۶۷ میلیون دلار اعلام شده بود.
در اوت ســال ۲۰۲۱ صندوق بین المللی پول اجازه دسترسی ایران به 
اعتبارات این صندوق موســوم به SDR را صادر کــرد و ایران به بیش 
از چهار میلیــارد دلار منابع ارزی از این طریق دسترســی پیدا کرد. در 
نتیجه کل اعتبارات پرداختی به ایران توســط صندوق بین المللی پول 
که در ســال ۲۰۲۰ افزون بر ۲ میلیارد و ۵۴ میلیون دلار اعلام شده بود 

در سال ۲۰۲۱ به ۶ میلیارد و ۷۸۱ میلیون دلار افزایش یافت.
بر اساس این گزارش، ایران در سال ۲۰۲۱ بیش از ۲۵۴ میلیون دلار از 
بدهی بلندمدت خود را بازپرداخت کرده و ۴۶ میلیون دلار هم به عنوان 

بهره بدهی های بلندمدت خود پرداخت کرده است.

میزان بدهی خارجی برخی کشــورهای در حال توسعه دیگر در سال 
۲۰۲۱ عبارت است از: افغانستان ۳.۵۳۱ میلیارد دلار، آنگولا ۶۷.۲۷۷ 
میلیارد دلار، آرژانتین ۲۴۶.۳۰۷ میلیــارد دلار، جمهوری آذربایجان 
۱۴.۶۴۵ میلیــارد دلار، برزیل ۶۰۶.۴۸۵ میلیــارد دلار، چین ۲۷۰۲ 
میلیارد دلار، جمهوری کنگــو ۱۰.۲۸۸ میلیارد دلار، مصر ۱۴۳.۲۴۶ 
میلیــارد دلار، گرجســتان ۲۲.۰۵۳ میلیارد دلار، هنــد ۶۱۲.۸۶۶ 
میلیارد دلار، اندونزی ۴۱۶.۴۷۱ میلیارد دلار، عراق ۲۵.۲۶۳ میلیارد 
دلار، اردن ۴۱.۸۲۱ میلیــارد دلار، لبنــان ۶۶.۸۹۳ میلیــارد دلار، 
موزامبیک ۶۲.۸۱۹ میلیارد دلار، پاکســتان ۱۳۰.۴۳۳ میلیارد دلار، 

ترکیه ۴۳۵.۴۵۱ میلیارد دلار و زیمبابوه ۱۳.۷۳۹ میلیارد دلار.

چراحقوقکارکنانوبازنشستگانهنوزافزایش
نیافتهاست؟

در شــرایطی که لایحه متناسب ســازی حقــوق کارکنــان دولت و 
بازنشستگان لشکری و کشوری پس از حدود یک ماه بررسی و تصویب 
مجلس، قرار بود از ابتدای آذر ماه اجرایی شود و دریافتی مشمولان این 
قانون افزایش یابد، تاکنــون این اتفاق نیفتاده کــه گویا دلیل آن ثبت 

نشدن اطلاعات از سوی دستگاه های اجرایی است.
 از ۱۷ مهر ماه که لایحه متناســب ســازی حقوق کارکنــان دولت و 
بازنشستگان لشکری و کشوری به مجلس تقدیم شد تا ۱۴ آبان ماه که 
مصوبه مجلس در این زمینه - البته با تغییر و تحولاتی- به تایید شورای 
نگهبان رســید تقریبا یک ماه طول کشید.بر این اســاس، مقرر شد از 
حدود ۹۰۰ هزار تومان تا یک میلیون و ۵۰ هــزار تومان البته به اضافه 

حق عائله مندی و اولاد به حساب مشمولان این قانون واریز شود.
بر اســاس مفاد این مصوبه حق عائله مندی ۵۰ درصد و حق اولاد ۱۰۰ 
درصد افزایش یافته و به مبلغ متناســب  ســازی اضافه می شود که این 

مبالغ به ترتیب به ۶۱۱ هزار تومان و ۲۱۱ هزار تومان رسیده است.
در مفاد حذف و اضافات یا اصلاحاتی دیگری هم از ســوی نمایندگان 
مجلس در این قانــون اتفاق افتاد، در نهایت این قانــون پس از تایید در 
تاریخ ۱۷ آبان ماه از ســوی رئیس جمهور ابلاغ شد و قرار بود، کارکنان 
دولت و بازنشستگان لشکری و کشــوری با حقوق  دریافتی شان در ماه 
جاری )آذر ماه( واریزی های جدید ناشــی از اجرای ایــن قانون را هم 
دریافت کنند.در روزهای پایانی ماه گذشــته ولی اســماعیلی - نایب 
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس - در این باره به ایسنا گفته بود که 
اجرای قانون افزایش حقوق کارمندان دولت و بازنشســتگان از مهرماه 
خواهد بود و به احتمال زیاد این قانون از آبان ماه اجرا می شــود و دولت 

معوقه مهر را نیز پرداخت می کند.
اما با وجود برنامه ریزی های صورت گرفته و وعده داده شده، این قانون 
هنوز اجرا نشده و با وجود پیگیری ایسنا از سازمان برنامه و بودجه کسی 
در این زمینه پاسخگو نبود.عیســی زاده - رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس - هفته گذشــته درباره علت عدم اجرای این قانون گفته بود که 
استدلال دولت برای اجرا نشدن قانون افزایش حقوق کارکنان در آبان 
ماه این بود که دستگاه های اجرایی اطلاعات خود را ثبت نکرده اند حال 
اینکه دولت از ابتدای ســال به کامل بودن سامانه مربوطه اشاره داشت.
به گفته او، این موضوع در کمیســیون اجتماعی پیگیری و جلساتی نیز 
تشکیل شد؛ دولت به ما قول داده که افزایش حقوق کارکنان در آذرماه 
اعمال شود و معوقات مهر و آبان ماه هم پرداخت شود. امیدواریم به این 
قول و وعده خود عمل کنند. البته افزایش حقوق بازنشستگان لشکری 
و کشوری از آبان ماه اعمال شده اســت.حالا با توجه به اینکه حدود ۱۰ 
روز تا پایان آذر ماه باقی مانده اســت باید دید آیا متناسب سازی حقوق 
کارکنان و بازنشســتگان لشکری و کشــوری برای ماه آینده اجرایی و 

معوقات به حساب کارکنان واریز می شود؟

بازار

مراســم تکریم و معارفه روســای کل قدیــم و جدید 
گمرک جمهوری اســلامی ایران با حضور وزیر اقتصاد 
در محل وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شــد. در 
این مراســم که محمد رضوانی فر به عنوان معاون وزیر 
اقتصاد و رئیس کل گمرک جمهوری اســلامی ایران 
معرفی و علیرضا مقدســی رئیس کل پیشین گمرک 

نیز مورد تکریم قرار گرفت،، ســید احسان خاندوزی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تســلیت ایام شــهادت 
حضرت زهــرا )س(، اظهــار کرد: از روح بلند ایشــان 
مدد می طلبیم برای اینکه بهتر به وظایف خودمان در 
شرایط اقتصادی کشــور عمل کنیم.خاندوزی عنوان 
کرد: امیدواریم که در حوزه گمرک در دولت سیزدهم 

شاهد تحول باشــیم و تلاش های دوســتان به نتیجه 
برســد که آن هم با همکاری خود بدنه گمرک میســر 
است؛ تا بتوانیم در فرایند تشــریفات گمرکی تسهیل 
ایجاد کنیم، کما اینکه در برخی شاخص ها هم در یک 
سال اخیر کاهش زمانی داشته ایم اما همچنان مطالبه 
و نیاز بسیار اســت؛ به ویژه در بخش های مرزی کشور.

امیدواریم بتوانیم از فرصتهای موجود اســتفاده کنیم 
و جناب آقای رضوانــی فر با جذب نیــرو، بتواند عقب 
افتادگی های حدود ۱۰ ســال گذشته را که جذب نیرو 
در گمرک نداشــته ایم؛ جبران کند و افرادی با روحیه 
جهادی جذب کنیــم، بنابراین برای هــر دو بزرگوار 

رؤسای کل قدیم و جدید گمرک آرزوی توفیق دارم. 

وزیر

زهــرا علی اکبری  مشــاور وزیــر امور 
اقتصادی و دارایی گفــت: هیچ محدودیتی 
در فاز دوم طرح هوشمندســازی یارانه آرد 
و نان برای فروش نان به اتباع خارجی در نظر 

گرفته نشده است . 
 فاز دوم طرح هوشمندســازی یارانه آرد و 
نان به زودی اجرا خواهد شد. محمد جلال، 
مشــاور وزیر امور اقتصادی و دارایی معتقد 
اســت نان آخرین سنگر معیشــتی جامعه 
تلقی می شــود و از ایــن رو تصمیم گیری 
در خصــوص ایــن کالای اســتراتژیک با 
حساســیت های ویژه ای روبروست . وی در 
گفتگو با کافه خبــر خبرگزاری خبرآنلاین 
تاکیــد کــرد: همان طــور که در فــاز اول 
توانستیم بدون ابزار قیمتی و مقداری یعنی 
بدون آزادسازی قیمت نان و سهمیه بندی 
طرح مدیریت هوشــمند یارانــه آرد و نان 
را اجرایی کنیــم، در فاز دوم نیــز از این دو 
ابزار بهره ای نخواهیم برد و تنها با ابزارهای 
غیرقیمتــی و تشــویقی، طــرح را پیش 

خواهیم برد.
مشــاور وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی 
تاکید کــرد: در هیچ یــک از فازهای طرح 
هوشمندســازی یارانــه آرد و نــان، دولت 
تصمیمی برای ازادســازی قیمت یا سهمیه 
بندی نــان ندارد و هیچ تغییری در ســمت 
مردم ایجاد نخواهد شد.جلال در خصوص 
اینکه آیا کســانی کــه فاقــد کارت بانکی 
هســتند یا اتباع خارجی حاضر در ایران در 
این قالب ممکن اســت، بــرای خرید نان با 
چالشی مواجه شود یا خیر؟ ادامه داد: اتباع 
خارجی کشــور و افراد فاقد کارت بانکی تا 
کنون هم هیچ گونــه محدودیت در خرید 
نان یا تمایز در قیمت نداشته اند و در مرحله 
بعدی طرح، خرید نان توســط این افراد با 
پول نقد بر پایه کارت بانکــی نانوا و تعریف 

شده در سامانه انجام می شود.
وی در جواب این پرســش کــه آیا قیمت 
خرید نان با پــول نقد بــرای اتباع خارجی 
یا شــهروندانی کــه کارت بانکــی ندارند، 
فرقــی با زمانــی کــه کارت بــرای خرید 
اســتفاده می شــود ، دارد ؟ نیز توضیح داد: 
نه محدودیتــی در خرید نان بــرای اتباع و 
شــهروندان فاقد کارت بانکــی داریم و نه 

تبعیض قیمتی وجود دارد.
وی دربــاره جمعیــت اتبــاع خارجــی 
مصرف کننده نــان در ایران نیــز گفت: در 
کشــور حدود پنــج میلیون نفــر تبعه ی 
خارجی حضــور دارند ولی بــه دلیل عدم 
دسترســی اکثر اتباع به کارت بانکی امکان 

تخمین میزان مصارف نان آنها وجود ندارد.

برنامه ویژه برای نظرخواهی
 از خریداران نان

جلال با اشــاره بــه برنامه های ویــژه برای 
افزایش کیفیت نان بدون اســتفاده از ابزار 
قیمتی و ابزار سهمیه بندی تاکید کرد: وقتی 
داده های صحیحی در اختیار سیاســتگذار 
قرار بدهیم ، امکان تصمیم گیری درســت 
فراهم می شــود. چون خودمــان را از ابزار 
افزایش قیمت محــروم کرده ایم باید به فکر 
ابزارهای تازه باشــیم و می خواهیم کیفیت 
نان را بر پایه فضای رقابت و نظرســنجی از 
مردم بالا ببریم. تاثیر نظرخواهی از مردم را 
در تاکسی های اینترنتی می توانید ببینید. 
ســازمان دهی دو میلیون راننده ی تاکسی 
اینرنتی تنهــا بر پایه ی نظــر مردم صورت 
می گیرد. هر کســی امتیاز بیشــتر بگیرد، 

امکان کسب درآمد بالاتر دارد. این موضوع 
در مورد نانوایی ها هم قرار اســت در دستور 
کار قرار بگیرد . هر کســی از مــردم امتیاز 
بیشــتر بگیرد، نفع بالاتری می برد پس نانوا 
ترغیب می شود روی کیفیت نان، برخورد با 

مشتری و ... کار کند.

نانوایی های زنجیره ای از راه می رسند
وی گفت: در ضمن ســال آینده قصد داریم 
ادبیات جدیدی را در حوزه مــواد اولیه نان 
ایجــاد کنیــم. آرد فرآوری شــده و خمیر 
خشک و بهبود دهنده و نمک و را با کیفیت 
تعریف شده به نانوا می دهیم. از سوی دیگر 
نانــوای های ســنتی در کشــور تبدیل به 
نانوایی های زنجیره ای خواهند شد و تحت 
لیســانس با الگوی فرانچایــز تابلوی برند 
می گیرنــد و با کیفیت برنــدی که دریافت 
کرده اند مکلفنــد نان عرضــه کنند. مثل 
فروشــگاه های زنجیره ای. این اقدام رقابت 
را بین چهار تا پنج برند در کشــور شــکل 

می دهد.

ایرانی ها چقدر نان می خورند؟
او همچنیــن در پاســخ به این ســئوال که 

حجم مصرف نــان در ایران چقدر اســت؟ 
گفت: پیش از این مصارف نان در کشــور به 
صــورت دقیق اندازه گیری نمی شــد چون 
موضوعیتی هم نداشت. در شرایط فعلی هم 
اندازه گیری خاصی در سمت مردم نداریم. 
از ایــن رو موضوع مصرف نان با یک ســری 
داده های نیابتی باید برآورد شــود . اما بعد 
از اســتقرار کارتخوان های هوشمند تعداد 
تراکنش های خریــد نــان از کارتخوان ها 
چهــل درصد افزایــش یافته اســت. البته 
بخشی از این افزایش ناشی از رشد استفاده 
از کارتخوان ها به جای استفاده از اسکناس 
برای خرید نان است و بخشی به رشد مصرف 
بازمی گردد.مشــاور وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی گفت: آمار مصرف نان نیابتی براورد 
می شود و براین اساس، برآوردهای ما نشان 
می دهد ســرانه مصرف نان در کشور حدود 
روزی دویســت گرم آرد اســت که به نان 

تبدیل می شود .
وی در ادامــه در توضیح اینکه کــدام نان 
بیشــترین مصرف را در ایــران دارد، اضافه 
کــرد: ۳۸ درصــد آرد کشــور از نظر وزنی 
بــه تولید نان لــواش اختصــاص دارد. ۲۵ 
درصد نان کشــور تافتــون و ۱۰ درصد نان 

کشور ســنگک اســت. معمولا ایرانی ها را 
با نان ســنگک نقــل می کنند امــا این نان 
کم مصرف ترین نان کشــور است. پخت نان 
سنگک مهارت پایه است. در مناطق متمول 
شهر تقاضای بیشتری دارد و امکان عرضه ی 
گران تر هم دارد چــون افزودنی هایی مثل 
کنجد و.... اضافــه می کنند و گران تر عرضه 
می کنند. در ضمن هزینه تولید نان سنگک 
زیاد است شاید از این روســت که تقاضای 
بالایی بــرای تبدیل نان ســنگک به لواش 

داریم.

فاز دوم مدیریت هوشمند آرد چیست؟
مشــاور وزیر اقتصاد در خصوص تغییرات 
پیش رو با شــروع فاز دوم طــرح مدیریت 
هوشــمند یارانه آرد و نان نیز گفت: در فاز 
دوم طــرح نیز ماننــد فاز اول، در ســمت 
مردم اتفــاق خاصی نمی افتد. شــاید اصلا 
مردم متوجه نشــوند طرحی اجرا شــده و 
البته این پیام خوبی برای ماســت. در قالب 
این فاز نه آزادســازی قیمت اتفاق می افتد 
نه محدودیت در مقدارخریــد مردم اما در 
اقتصاد نانوایان دو اتفاق مهم رقم می خورد. 
مبلغ ترمیمی که بابت افزایش هزینه ها در 
سال جاری پرداخت می شــود، در فاز دوم 
طرح افزایــش خواهد یافــت. محدودیت 
تامین آرد یارانــه ای برای نانــوا نیز حذف 
خواهد شــد. نانوایی که بتواند ماشین آلات 
و ســخت افزار را تامین کنــد، می تواند نان 

بیشتری تولید کند و به فروش برساند.
وی افزود: با شــروع فاز آتی و برداشته شدن 
محدودیت تامین آرد برای نانوایی هایی که 
قصد تولید نان بیشــتر دارند، عرضه نان در 
واقع به شکل معنی داری افزایش و انحراف 

به شکل معنی داری کاهش می یابد .
وی ادامــه داد: قبــلا ســهمیه ی آرد نانوا 
مشــخص بود، حالا یا نانوا همه ی سهمیه را 
نان می کرد و به مــردم می فروخت یا این که 
خارج از شــبکه عرضه می کرد. معلوم نمی 
شــد چند درصد عرضه خارج از شبکه بود و 
چند درصد نان مردم . در قالــب فاز دو اگر 
عرضه ی خارج از شبکه صورت گیرد، دیگر 
هیچ امکانی بــرای تامین آرد توســط نانوا 

وجود نخواهد داشت.

وزیراقتصاددرمراسممعارفهرئیسجدیدگمرکمطرحکرد؛بهبودشاخصهایگمرکیدردولتسیزدهم

بودجه هنوز به بهارستان نرسیده است

قیمتدلاردربودجه١۴٠2چقدراست؟
مریم فکــری   از درون لایحــه بودجه 
ســال آینده تاکنون چه گزارش ها و اعداد 
و ارقامی به بیرون درز کرده اســت؟ برخی 
گزارش هــای غیررســمی و صحبت های 
درگوشــی از نفت ۸۶ دلاری و دلار ۲۶ هزار 

تومانی حکایت دارد.
 با وجــود گذشــت ۵ روز از مهلــت دولت 
برای ارســال لایحه بودجه بــه مجلس، اما 
همچنان زمــان دقیقی بــرای ارائه بودجه 
اعلام نشده است. براســاس آخرین خبری 
که ســخنگوی دولت اعلام کرده، قرار است 
که امروز جلســات فوق العــاده دولت برای 
جمع بندی اصــلاح لایحه بودجــه برگزار 
شود. علی بهادری جهرمی دیروز در توییتی 
نوشت: پس از بررســی تفصیلی بودجه در 
کمیســیون خاص، هیات دولــت در هفته 
گذشته، در ســه نوبت صبح، ظهر و شب، ۸ 
جلسه فوق العاده برای بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰۲ برگزار کرد و متــن نهایی اصلاحات 

در اختیار اعضا قرار گرفت.

لایحه بوجه 1402 سه دوازدهم 
می شود؟

اما در حالی بایــد پانزدهــم آذرماه لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ به مجلس می رفت که رییس 
ســازمان برنامــه و بودجه چهــارم آذرماه 
در مورد تحویل بودجــه ۱۴۰۲ به مجلس 
اعلام کرد: اول آبان باید بودجه شــرکت ها 
را تحویل می دادیم که این کار انجام شــد. 
تبصره ها هم اخیرا به دولت تحویل داده شد 

که دستگاه ها کارشان را شروع کنند.
البته به گفته مسعود میرکاظمی، همزمان 
کار بــر روی برنامــه بودجــه هــم انجام 
می شــود و امیداوریم تا آخــر آذر آن را نیز 
تحویل مجلس دهیم.امــا در واکنش به این 
اظهارنظر رییس ســازمان برنامه و بودجه، 
حجت الاسلام علی رضا سلیمی، عضو هیات 
رییسه مجلس نهم آذرماه در تذکر شفاهی 

در مجلس گفت که اگر دولت در موعد مقرر 
لایحه را بــه مجلس ندهد، باید لایحه ســه 
دوازدهم ارائه کند.اگرچــه در همان زمان 
رییس مجلس در پاســخ به تذکر ســلیمی 
عنوان کرد: از آنجایی که امسال سال پایانی 
برنامه ششــم است و بر اســاس آیین نامه، 
لایحه برنامه بر بودجه تقدم دارد، ابتدا باید 
برنامه هفتم تصویب شود و سپس براساس 
آن بودجه ۱۴۰۲ تصویب شــود.محمدرضا 
پورابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی 
هم متذکر شــد: دولت بــرای این که بتواند 
برنامه هفتم توســعه را به صورت جامع به 
مجلس ارائه کند، نیازمند زمان بیشــتری 
است و اگر مجلس اصرار کند تا دولت زودتر 
برنامه هفتــم را ارائه کنــد، از کیفیت لازم 

برخوردار نخواهد بود.
وی تاکید کرد: اکنون شــرایط کشــور به 
گونه ای نیست که بتوانیم بودجه ای دوسوم 
تصویب کنیــم. پیشــنهاد می کنم دولت 
لایحه بودجــه را در موعد مقــرر ارائه کند، 
برنامه ششم نیز یک ســال تمدید شود. اما 
قالیباف در واکنش به این پیشــنهاد گفت: 
نمی توانیم خــلاف قانون عمــل کنیم. در 
جلسه ســران قوا نیز این موضوع بحث شده 
اســت.با این حال، حمیدرضا حاجی بابایی، 
رییــس کمیســیون برنامــه، بودجــه و 
محاســبات مجلس در نیمــه آذرماه اعلام 
کرد: امســال تصویب بودجه دو مرحله ای 
خواهد بــود. یعنی ابتدا کلیــات و احکام را 
مصوب می کنیم و برای دولت می فرســتیم 
تا دولت بر اســاس آن جــداول بودجه را به 

مجلس بفرستد.
او اضافــه کــرد: دولــت یک مــاه فرصت 

می خواهد تا برنامه توسعه را آماده کند.
حاجی بابایی متذکر شــد: تا دولت جداول 
بودجه را به مجلس بفرستد، ما برنامه توسعه 
را پیگیری خواهیم کــرد و در حین این که 
برنامــه را پیگیری می کنم، بــه جداول هم 

پرداخته می شــود. بنابراین احتمالا دیگر 
شاهد بودجه چند دوازدهم نباشیم.

اما از درون لایحه بودجه سال آینده تاکنون 
چه گزارش ها و اعداد و ارقامی به بیرون درز 
کرده اســت؟ وزیر اقتصاد در همین رابطه 
در روزهای گذشــته اعلام کرد: با توجه به 
این که جلسه پایانی دولت برای جمع بندی 
لایحــه بودجه در روز شــنبه و یک شــنبه 
برگزار می شــود، جزییات آماری درآمدی 
و هزینه هــای پیش بینی شــده در بودجه 
سال آینده بعد از آن اطلاع رسانی می شود. 
برخــی گزارش هــای غیررســمی از ارقام 
پیشــنهادی در لایحه بودجه ۱۴۰۲ نشان 
می دهد که براســاس جمع بندی سازمان 
برنامه و بودجه، میــزان صادرات نفت خام و 
میعانات در لایحه بودجه ســال بعد حدود 

۱.۲ میلیون بشکه در روز تعیین شده است.
همچنین قیمت هر بشــکه نفــت ایران ۸۶ 
دلار در لایحه بودجه ۱۴۰۲ پیشــنهاد شده 
و نرخ محاسباتی ارز حاصل از صادرات نفت 
در بودجه نیز بر مبنای نرخ سامانه معاملات 
الکترونیک یــا )ای تی اس( خواهــد بود.از 
طرف دیگر، میزان بودجــه عمرانی )تملک 
دارایی هــای ســرمایه ای( لحاظ شــده در 
پیش نویس لایحه بودجه ۱۴۰۲ حدود ۲۸۰ 

هزار میلیارد تومان پیشنهاد شده است.
سهم مالیات ها در بودجه بالا می رود

یکی دیگر از مهم تریــن بخش های بودجه 
به مالیات مربوط می شــود؛ این که در سال 
آینــده مالیات هــا افزایش خواهــد یافت 
یا خیــر. در همیــن رابطــه داوود منظور، 
رییس ســازمان امور مالیاتی چندی پیش 
در جلســه ای بــا حضور محســن رضایی، 
معاون اقتصــادی رییس جمهــور درباره 
سیاســت های مالیاتی گفت: رشدی که در 
وصول مالیات اتفاق افتاده، کاملا محسوس 
است. ماهانه ۴۰هزار میلیارد تومان وصول 
مالیات داریم و این در حالی اســت که این 
رقم در ســال ۹۹، ۱۵ هــزار میلیارد تومان 
بود. همچنین در ۸ ماهه امسال، ۳۱۰ هزار 

میلیارد تومان وصول مالیات داشتیم.
وی تاکید کــرد: پیش بینی مــا در بودجه 
سال آینده ۶۷۰ هزار میلیارد تومان درآمد 
مالیاتــی اســت؛ گام بلندی کــه در جهت 

افزایش سهم مالیات در بودجه است.
رییس ســازمان امور مالیاتی درباره ســهم 
مالیات ها در بودجه تصریــح کرد: در حال 
حاضــر ۶۰ درصد بودجــه از طریق مالیات 
است و برنامه ریزی داریم تا این رقم در سال 

۱۴۰۳ به ۸۰ درصد برسد.

درآمد دولت از مولدسازی دارایی ها
 4 برابر می شود

در این میــان، وزیر اقتصاد دربــاره راهکار 
دولت بــرای جلوگیری از کســری بودجه 
در ســال آینده اعــلام کــرد: درآمد دولت 
از مولدســازی دارایی هــا ســال ۱۴۰۲ 
چهار برابر امســال خواهد بود کــه فراتر از 

خصوصی سازی است.
احســان خاندوزی گفت: طبق مجوزی که 
اخیرا در هیات مولدسازی دارایی های دولت 
به واسطه شــورای عالی هماهنگی سه قوه 
صادر شــده، انتظار ما این اســت که درآمد 
حاصــل از محل مولد ســازی دارایی ها که 
فراتر از واگذاری از محل خصوصی ســازی 

است، حداقل ۴ برابر بیشتر از درآمد امسال 
دولت از این بخش باشد.

او با تاکید بر اینکه سازمان برنامه پیش بینی 
درآمد مولدســازی آینده را بایــد به زودی 
اعلام کند، تصریح کرد: به طور قطع درآمد 
دولت از محل مولدســازی چند صد درصد 
بیشــتر خواهد شد و این مســاله می تواند 

روی سایر ابزارهای مالی تاثیر بگذارد.

حقوق کارکنان و بازنشستگان چقدر 
بالا می رود؟

در این میان، با وجود این کــه در خبرهای 
غیررســمی، از احتمال افزایش حدود ۲۰ 
درصــدی حقوق کارکنان و بازنشســتگان 
دولت سخن به میان آمده، اما براساس اعلام 
رییس جمهور، افزایش حقــوق و پرداخت 
حقوق کارکنان دولت از سال آینده براساس 
بهره وری و میــزان کارکــرد آن ها صورت 
می گیرد.در همین راســتا، رییس جمهور 
تعدادی از اعضــای دولت را مامــور کرد تا 
راهکارهای پرداخت حقوق براساس میزان 
بهره وری و کیفیت کار و ارائه خدمت را تهیه 

کنند تا در بودجه سال آینده لحاظ شود.
احســان خاندوزی، ســخنگوی اقتصادی 
دولت نیز در گفت وگویــی در مورد آخرین 
وضعیت افزایش حقوق کارمندان در ســال 
آتی و احکام مندرج در لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
گفت: پیشــنهاد ســازمان برنامه و بودجه 
افزایش ۲۰درصدی حقوق است، البته این 
پیشــنهاد قطعی نیســت و ممکن است در 

نهایت در هیات دولت مصوب نشود.
وی افزود: به  طور کلی ســه مــدل مختلف 
برای افزایــش حقوق ها برای ســال آینده 
در دولت مطرح شــده اســت کــه یکی از 
پیشــنهادات این بود که به جــای افزایش 
۲۰درصدی حقوق همــه کارکنان، میزان 
افزایش دســتمزد و حقوق برای دهک های 

کم درآمد )کارکنان دولت( بیشتر باشد.
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 قانون جهش تولید دانش بنیان گامی در حوزه پژوهش ها
مربیانفنیوحرفهایرتبهبندیمیشوند

 رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با تأکید 
بر رتبه بندی مربیان فنی و حرفه ای گفت: این امر باعث رقابت سازنده و 

ارتقای سطح آموزش های فنی و حرفه ای می شود.
علیرضــا منادی ســفیدان در دومین جشــنواره ملــی پژوهش های 
مهارت محور در سازمان فنی و حرفه ای اظهار داشت: رتبه بندی مربیان 
را مانند رتبه بندی معلمان در نظر گرفته ایم تــا از این طریق مربی ها با 

یکدیگر رقابت کرده و در جایگاه اصلی خود قرار بگیرند.
وی افزود: رتبه بنــدی مربیان، کیفیت مهارت آموزی در این ســازمان 

فنی و حرفه ای را نیز ارتقا می بخشد.
منادی ســفیدان با بیان اینکه کمیســیون آموزش مجلس، اساسنامه 
سازمان فنی و حرفه ای را تدوین کرده اســت گفت: این طرح امروز در 

مجلس اعلام وصول شد.
وی ادامه داد: در این طرح، وظایف و رســالت های این سازمان در قالب 
توانمندی و افزایش مهارت در ایجاد اشــتغال جوانان مورد تأکید قرار 
گرفته است ضمن اینکه قانون جهش تولید دانش بنیان نیز در ۲۰ ماده 
در این کمیســیون تصویب شده اســت که در آن همه مسائل بورسی، 
بیمه ای و گمرکی شرکت های دانش بنیان را عنوان کرده است که باید 

پژوهشگران آن را مطالعه کنند.
رییس کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی عنوان 
کرد: پیش بینی می کنیم با شــتاب در توسعه مجموعه ها و شرکت های 

دانش بنیانی حرکت کنیم.
وی با بیان اینکه کل بودجه دولت سیزدهم ۱۵۰۰ میلیارد تومان بوده 
است گفت: سهم شــرکت های دانش بنیان یک سوم است که باید پیش 

از گذشته به موضوع دانش بنیان ها توجه کرد.
منادی سفیدان تأکید کرد: ایران در ۳۰ ســال گذشته ۳۰۰ درصد در 
عرصه های مختلف از جمله ساخت قطعات هواپیما، نانو و فناوری رشد 
کرده است در بســیاری از شاخص ها رشد خوبی داشــته ایم و رتبه ۱۴ 
علمی را کسب کرده ایم.وی خاطرنشان کرد: بسیاری از کشورهای دنیا 
واکســن کرونا وارد کردند درحالی که ما ۶ نوع واکســن ساخته ایم که 

یکی از این واکسن ها استنشاقی و کم نظیر است.
رییس کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه در کنار مهارت آموزی، باید پژوهش و تحقیق کنیم گفت: باید 
در بحث هوشمندســازی تلاش کنیم، ســازمان فنی و حرفه ای باید 

آموزش ها را به روز کند و مشکلی نداشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: امسال از محل تبصره ۱۶، سازمان فنی و حرفه ای 
را تأمین مالی خواهیم کرد ضمن اینکه در ســال گذشته منابعی به این 

سازمان اختصاص دادیم.
منادی ســفیدان با تأکید بر اینکه ســازمان فنی و حرفه ای کشــور، 
شرکت ها و آموزشــگاه های زیادی دارد گفت: بر اساس آمارها ۱۸ هزار 
آموزشــگاه آزاد و دولتی داریم که باید از این مراکز نخبگان شناسایی 

شوند و به عنوان مربیان آینده تربیت شوند.

عضو اتاق بازرگانی تهران:
روابطایرانوچین،منافعدوکشور

راتامینمیکند
 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
تهران با اعلام اینکه در یک ســال اخیر خرید نفت توســط چین از 
ایران افزایش یافته است، گفت: طی ســال های گذشته روابط ایران 
و چین به گونه ای پیش رفته که توانســته منافع دو کشــور را تامین 

کند.
»فریال مستوفی« با بیان اینکه هر کشوری باید بتواند بنا بر منافع خود 
ارتباطات با کشــورهای دیگر را تســهیل کند، اظهار کرد: باید توسعه 
روابط با شــرق و غرب را در دســتور کار قرار داد، زیرا روابط مناسب و 
گسترش آن با تمام جهان به ویژه کشــورهایی که در رتبه های نخست 

اقتصادی هستند، نیاز است.

وی با اشاره به مثبت بودن عضویت در پیمان شانگهای در توسعه روابط 
اقتصادی به ویژه با چین، افزود: نمی تــوان نقش چین در اقتصاد دنیا را 
نادیده گرفت و گســترش ارتباطات بین المللی با این کشور بسیار مورد 
اهمیت است که با توافقات برد - برد برای هر دو کشور منفعت به همراه 
خواهد داشت.رییس مرکز خدمات ســرمایه گذاری اتاق تهران با اشاره 
به روابط اقتصادی ایــران و چین، تصریح کرد: با وجود تمام توســعه و 
گسترش روابطی که میان دو کشور رخ داده اســت، اما نباید وابستگی 
زیادی وجود داشــته باشــد؛ بلکه روابط اقتصادی و تجــاری متعادل 
می تواند منافع ایران را تامیــن کند و مانع اجبار در اهــدای امتیازات 

غیرمعمول خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه چین، کشــوری با نیاز به تامین انرژی اســت، 
خاطرنشــان کرد: ایران به عنوان چهارمین کشور دارنده منابع انرژی 
از مبادی مهم برای این کشور محسوب می شــود و در یک سال اخیر 
چین خرید نفت از ایران را نسبت به چند ســال گذشته افزایش داده 
است.مستوفی با بیان اینکه صادرات انرژی ایران در این بخش به چین 
افزایش داشته اســت، تصریح کرد: در این برهه نسبت به چندین سال 

قبل فروش نفت ایران به چین افزایش داشته است.
وی با تاکید بر اینکه باید اقتصاد ایران را به ســمتی ببریم که در جهان 
حرفی برای گفتن داشته باشد، اظهار داشــت: با سیاست گذاری های 
مناســب مانند ســرمایه گذاری در بخش گاز می توان توسعه تجارت و 
در پی آن روابط را گســترش داد.عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی تهران تاکید کرد: در زمــان اوج تحریم ها 
روابط ایران و چین بــا در نظر گرفتن منفعت دو طرفــه تا حدی برقرار 
بود و همان طور که ما از این تجارت منفعت برده، این کشــور نیز منافع 

صنعتی خود را در ایران تامین کرد.

تولید

ســمیه رســولی  اگرچــه صنعــت 
خودروسازی درگیر ســاختار مالی معیوب 
و سوء مدیریت است اما با این حال به اذعان 
کارشناســان، دلیل اصلی تــورم زیان در 
صنعت خــودرو، قیمت گذاری دســتوری 
است. صنعت خودروسازی کشور سالهاست 
که در اذهان مردم بــه عنوان یک صنعت رو 
به افول شناخته می شود؛ صنعتی که اگرچه 
یکی از مهم ترین پیشران های اقتصاد ایران 
اســت اما در عمل نه تنها نتوانسته رضایت 
مصرف کننده را کسب کند بلکه طبق آمار 
هر روز زیان روی زیان می گذارد تا جایی که 
طبق گفته متولیان صنعتی، زیان انباشــته 
این بخش بین ۱۲۰ تا ۱۵۰ هــزار میلیارد 

تومان تخمین زده می شود.
در این بین علاوه بر مصائب مربوط به ضعف 
مدیریتی، ســاختار مالی معیــوب، ریخت 
و پاش هــای مالــی و…، قیمــت گذاری 
دستوری به تنهایی موجب شده تعادل بین 
هزینه و درآمد خودروســازان از بین برود، 
به شــکلی که با وجود بالا رفتن قیمت ارز و 
نهاده های تولید، درآمد شرکت ها متناسب 
بــا آن افزایش نیابــد و ســوددهی در این 

صنعت ماهیت خود را از دست بدهد.

تولید هر خودرو با زیان
 40 میلیون تومانی

بررســی صورت های مالی خودروسازان در 
نیمه نخست ســال جاری نشان می دهد که 
قیمت گذاری دستوری صرفاً از محل فروش 
توانســته زیانی در حدود ۵.۵ هزار میلیارد 
تومان به این صنعت زیــان وارد کند؛ یعنی 
۳ شرکت بزرگ خودروسازی کشور فقط در 
۶ ماه بالــغ بر ۵ هــزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
زیان دیده اند. در واقع اگرچه خودروســازان 
برای تولید هر خودرو مبلغی در حدود ۲۵۲ 
میلیون تومان هزینه کرده انــد اما به دلیل 
قیمت گذاری دســتوری، هر خــودرو را با 
۳۸ میلیون تومان زیــر قیمت و به نرخ ۲۱۴ 

میلیون تومان فروخته اند.

زیان دهی 240 هزار میلیارد تومانی
از ســویی دیگر چندی پیش حسین قربان 
زاده رئیــس ســازمان خصوصی ســازی 
اعلام کرد که زیان خودروســازان کشور به 
حدود ۱۵۰ هزار میلیارد تومان رســیده که 
با احتســاب سود ازدســت رفته، زیان دهی 
آنها عمــلًا بین ۲۳۰ تا ۲۴۰ هــزار میلیارد 
تومان بــرآورد می شــود.البته بدون تردید 
نمی توان تقصیر همه ایــن زیان را بر گردن 
قیمت گذاری دســتوری انداخت، چه آنکه 
ساختار مالی ناکارآمد و ســوء مدیریت در 
خودروســازان بزرگ نیز نقــش مهمی در 
بروز این ضرر هنگفت دارنــد. با این حال به 
اذعان فعالان خودروســازی و کارشناسان، 
دلیل اصلی تورم زیــان در صنعت خودرو، 

قیمت گذاری دستوری است.

عدم افزایش تیراژ تولید و عرضه
البته باید اشــاره شــود کــه زیان دهی در 
فرایند تولید خودرو فقــط در حد یک عدد 
و رقم نیســت بلکه تیراژ تولیــد خودرو را 
نیز با مشــکل مواجه کــرده و قطعاً هدف 
گذاری هــای دولــت مبنی بــر تولید یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار دســتگاه برای ســال 

جاری را دچار سکته می کند زیرا خودروساز 
به دلیل زیان های تحمیل شــده، تمایلی به 
افزایــش تولید و به تبــع آن افزایش عرضه 
نخواهد داشــت.در همین رابطــه یکی از 
مســئولان ســابق وزارت صمت بــه مهر 
اعــلام کرده بود کــه زیان دهــی از عوامل 
اصلی عدم افزایش تولید اســت؛ آنطور که 
معمارباشی گفته بود »به دلیل اینکه برخی 
از محصولات زیان ده هســتند، خودروساز 
تمایلی بــه افزایش تولید نــدارد. وقتی در 
تولید یک محصول ۵۰ میلیون تومان زیان 
وجود داشته باشد انگیزه برای تلاش جهت 

افزایش تولید از بین می رود.«

عدم توسعه صنعت قطعه سازی
نکته بعدی در مورد قیمت گذاری دستوری 
که از اهمیــت زیادی نیز برخوردار اســت، 
مربوط به تأثیر دومینو وار این سیاســت بر 
زنجیــره تولید خودرو می شــود؛ در واقع با 
توجه به اینکه خودروســاز مجبور به تولید 
با زیان است، بنابراین در پرداخت مطالبات 
قطعه ســازان دچار مشــکل می شــود و 
بــه همین ترتیب شــرکت قطعه ســاز که 
محصول تولیدی را به خودروســاز تحویل 
داده اما در قبال آن پولــی دریافت نکرده با 

کمبود حجم نقدینگی مواجه می شود.
از ســویی دیگر نیز خودروسازان از گذشته 
به قطعه سازان بدهی معوقه دارند که هنوز 
نســبت به پرداخت آن اقدامــی نکرده اند؛ 
آنطور کــه محمدرضا نجفــی منش رئیس 
هیئت مدیره انجمن همگن قطعه ســازان 
می گویــد »بدهی خودروســازان به قطعه 

سازان بیش از ۴۷ هزار میلیارد تومان است 
بدهی خودروسازان به قطعه سازان بیش از 
۴۷ هزار میلیارد تومان اســت و از آن طرف 
نیز خودروســازان به نظام بانکی حدود ۲۵ 

هزار میلیارد تومان بدهی دارند.«
بنابراین نبود نقدینگی، دست شرکت های 
تولید قطعه را برای سرمایه گذاری و توسعه 
می بندد و رسماً مانع پیشرفت صنعت قطعه 
نیز می شــود. باید در نظر داشت که به دلیل 
تحریم صنعت قطعه ســازی به خودی خود 
دچار مشــکل اســت و وقتی مطالبات قفل 
شده ای هم داشته باشــد دیگر توانی برای 

توسعه نخواهد داشت.

سه نرخی شدن قیمت خودرو 
و جولان دلالان

قیمت گذاری دســتور علاوه بــر ایجاد دو 
مشــکل مذکور، منجر به ایجاد یک ســیاه 
چاله دیگر هم شده که دامن مصرف کننده 
را نیز گرفته است. به این صورت که به دلیل 
تعیین دستوری قیمت خودرو، این محصول 
دو نرخی شــده اســت؛ یعنی خــودرو یک 
قیمت در کارخانه و یک قیمت در بازار دارد 
که فاصله این دو قیمت نیز بسیار محسوس 
و در بعضاً بــالای ۱۰۰ و حتی ۲۰۰ میلیون 
تومان است.همین فاصله قیمتی سال ۱۳۹۹ 
و ســال ۱۴۰۰ به ترتیب موجب ایجاد یک 
رانت تقریباً ۱۲۰ و ۱۱۰ هزار میلیارد تومانی 
بین کارخانه و بازار شد که اثرات سو آن فقط 
دامن مصــرف کننده به خصــوص مصرف 
کنندگانی که سالهاســت بــه دنبال خرید 
خودرو هســتند اما به دلیــل کاهش قدرت 
خرید توان خرید ندارنــد را گرفت؛ به عنوان 
مثال می توان به قیمت خــودروی پژو ۲۰۶ 
تیپ ۲ در کارخانه و بازار اشــاره کرد. قیمت 
این محصول در کارخانه ۱۵۱ میلیون تومان 
و در بازار ۳۶۵ میلیون تومان اســت، یعنی 
تفاوت قیمتــی این محصول بیــن کارخانه 
و بازار ۲۱۴ میلیون تومان اســت  قیمت پژو 
۲۰۶ تیپ ۲ در کارخانه ۱۵۱ میلیون تومان 
و در بازار ۳۶۵ میلیون تومان اســت، یعنی 
تفاوت قیمتــی این محصول بیــن کارخانه 
و بــازار ۲۱۴ میلیون تومان اســت.در واقع 
در شــرایطی تولیدکننــده و مصرف کننده 
خودروی کشور به واســطه سیاست گذاری 
غلط و قیمت گذاری دستوری، زیان هنگفتی 
را متحمل شــدند که دلالان و واسطه گران 
بازار ســودهای نجومی از بازار کسب کردند.
نکته دیگر در مورد چند نرخی شدن قیمت 
خودرو آنکه، پس از شــروع عرضه خودرو در 
بورس کالا طی دو ماه گذشته شاهد ۳ نرخی 
شدن قیمت خودرو نیز هستیم؛ یک قیمت 
کارخانه، یک قیمت بورس کالا و یک قیمت 

بازار آزاد!

قیمت گذاری دستوری
 و زیان سهامداران

چالش دیگری که قیمت گذاری دســتوری 
در صنعت خودروسازی ایجاد کرده مربوط 

به زمینه ســازی برای ورود ضــرر و زیان به 
سهامداران این صنعت می شود؛ با توجه به 
حجم زیان وارده متولیان بازار سرمایه طی 
سالهای گذشته به صورت مستمر خواهان 

لغو قیمت گذاری دستوری خودرو بوده اند.
در همین رابطه می توان به نامه نگاری های 
متعدد مجید عشقی رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهــادار با وزارت صمــت به منظور 
لغو قیمت گــذاری دســتوری این صنعت 
اشــاره کرد؛ عشــقی در یکی از این نامه ها 
که ســال گذشــته نوشــته بود خطاب به 
فاطمی امین وزیر صمت تاکید می کند که 
»سیاســت های قیمت گذاری اعمال شده 
توسط شورای رقابت در ســنوات گذشته، 
زیان سنگینی بر ســهامداران حاضر در این 
صنعت تحمیل کرده است و این امر نه تنها 
ســبب تنظیم بازار خــودرو و رضایتمندی 
مصرف کننده نهایی نشــده بلکــه با انتقال 
منافع از شــرکت های خودروساز به جیب 
واسطه گران ســبب ایجاد کمبود نقدینگی 
در شــرکت های خودروساز شــده است و 
تــداوم روند فــوق منجر به کاهــش تولید 
و در نهایــت توقــف فعالیت شــرکت های 
خودروساز و قطعه ساز خواهد شد.«آنطور 
که عشقی اشــاره کرده بود »میزان افزایش 
نرخ نهاده های تولید شــرکت سایپا در سال 
۹۷ تا ۹۹ به طور میانگیــن ۲۴۸ درصد اما 
مجوز افزایش نرخ اعطایی به شرکت مذکور 

حدود ۱۶۳ درصد بوده است.«

زیان دولت و عدم درآمدزایی
نکته دیگر در مورد قیمت گذاری دســتوری 
آنکه به دلیل عدم ســوددهی خودروسازان، 
دولت از دریافت درآمدهــای مالیاتی محروم 
شــده و بر اســاس ماده ۹۰ اصــل ۴۴ قانون 
اساسی، دولت موظف است زیان خودروسازان 
را به واســطه تعیین قیمت خودروها جبران 
کند.در واقع در اینجا عــلاوه بر تولیدکننده و 
مصرف کننده، دولت نیــز در حال زیان دیدن 
از ناحیه قیمت گذاری دستوری خودرو است 
زیرا اگر قرار باشد دولت زیان انباشته ۱۵۰ هزار 
میلیارد تومانی خودروسازان را جبران کند یا 
باید از طریق تزریق نقدینگی و ارائه تسهیلات 
و یا از محل بدهی خودروسازان به دولت برای 

مالیات اقدام کند.

لغو قیمت گذاری دستوری تا پایان سال
بر این اســاس، قطعاً قیمت گذاری دستوری 
خودرو عــلاوه بر مســائل ذکر شــده در این 
مطلــب، بحران های دیگری را هــم برای این 
صنعت ایجاد کرده اســت که در همین راستا 
حســین قربانزاده رئیس ســازمان خصوصی 
سازی پس از ســال ها وعده مســئولان برای 
عبور از این سیاســت اعلام کرده کــه تا آخر 
ســال قیمت گذاری دســتوری محصولات 
ایران خودرو و ســایپا حذف خواهد شد.البته 
همانطور که ذکر شــد تاکنون بارها این وعده 
داده شــده اما این بار به نظر می رســد که این 
وعــده حقیقی تر باشــد چراکه هــم رئیس 
جمهوری بــه صورت مســتقیم دســتور به 
واگذاری سهام خودروســازان داده که پیش 
نیاز این مســاله لغو قیمت گذاری دســتوری 
اســت و از ســویی دیگر نیــز قرار بــر عرضه 
خودروها در بورس کالاســت که این موضوع 
نیز با قیمت گذاری دســتوری در تضاد است.

بنابراین به نظر می رسد پس از تقریباً یک دهه، 
قیمت گذاری دستوری خودرو لغو خواهد شد 
و خودروسازان شاید سود نکنند اما قطعاً دیگر 
زیان نخواهند کرد زیرا متناسب با هزینه های 

تولید، قیمت تعیین خواهد شد.

سناریوهای دنیای بعد از لغو
 قیمت گذاری

در این بین با توجه بــه اینکه واردات خودرو 
هنوز انجام نشــده و بازار خودرو قطعاً یک 
بازار انحصاری محســوب می شود. عبدالله 
توکلی لاهیجانی مدیرکل خودرویی وزارت 
صمت می گویــد که »وجــود خودروهای 
اقتصادی و رقابــت پذیر بــودن خودروها 
مقدمــه ای بــرای برداشــتن قیمت های 
دستوری است، در غیر این صورت برداشتن 
قیمت های دستوری نتیجه بخش نخواهد 
بود.«بنابراین به نظر می رســد بازار خودرو 
در ســال ۱۴۰۲ با تغییراتی مواجه خواهد 
شــد نخســت اینکه بــا ورود خودروهای 
خارجی و البته عرضه خودروهای اقتصادی 
)ارزان قیمت( انحصار به صورت نســبی از 
این بازار رخت بر می بندد و از ســویی دیگر 
رانت کمتری در ایــن صنعت عرضه خواهد 
شــد زیرا فاصله قیمتی بین کارخانه و بازار 
کاهــش می یابــد.در توضیح بیشــتر باید 
اشــاره شــود که برای کاهش رانت صنعت 
خودروسازی در قســمت عرضه، ۲ سناریو 
مدنظر است؛ نخست عرضه خودرو از طریق 
بورس کالاســت که در صورت تداوم اجرای 
این سیاست اگرچه قیمت ها تقریباً مطابق 
خواسته خودروســازان تعیین خواهد شد 
اما باز هم با بازار آزاد فاصله خواهد داشــت 
اما این فاصله و رانت قیمتی بســیار کمتر از 
وضعیت فعلی خواهــد بود و روند زیان دهی 

خودروسازان متوقف می شود.
سناریوی دوم نیز آزادســازی کامل قیمت 
خودرو و تعیین قیمت بر اســاس حاشــیه 
بازار اســت که در صورت پیاده ســازی این 
سیاســت، خودروســازان علاوه بــر عدم 
زیان دهی، می توانند زیان انباشــته خود را 
نیز جبران کنند.به هر حال باید منتظر ماند 
و دید که دولت برای دنیای پس از لغو قیمت 
گذاری دســتوری خودرو، چه سیاستی را 
جهت عرضه خودروها پیاده ســازی خواهد 

کرد.

خریدار  بــه گفته کارشناســان از عوامل 
افزایــش قیمــت خــودرو، در کنــار بازار 
انحصاری، عرضه قطره چکانی خودروســاز 
و نوســانات ارزی اســت، از ســوی دیگر 
کارشناســان معتقدند باوجود شــفافیت 
بورس در عرضه خودرو، اما این شیوه، روشی 
برای منتفع شدن خودروساز است نه انتفاع 
مردم، چون خودرو بــا قیمت هایی بالاتر از 

نرخ مصوب فروخته می شود.
 با وجود امــا و اگرهایی کــه در مورد عرضه 
خودرو در بورس کالا وجود داشــت، پس از 
تصویب این موضوع در بورس کالا توســط 
شورای عالی بورس، در نیمه نخست امسال، 

عرضه خودرو در بورس کالا آغاز شد.
در این باره وزارت صمت نگران ســه نرخی 
شــدن قیمت خودرو به دنبــال عرضه در 
بورس کالا بود اما مســؤولان بورس کالای 
ایران  کاهــش زیان خودروســازها و حذف 
دلالان را از جمله مزایــای عرضه خودرو در 

بورس کالا عنوان می کردند.
اکنون نیز با گذشــت چند ماه از آغاز عرضه 
برخــی از انــواع خودروها در بــورس کالا 
و افزایش قیمــت خودرو طــی هفته های 
اخیر برخی کارشناســان و دست اندرکاران 
معتقدند که عرضه خــودرو در بورس کالا 
موجب افزایش قیمت خودرو در بازار شــده 
است، البته از سوی دیگر  برخی کارشناسان 
نیز معتقدند که عرضه خودرو در بورس کالا 

موجب کاهش دلالی خودرو شده  و تأثیری 
بر افزایش قیمت نداشــته اســت و همان 
مؤلفه های قبلی از جمله افزایش قیمت ارز 
بر افزایــش قیمت خودرو در بــازار اثرگذار 

بوده است.
بنابرایــن گــزارش تــا پیــش از عرضــه 
خودروهــای تولید داخل در بــورس کالا، 
خودروسازان با عرضه قطره چکانی، درواقع 
بخشــی از خودروهای تولیــدی خود را در 
بازار و بــا قیمت های غیررســمی از طریق 
کارگــزاران و واســطه های خــود عرضه 
می کردند، بخشــی هم از طریق قرعه کشی 

عرضه می شد.
اما با عرضه خودرو در بــورس کالا، درواقع 
خودروســاز به صــورت رســمی افزایش 
قیمت خود را اعمال می کنــد و از نرخ های 
تکلیفــی رهــا می شــود، البتــه نرخ های 
تکلیفی خودروســاز داخلی به دلیل وجود 
بازار انحصاری اســت در حالی که اگر بازار 
انحصاری نبود و تنــوع محصولات و برندها 
وجود داشت، مردم بابت عرضه خودروهای 
دو خودروســاز داخلی با نرخ هــای رقابتی 
هیــچ مشــکلی نداشــتند چــون اصولِ 
بــازار رقابتــی، قیمت مناســب، کیفیت و 
مشتری مداری است و آن زمان بود که عیار 

خودروسازهای ما مشخص می شد.
در این باره عده ای معتقد هســتند با رفتن 
خودروهای تولیــد داخل به بــورس کالا، 

درواقع دست واسطه گران و دلالان به دلالی 
خودرو قطع شــده اســت، امری که واضح 
و مبرهن اســت؛ قطعا همه مــردم با وجود 
واســطه بین خودروســاز و مصرف کننده 
مخالف هستند و مایل هســتند خودرو را از 
تولیدکننده دریافت کنند، اما اینکه با ورود 
خودرو در بــورس کالا قیمــت آن خودرو 
نســبت به نرخ مصوب تعیین شده، افزایش 
یابد، مورد قبول مردم نیست، مردم معتقد 
هستند خودروســاز به بهانه ورود به بورس 
کالا درواقع خودروهــای تولیدی خود را در 
بازار انحصاری، با نرخ های بسیار گران تر به 

مردم می فروشد. 
در اینباره ســپهر زنگنه کارشناس صنعت 
خودرو به خبرنــگار فارس،  می گوید: عرضه 
خودرو در بورس کالا منافع مصرف کننده را 
تأمین نکرده است بلکه سود حاصل از آن به 

جیب خودروساز می رود.
وی با اشــاره به عرضه محــدود خودرو در 
بــورس کالا اظهــار داشــت:  لازمه حذف 
قیمت گذاری دســتوری، افزایــش تولید 
اســت زیرا تا زمانی که خــودرو به صورت 
محدود عرضه شــود حتی اگر این عرضه در 
بورس صورت گیرد باز هم نمی توان قیمت 
را کنترل کرد زیرا خودرو با قیمتی در بورس 
عرضه می شــود و خریدار هم ممکن است با 
قیمت  پایین تر از قیمت بازار آن را خریداری 
کند اما در نهایت به علت نیاز بازار خریدار یا 
دلالان خودرو، خودروی خریداری شده از 
بورس کالا را با قیمت بالاتری در بازار عرضه 
می کنند و این مســأله نیز منجر به جهش 

قیمت در بازار می شود.
یکی دیگــر از کارشناســان صنعت خودرو 
درباره بــا عوامل افزایش قیمــت خودرو و 
اینکه عرضه خــودرو تولید داخل در بورس 
کالا، در قیمت هــا مؤثر بوده اســت یا خیر، 
می گوید:  افزایش قیمت خودرو را نمی توان 
به عرضه آن در بورس نسبت داد، طی چند 
ســال گذشــته مهمترین فاکتورهایی که 
بر قیمت خودرو اثرگذار بــود ه  قیمت ارز و 
نااطمینانی های موجود در بازار بوده که این 

مسائل نیز همچنان بسیار فعال  است.
به گفته میلاد بیگی طی یک ماه گذشــته 
هم افزایش قیمت ارز را شاهد بوده ایم و هم 
نااطمینانی های سیاسی افزایش یافته است 

و این مسائل از جمله فاکتورهایی است که تا 
پیش از عرضه خودرو در بورس کالا در بازار 
خودرو و قیمت آن تأثیر جدی داشته است. 
بنابراین اکنون نیز به عنــوان عوامل اصلی 
همچنان اثرگذار هســتند لــذا نمی توان 
افزایش اخیر قیمت خــودرو را به عرضه آن 

در بورس کالا نسبت داد.
بنابراین گــزارش کاهش قیمــت خودرو 
در بورس کالا شــرایطی دارد، نظیر عرضه 
مداوم و بی وقفه، که به عقیده کارشناسان، 

خودروساز توجهی به آن ندارد .
 عرضه خودرو در بــورس کالا در صورتی 
منجر بــه نتایج مثبــت و کنترل قیمت 
می شود که این عرضه به صورت مستمر 
باشد، در شرایط فعلی، عرضه خودرو در 
بورس بسیار محدود است بنابراین قیمت 
عرضه در بورس از نظــر خریداران همان 
قیمــت کارخانه قلمداد می شــود با این 
تفاوت که قیمت عرضــه در بورس بالاتر 
از قیمت کارخانه اســت و همین موضوع 
نیز در افزایش قیمــت در بازار تأثیرگذار 

است.
قطعا با رفع انحصــار در بازار خودروســاز 
داخلی، افزایش تولید خودروسازان داخل ، 
تلاش برای افزایش کیفیت و واقعی ســازی 
قیمت، صنعت خودرو کشور که سالهاست 
در افول مانده اســت، جان می گیرد و قابل 

رقابت با بازارهای جهانی خواهد بود.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه وقانون تعیین تکلیف  

 برابر رای شماره 140160312001005۸62هئیت  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه  
بلامعارض کلاســه 1400114412001000736 تقاضای  آقــای قدیر غنچه ئی جعفرآباد 
شــماره شناسنامه 102۸و کد ملی 2269219155 صادره از علی آباد فرزند علی اصغر  در 
ششــدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شــده است بمساحت 245/55متر مربع  از 
پلاک شــماره 126 -اصلی واقع در اراضی گلند بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره 
حکایت از انتقال از مالک رســمی  محمد حسین شهرآبادی  به متقاضی دارد .  لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شــود از این رو اشــخاصی که 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را با ذکر شــماره پرونده به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی،دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نماید .
تاریخ انتشار نوبت اول 1401/09/05
تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/09/21

م.الف  135۸5
غلامرضا قاسمی-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان از طرف غلامرضا قاسمی
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دبیرکل سازمان اوپک تاکید کرد
نقشتعیینکنندهاوپکپلاسدربازارنفتشش

سالبعدازشکلگیری
دبیرکل سازمان اوپک به مناسبت ششمین ســال توافق اوپک پلاس 
با انتشــار بیانیه ای، جایگاه توافق اوپک پــلاس را در بازار نفت و انرژی 

تعیین کننده عنوان کرد.
»هیثم الغیس«، دبیرکل اوپک با تاکید بر نقــش تعیین کننده توافق 
اوپک پلاس در بازار انرژی گفت: »شش سال پس از انعقاد توافق اوپک 
پلاس، این توافق همچنان نقش حیاتی در تضمین ثبات و توسعه بازار 

جهانی نفت ایفا می کند.«
توافق اوپک پلاس به توافقی اشــاره دارد که میــان اعضای اوپک و ۱۱ 
کشــور غیر عضو از جمله روســیه در ۱۰ دســامبر ۲۰۱۶ در بحبوحه 
کاهش قیمت جهانی انرژی امضا شــد و امضاءکنندگان بر سر کاهش 
عرضه نفت به توافق رســیدند. از آن زمان این توافق در رسانه ها اوپک 

پلاس نام گرفت.
دبیرکل سازمان اوپک به مناسبت ســالروز انتشار اعلامیه اوپک پلاس 
گفت: »اوپک پــلاس چارچوب همکاری بی ســابقه ای از ۲۳ کشــور 
تولیدکننده نفت است که مبتنی بر اعتماد، احترام متقابل و گفت و گو 
است و شش ســال بعد، این چارچوب همچنان نقش مهمی در حمایت 
از ثبات بازار ایفا می کند که برای رشد و توســعه ضروری است. توسعه 
و همچنین جذب ســرمایه گذاری لازم برای تضمیــن امنیت انرژی از 

جمله دستاوردهای اوپک پلاس بوده است.«
بر اساس این بیانیه، توافق اوپک پلاس با هدف تضمین ثبات پایدار بازار 
نفت از طریق همکاری و گفتگو، از جمله در سطوح تحقیقاتی و فنی، به 
نفع همه تولیدکنندگان، مصرف کنندگان و سرمایه گذاران و همچنین 

اقتصاد جهانی شکل گرفته است.
در نشســت ۳۰ نوامبر ۲۰۱۶ در وین، کشــورهای عضو اوپک بر ســر 
کاهش تولید نفت بــه میزان ۱.۲ میلیون بشــکه در روز توافق کردند و 
تولید نفت اوپک بــه ۳۲.۵ میلیون بشــکه در روز کاهش یافت. پس از 
این توافق، در ۱۰ دســامبر ۱۱ کشــور غیر عضو اوپک از جمله روسیه، 
آذربایجان، بحرین، برونئی، قزاقستان، مالزی، مکزیک، عمان، سودان، 
گینه استوایی )در سال ۲۰۱۷ به اوپک پیوستند( و سودان جنوبی نیز 

به این توافق پیوستند.
در اکتبر امسال، این ائتلاف نفتی بر ســر ادامه این توافق تا پایان سال 

۲۰۲۳ توافق کردند.

همکاریایرانوروسیهدرحوزهاکتشاف
مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران از همکاری ایران با روسیه در 
حوزه اکتشاف خبر داد و گفت: در قالب همکاری دو جانبه با این کشور 

همکاری می کنیم.

مهــدی فکور، با بیــان اینکه درحال حاضر با کشــور روســیه درحال 
همکاری در حوزه اکتشاف هســتیم، اظهار کرد: با دانشگاه  ملی مسکو 
کار مشترکی را در حوزه پژوهشی و عملیاتی انجام می دهیم، باتوجه به 
اینکه حیطه فعالیت ما در حوزه اکتشاف اســت و در بخش تولید فعال 

نیستیم، بسترهای اکتشافی را مورد تحقیق قرار داده ایم.
وی افزود: در کارهای عملیاتی که در ابعاد اکتشــاف باشد وارد قرارداد 
و مذاکره می شویم، در این راستا نیز با شــرکت ژئوکام روسیه یک کار 
مطالعاتی را روی یکی از بلوک ها انجام می دهیم، علاوه بر این با کشــور 

چین نیز به همین ترتیب، کارهای مطالعاتی را در حال انجام هستیم.
مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران با اشــاره به اقدام مشــترک 
پژوهشی و مطالعاتی ایران با دانشگاه ملی مســکو، گفت: روی یکی از 
دانش های اکتشــافی در حال تحقیق هســتیم، دانش بیشتر از سوی 
ایران و تجهیزات آزمایشگاهی از سمت مسکو تامین می شود یعنی یک 
همکاری دو جانبــه را پیش می بریم، باید توجه داشــت که فعالان این 
صنعت در ایران در حوزه دانش حرف های زیادی بــرای گفتن در دنیا 

دارند.
فکور ادامه داد: کشور روســیه نیز از این همکاری اســتقبال می کند و 
خواهان دریافت دانش ایران در این حوزه هستند، چراکه یاد می گیرند 

که در بحث اکتشافی از دانش روز استفاده کنند.
وی با تاکید بر اینکه در دشــت آبادان این مســاله وارد مرحله عملیاتی 
شده است و نتیجه کار همکاری با روسیه در دشت آبادان مورد استفاده 
قرار می گیرد، گفت: ایــران در این حوزه فعال اســت، اقداماتی خوبی 
انجام می شود و می توانیم با توسعه همکاری ها شــاهد اتفاقات مثبت 

بیشتری نیز در این عرصه باشیم. 

نسبت سال گذشته رخ داد
رشد۱۴درصدیآبورودیبهمخازن

سدهایکشور
 میزان آب ورودی به سدهای کشــور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای 
مهرماه( تا ۱۹ آذرماه نســبت به مدت مشابه در سال گذشته با رشد ۱۴ 
درصدی همراه شد همچنین نســبت به ۵ آذرماه نیز یک درصد رشد را 

نشان می دهد.
میزان کل ورودی آب به ســدهای کشــور از ابتدای ســال آبی جاری 
)ابتدای مهرماه( تا ۱۹ آذرماه در حالی به رقــم ۳ میلیارد و ۴۳ میلیون 
مترمکعب رســیده که این رقم در مدت مشابه پارســال ۳.۰۱ میلیارد 

مترمکعب بوده که رشد ۱۴ درصدی را نشان می دهد.
همچنین این عــدد در ۵ آذرماه ۲.۷ میلیارد مترمکعــب بود که با یک 

درصد رشد روبرو شده است.
بر اســاس اعلام دفتر اطلاعات و داده های آب کشور، حجم آب موجود 
در سدهای کشــور نیز از ابتدای ســال آبی جاری تا ۱۹ آذرماه به رقم 
۱۸.۰۲ میلیارد مترمکعب رســید، این رقم در ســال گذشته ۱۷.۵۶ 

میلیارد مترمکعب بوده که رشد ۳ درصدی را نشان می دهد.
وضعیت خروجی آب از سدها هم به این گونه اســت که در این مدت ۴ 

میلیارد و ۵۵ میلیون مترمکعب آب از سدها خارج شده است.
ســال آبی گذشــته رقم خروج آب از ســدها ۴ میلیارد و ۷۵ میلیون 
مترمکعب بود که در مقایســه با میزان خروجی امسال ۴درصد کاهش 

را نشان می دهد.
دراین بین وضعیت ســدهای اســتان هرمزگان از بقیه سدهای کشور 
بهتر است، به گونه ای که سد اســتقلال با ۱۴۱ میلیون مترمکعب آب با 
رشد ۱۴۷ درصدی نسبت به پارسال همراه شده است. میزان پرُشدگی 

این سد اکنون ۵۹ درصد است.
سد شــمیل و نیان هم با ۴۱ میلیون مترمکعب آب رشد ۱۸۷ درصدی 
نسبت به سال آبی پارســال دارد و میزان پرشــدگی آن به ۴۱ درصد 
رسیده است.درصد پرشدگی سدهای کشــور هم که هفته گذشته ۳۷ 

درصد بود بدون تغییر باقی ماند.

نیرو

 سخنگوی کمیســیون انرژی مجلس از بررسی تأمین 
سوخت زمستانه نیروگاه های کشــور خبر داد و گفت: 
در جلســه روز گذشــته کمیســیون، توان و ظرفیت 
سوخت رســانی مجموعه وزارت نفت شــامل شرکت 
ملی گاز و شــرکت ملی پالایش و پخش مورد بررسی 

قرار گرفت.
به گزارش ســازمان بــورس و اوراق بهــادار، »مالک 
شریعتی نیاسر« در تشریح جلســه کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اســلامی اعلام کرد: روز گذشته جلسه 
فوق العاده کمیســیون انرژی با دســتور کار وضعیت 
سوخت رســانی به نیروگاه در زمســتان تشکیل شد. 
این در حالی اســت که در ســال ۱۴۰۰ با تدبیر بالای 
دو وزارتخانه نفت و نیرو و پیگیری کمیســیون انرژی 
مجلس در قالب برگزاری جلســات متعدد، زمســتان 

۱۴۰۰ را بدون مشــکل انــرژی در مصارف 
خانگی و صنعتی پشــت سر گذاشــته و به 
دنبال دیگر تدابیر اتخاذ شده تابستان ۱۴۰۱ 
نیز کمترین مشــکل را در تامین برق مردم 

داشتیم.
وی ادامــه داد: اکنــون نیز پیــرو آن تجربه 
بسیار خوب، جلســه ای برای تامین سوخت 

نیروگاه ها در زمســتان پیش رو تشکیل داده و گزارش 
مســئولان وزارت نیــرو را در خصــوص نیروگاه ها و 
نیازمندهــای آن اســتماع کرده، ضمن آنکــه توان و 
ظرفیت سوخت رســانی مجموعه وزارت نفت شــامل 
شرکت ملی گاز و شــرکت ملی پالایش و پخش نیز در 

این جلسه بررسی شد.
شــریعتی بیان کــرد: خوشــبختانه در این جلســه 

هماهنگی های خوبی انجام شد تا با همکاری 
دو وزارتخانه و پیگیری نظارتی کمیســیون 
انرژی، ســال جاری نیز در تامین ســوخت 

مشکل نداشته باشیم.
ایــن نماینــده مجلس با اشــاره بــه ارائه 
راهکارهای کوتاه مــدت و میان مدت برای 
تامین سوخت در کمیســیون متبوع خود، 
اضافه کرد: برای کاهش ناترازی به صورت ریشــه ای 
و افزایــش تولید با ســرمایه گذاری در بلندمدت نیز 
پیشــنهاداتی مطرح شــد؛ از جمله آنکه کمیسیون 
انرژی بر تشــکیل »معاونــت راهبــردی مدیریت 
انرژی کشــور« به صــورت یکپارچه ذیل ریاســت 
جمهــوری تاکیــد دارد، ضمــن آنکــه »صندوق 
بهره وری انرژی« نیز باید در همین معاونت تاسیس 

شود، لذا امیدواریم این مهم در لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
از جانب وزارت نفت پیشنهاد شــود و تصویب نهایی 

برسد.
ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلــس گفت: این 
اقدامــات کمــک می کند در ســال های آینــده با 
مدیریت و جلوگیــری از مصارف بی رویــه و برخی 
از اصلاحــات در فرآیندها به ویژه اصــلاح بازدهی 
نیروگاه هــای کم بــازده کشــور که در »مــاده ۱۰ 
قانــون مانع زدایی از توســعه صنعت بــرق« نیز در 
ایــن خصــوص بــرای وزارتخانه های نفــت و نیرو 
تکلیف ایجاد کرده اســت، به نتیجه مطلوب رسیده 
و ســال های آینده بدون نگرانی ســوخت نیروگاه ها 
تامین و بهره وری بالا در تولید و تامین انرژی مورد نیاز 

کشور را داشته باشیم.

عضــو کمیســیون انرژی مجلــس اظهار داشــت: در 
حوزه بنزیــن هیچ افزایــش قیمتی نداریــم و جامعه 
هم گنجایــش پذیرش قیمــت بالاتر از ایــن را ندارد. 
در کل ریل گــذاری و سیاســت مجلس این اســت که 
افزایش قیمت و کاهش سهمیه نداشته باشیم.حسین 

حسین زاده  درباره برنامه تغییر نحوه توزیع و نرخ بنزین 
اظهار داشت: در طرح توزیع بنزین به افراد که در جزایر 
کیش و قشم اجرا شــد و همچنین تغییر سهمیه بنزین 
در برخی مناطق مرزی به نتایجی رسیدند که همه اینها 
روی میز دولت و وزارت نفت قــرار دارد اما تاکنون هیچ 

تصمیمی برای تغییر سهمیه و یا افزایش قیمت گرفته 
نشده اســت.وی با بیان اینکه امسال قیمت بنزین ثابت 
خواهد بود، افزود: نکته ای کــه وجود دارد بحث تولید و 
مصرف بنزین اســت، اکنون ۹۵ تا ۱۰۵ میلیون لیتر در 
روز مصرف بنزین داریم اما باتوجه به افزایش ســالانه ۴ 

تا ۶ درصدی و همچنین افزایش ســفرها بدنبال پایان 
کرونا و افزایش ســفرها به بنزین بیشــتری نیاز است، 
بنابراین به نظر می رسد یکی از راه حل ها در مورد رشد 
تقاضای بنزین؛ بهینه ســازی مصرف سوخت و یکی از 

روش ها هم توسعه مخازن سی ان جی است. 

انرژی

بنزین

سمیرا ربیع   چندین ســال است که رقم 
۳۰۰۰ مگاوات برای نیروگاه های فرســوده 
از زبان مســوولان برقی کشور در دولت های 
مختلف عنوان می شــود، موضوعــی که تا 
کنون اقدام موثری دربــاره حل آن صورت 
نگرفته، امــا گفته های اخیــر نوید حرکتی 
جدید در این بخــش را می دهــد.در حال 
حاضر عمر برخی از نیروگاه ها به ۶۶ ســال 
می رســد، این درحالی اســت که در سال 
۱۳۹۷ برنامه ای برای ساماندهی نیروگاه ها 
تا سال ۱۴۰۴ تدوین شــد، اکنون که نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۱ را ســپری می کنیم هنوز 
تعداد این نیروگاه های قدیمی کاهش نیافته 
است.مســوولان بعضا عدم تناسب تولید و 
مصرف را علت این موضوع مطرح می کنند، 
زمانی رشد نیاز مصرف پنج درصد بود اما در 
سالی که خاموشی اتفاق افتاد شاهد ناترازی 
۲۰ هزار مگاواتی در کشــور بودیم. با توجه 
به این کــه قیمت برق در دنیــا حدود هفت 
سنت است و خاموشــی ۱.۵ دلار خسارت 
را تحمیــل می کنــد در این شــرایط برای 
عبور از بحران پیک مصرف برق تابستان که 
۳۰۰ ساعت است تمام واحدهای فرسوده و 

راندمان پایین نیز وارد مدار می شود.

 حرکتی برای اسقاط
 نیروگاه های قدیمی

با این حال برنامه دولت ســیزدهم برای از 
مدار خارج کــردن نیروگاه های فرســوده 
اســتارت خورده و آنطور که عبدالرســول 
پیشــاهنگ، مدیرعامــل شــرکت مــادر 

تخصصی برق حرارتی به ایسنا گفته، برای 
این موضوع برنامه  ریــزی صورت گرفته که 
بودجه سالانه آن نیز تخصیص می یابد تا به 

مرور این مساله انجام شود.
وی با بیان این که مقرر شده که کنار نیروگاه 
ری یک نیــروگاه ۵۰۰ مگاواتی نصب و این 
نیروگاه از مــدار تولید خارج شــود، اظهار 
کرد: ظرفیــت کنونی نیــروگاه ری ۴۸۰ 
مگاوات اســت و این طرح را بــرای نیروگاه 

بعثت نیز در دستور کار داریم.
مدیرعامل شــرکت مــادر تخصصی برق 

حرارتی با بیــان این که یــک برنامه برای 
جایگزینــی نیروگاه هــا با راندمــان کم با 
نیروگاه هــای راندمان های بالا در دســتور 
کار داریم، گفــت: در بندرعباس نیروگاه دو 
کوهه و زرنــد کرمان و نیروگاه ســهند این 

طرح را در دستور کار داریم.

 راندمان 1۷ درصدی 
نیروگاه های فرسوده

در خصوص راندمــان نیروگاه ها باید گفت 
که درحال حاضر متوســط راندمان سالانه 

نیروگاه های کشــور بیــش از ۳۹.۶ درصد 
اســت. نیروگاه هــای ســیکل ترکیبی با 
راندمان بیش از ۵۵ درصد در کشــور فعال 
هستند، معمولا  در فصل زمستان از نیروگاه 
های فرسوده با راندمان ۱۷ یا ۱۸ درصد که 
سهم کوچکی از ظرفیت نیروگاه های ایران 
را دارند، استفاده نمی شــود و بهره برداری 
از این نیروگاه ها فقــط در زمان اوج مصرف 
تابســتان که تقاضای برق افزایش پیدا می 
کند جهت کمک به افزایــش تولید صورت 

می گیرد.

با به مــدار آمدن بخش بخــار نیروگاه های 
سیکل ترکیبی راندمان نیروگاه ها به بالای 
۴۰ درصد افزایــش می یابد. آنطور که اعلام 
شده قرار اســت راندمان نیروگاه ها  سالانه 
۰.۷ درصد افزایش پیدا کند. ســال گذشته 
۱۰۳۵ مــگاوات واحدهای موجــود ارتقاء 
یافــت همچنین ســال گذشــته  ۹۴ هزار 
مگاوات تعمیرات در کشور انجام شد، سال 
جاری ۱۰۷ هزار مــگاوات تعمیرات صورت 
خواهد گرفت که اکنون در حال اجرا اســت 
و براساس برنامه  ریزی های صورت گرفته تا 
پایان اردیبهشــت ماه این تعمیرات به اتمام 

می رسد.
تاکنــون ۳۳ هــزار مــگاوات را وارد دوره 
تعمیرات شده، همچنین برنامه  ریزی برای 
احداث نیروگاه های جدید صورت گرفته و 
در سال آینده ۳۰۲۵ مگاوات نیروگاه  جدید 
وارد مدار می شــود. ۱۴۰۰ واحد نیروگاهی 
نیــز براســاس تفاهم نامه ای کــه با بخش 
صنعت منعقد شــده وارد مدار خواهیم کرد 
و مابقی ۶۰۰۰ مگاوات را انرژی های تجدید 
پذیر، تولید پراکنــده و نیروگاه های DG به 

خود اختصاص می دهند.
از مدار خارج شــدن نیروگاه های فرسوده 
نیازمند ایجاد یک نیروگاه جدید اســت، بار 
مالی ایــن موضوع و تدوین سیاســت های 
جایگزینی موجب شــده تا کنون آنطور که 
باید این مهم مــورد توجه قــرار نگیرد، اما 
انتظار می رود سیاســت دولت بــرای این 
موضوع با جدیت دنبال شود و شاهد کاهش 

نیروگاه های فرسوده در کشور باشیم.

هماهنگیهایخوبیبرایتامینسوختزمستانهصنایعانجامشد

قیمتوشیوهتوزیعبنزینتغییرنمیکند

با تولید گرید جدید قیر در کشور انجام می شود

گسترشبازارهایجدیدصادراتیقیرایراندرشرقآسیا
خریــدار   گریــد جدیــد قیــر کــه با 
اســتانداردهای کشــور چین برای واردات 
همراه ایت در پالایشگاه قشم تولید شد که 
در گسترش بازارهای جدید و ارزآوری برای 

کشور در شرق آسیا موثر خواهد بود.
 پالایشــگاه نفت فوق ســنگین قشم سال 
گذشــته به دســت رئیس جمهور افتتاح 
شــد و نخســتین پالایشــگاه نفــت فوق 
سنگین کشور اســت. از مهم ترین تولیدات 
پالایشــگاه نفت فوق ســنگین پاســارگاد 
قشم قیر در گریدهای مختلف و محصولات 

هیدروکربنی است.
بــر اســاس نتایــج تحقیقــات واحــد 
آزمایشگاهی پالایشــگاه نفت فوق سنگین 
پاســارگاد قشــم این پالایشــگاه موفق به 
 AH۷۰ تولید گرید تازه ای از قیــر با عنوان
شده است که الزامات اســتاندارد قیر مورد 
نیاز کشــورهای مانند چین را دارا است و از 
پرمصرف ترین گریدهای مصرفی قیر در آن 

کشور است.
در حــال حاضــر در ایــران هیچ کــدام از 
شــرکت های تولیدکننده قیر امکان تولید 
قیر AH۷۰ را دارا نمی باشــند و تولید این 
محصول در گســترش بازارهــای جدید و 
ارزآوری برای کشــور بســیار حایز اهمیت 

است.
افسانه ملک شــاهی، متخصص آزمایشگاه 
پالایشگاه نفت فوق ســنگین قشم با اشاره 
 PEN( ASTM D۹۴۶ به اینکه استاندارد
Grade( گرید بندی جهانــی و بین المللی 
بر اســاس درجه نفوذ اســت، گفت: بیشتر 
کشورها بر این اساس قیر تولیدی خود را به 

بازار ارائه می دهند و اســتاندارد اصلی ایران 
هم بر اساس این نوع گرید بندی است که در 
سال ۹۸ با تغییرات اساسی استانداردهای 
ویســکوزیته گرید و عملکــردی و ... هم به 
استاندارد ایران اضافه شد. در سال ۱۴۰۰ با 
تلاش مستمر تمام واحدهای شرکت پروانه 
اســتاندارد قیر۵۰/۴۰, ۶۰/۷۰, ۸۵/۱۰ از 

سازمان ملی استاندارد را گرفتیم.
وی افــزود: یکــی از متقاضیان قیــر ایران 
کشــور هند اســت که از ســال ۱۳۹۰ قیر 
ویســکوزیته گرید VG Grade , ۷۳ IS، یا 
بر اساس اســتاندارد جهانی همان AC هم 
وارد معاملات بازار قیر ایران شد که مطابق 
نتایج حاصل شــده قیر ۶۰/۷۰ پالایشگاه 
در اســپک VG۳۰ و VG۴۰ قــرار دارد؛ 
بنابراین درخواســت صــدور پروانه جهت 
دریافــت دو گریــد VG۴۰ و VG۳۰ یــا 
همان AC , AC۳۰ شرکت پارس بهین به 

سازمان ملی استاندارد در حال انجام است.
ملک شــاهی با تاکید بر اینکه اســتاندارد 
 )  PG Grade  (  ۳۲۰  AASHTO M
مربوط به قیرهای عملکــردی حدوداً در ۵ 
ســال اخیر از طرف وزارت راه و شهرسازی 
اجباری شده و بیشــترین خرید به صورت 
داخلــی و از طرف همیــن وزارتخانه انجام 
شده اســت، افزود: در یک برهه زمانی تنها 
کشــور قطر جهت آماده ســازی برای جام 
جهانی فوتبــال قطر ۲۰۲۲ چنــد پارت از 

ایران خریداری کرده است.
لازم به ذکر اســت با توجه بــه نوع خوراک 
پالایشگاه قشــم امکان تولید اکثر قیرهای 
PG اســت، ولی با توجه به الزامات سازمان 

ملی استاندارد و مرکز تحقیقات وزارت راه، 
تامین تجهیزات آزمایشــگاهی تســت قیر 
عملکردی از نیازهای اصلی است. همچنین 
 Australia(  ۲۰۰۸  AS اســتاندارد 
Standard ( مربوط به قیرهای اســتاندارد 
منطقه ای استرالیا است که با توجه به نتایج 
اولیه، تولیــد این قیرها هم در پالایشــگاه 
امکان پذیر اســت که احتیاج به تحقیقات 

بیشتری است.
 China Standard(( :وی اعــلام کــرد
GB /T۱۱۱۴۷ اســتاندارد قیــر کشــور 
چین مربوط به اســتاندارد منطقه ای چین 
می باشــد. با توجه به تحقیقات زیاد به روی 
انــواع خوراک وکیــوم باتــوم )VB( تمام 
پالایشــگاه های کشــور امکان تولید آن به 
صورت خالص و صنعتــی در ایران تا کنون 
China Stan�  امکان پذیر نبــوده اســت.

dard( GB /T۱۱۱۴۷ ( اســتاندارد قیــر 
کشــور چین مربوط به استاندارد منطقه ای 
چین می باشــد که تســت داکتیلیتی در 
دماهــای ۱۰ و ۱۵ درجه سلســیوس که 

پایین تر از دمای اســتاندارد ۲۵ درجه است 
را بسیار ســختگیرانه الزام کرده است. قیر 
AH۷۰ با درجه نفــوذ ۸۰/۶۰ از مهم ترین 
گریدهــای چین اســت که درخواســت 
بیشتری از کشور چین دارد. هم چنین لازم 
به ذکر است دو گرید قیر روتین کشور چین 
AH۵۰)۶۰/۴۰( و AH۹۰)۱۰۰/۸۰( بــا 
توجه به نتایج آزمایش های اولیه انجام شده، 
امکان تولیــد آنها هم در پالایشــگاه وجود 

دارد.
ملک شــاهی با بیان اینکه بیش از پنج سال 
اســت که درخواست و ســفارش تولید این 
محصــول از طرف شــرکت های چینی، به 
تولیدکنندگان قیر ایران اعلام می شود و تا 
کنون هیچ شرکتی نتوانســته این نوع قیر 
را به صورت صنعتی و خالــص تامین کند، 
گفت: با توجه به این فرصت در اولین ســال 
فعالیت شــرکت پارس بهین پالایش نفت 
قشــم از زیر مجموعه های گروه گســترش 
انرژی پاسارگاد سعی کردیم که با تحقیقات 
دقیق و انجام تســت های تخصصی به روی 
انــواع خوراک های ورودی به پالایشــگاه و 
تولیدات مختلــف این نیاز بــازار جهانی را 
برآورده کنیــم و اولین شــرکتی در ایران 
باشیم که ضمن بهره برداری از خوراک نفت 
ســنگین، تولیدات قیر تازه متناسب با نیاز 
جهانی و در راســتای ارزآوری برای کشور 
و خودکفایــی در تولیدات متنــوع قیری را 

پیگیری کند.
وی افزود: این نوع قیر بــه دلیل اینکه تولید 
آن شدیداً به نوع خوراک و متغیرهای تولید 
و دقت زیاد در شــرایط تولید دارد و باید در 

درجه نفوذ خاص به عنــوان مثال ۶۵، ۶۴، 
۷۵ و ۷۶، تولید شــود، و هم چنین با توجه 
به کیفیت بالای آن بســیار مرغوب و خاص 
اســت و باعث صرف جدی در هزینه، انرژی 
و زمــان می شــود. از بزرگ تریــن مزایای 
پالایشــگاه پــارس بهین نفت قشــم برای 
تولید این محصول نوع فرایند می باشــد که 
به روش استحصال مستقیم بوده که در این 
نوع فرایند کمتر روغــن و مالتین ها از بین 
می روند و همچنین نوع خوراک دریافتی به 
پالایشــگاه که از نوع نفت فوق سنگین بوده 
که این خود باعث کیفیت بالای قیر تولیدی 
شده است. همچنین ســاختار مولکولی و 
نوع پراکندگی و درصد هر کــدام از اجزای 
قیر از جمله مالتین ها و روغن ها و اسفالتین 

و ... در این قیر تولیدی بسیار مناسب است.
ملک شــاهی با اشــاره به اینکــه حرکت 
پالایشــگاه به ســمت قیرها در گریدهای 
مختلف ادامه خواهد داشت، ادامه داد: ما در 
واحد آزمایشگاهی در کنار همکاران خود در 
واحد تولید و عملیات ســعی داریم در کنار 
عنوان اولین پالایشگاه نفت سنگین کشور، 
به اولین هــای دیگر نیز دســت پیدا کنیم. 
 Australia( ۲۰۰ AS برای مثال استاندارد
Standard (مربوط به قیرهای اســتاندارد 
منطقه ای استرالیا است که با توجه به نتایج 
اولیه حاصل شــده تولید این قیرها هم در 
پالایشگاه امکان پذیر اســت که احتیاج به 
تحقیقات بیشتری اســت که فعالیت های 
تحقیقاتی در مــورد دو نوع قیر عملکردی و 
استرالیا در دستور کار آزمایشگاه قرار دارد و 

حرکت به سمت آن آغاز شده است.
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رئیس سازمان بازرسی کل کشور:
برخیدستگاههادربرابرشفافیت

مقاومتمیکنند
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: برخی دستگاه ها در بدنه میانه 

حکومت در برابر شفافیت مقاومت می کنند.
ذبیح الله خدائیان در همایش ملی ارتقای شــفافیت در رابطه با اهداف 
برگزاری این همایش گفت: یکی از اهداف ایجاد گفتمان شــفافیت در 

برنامه هفتم توسعه است.
رئیس سازمان بازرسی کل کشــور با تأیید بر اینکه هر دستگاه نظارتی 
نیاز به شــفافیت دارد، گفت: همین شــفافیت یک حق است چرا که ما 
اعتقاد داریــم که صاحبان اصلی نظام، مردم هســتند و مــردم باید از 

مناقصه ها و مزایده ها اطلاع داشته باشند.
خدائیان ادامه داد: اطلاع مردم موجب افزایش سرمایه اجتماعی جامعه 
می شود. در مقابل شــفافیت، تکلیفی هم برای کارگزاران است چرا که 
رهبری فرمودند کارگزاران خادمان مردم هســتند. زمانی که صاحبان 

اصلی مردم هستند، اطلاعات و اسناد متعلق به مردم است.
رئیس ســازمان بازرسی کل کشــور افزود در برنامه های توسعه و سایر 
قوانین می بینیم که تاکید بر شفافیت شده اما سوال اینجاست که آیا ما 
واقعاً شفافیت در کشور داریم؟ پیشرفت هایی در سال های اخیر صورت 
گرفته که قابل قیاس با گذشته نیست، ســامانه هایی طراحی شدند اما 
ناقص هســتند چرا که تمام اطلاعات در آن ســامانه ها به روز نشدند و 

جزیره ای عمل می کنند.
خدائیان ادامه داد از طرف دیگر بســیاری از دســتگاه ها در بدنه میانه 
حکومت در برابر شــفافیت مقاومت می کنند و حتی به دســتگاه های 
نظارتی هم مقاومت صورت می گیرد، دســتگاه هایی داریم که با تغییر 

مدیریت، سیاست هایشان هم تغییر می کند
وی با بیان اینکه این همایش با اســتقبال بی نظیر مراجع علمی مواجه 
شد، گفت: ۶۱۴ مقاله علمی به دبیرخانه واصل شد و در یک کار سخت 
داوری که از سوی ۲۰ استاد برجسته صورت گرفت ،۴۳۰ مقاله بیش از 

حد نصاب مشخص، نمره آوردند و ۷۰ مقاله برتر شناخته شدند.
رئیس سازمان بازرسی کل با اشــاره به حضور سران قوا در این همایش 
گفت: پیشنهادی به رؤسای دولت و مجلس داریم مبنی براینکه در حال 
حاضر ما احکامی مربوط به شــفافیت داریم اما کامل نیست و خواهش 
ما این اســت که حکمی در برنامه هفتم توســعه بیایید که در رابطه با 

شفافیت جامع باشد.
خدائیان به سایر ویژگی های این حکم اشــاره و تصریح کرد: این حکم 
باید زمان دار بوده و مســئولیت متوجه بالاترین مقام هر دستگاه باشد، 
برای اجرای آن حکم ناظر تعیین شــود و همچنیــن ضمانت اجرایی 
داشته باشد.وی افزود: امید است با تحقق این مهم گامی در جهت دولت 
الکترونیک برداشته شــود و اگر در این زمان که هماهنگی بین سه قوه 
وجود دارد، این مهم محقق نشــود اجرای آن در ســایر زمان ها مشکل 

خواهد بود.

رئیس قوه قضائیه:
برخلافرویهموجودهمهگزارشهایسازمان

بازرسیمحرمانهنیست

رییس قوه قضاییه با اشــاره به اینکه سیاســت های جمهوری اسلامی 
ایران در مقابل دوست و دشمن شفاف اســت، گفت: در مقابل دشمن 

قدار صهیونیست و آمریکا می ایستیم.
حجت الاسلام غلامحســین محســنی اژه ای در همایش ملی ارتقای 
شفافیت که با حضور ســران قوا و مســئولان قضائی برگزار شد، گفت: 
حضور ســران قوا و ســایر مســئولان قضائی در این همایش، فرصت 

مغتنمی است.
وی با اشــاره به ارتقای شــفافیت به عنوان موضوع این همایش گفت: 
شفاف به معنای آشــکار و زلال و طاهر است ســوال اینجاست که این 
شــفافیت کجا باید باشــد و چگونه تحقق می یابد و کجا نباید شفافیت 

وجود داشته باشد؟ شفافیت چه تأثیراتی بر کشور دارد؟
رئیس قــوه قضائیه با طرح این ســوال که اگر ســری فاش شــود چه 
پیامدهایی دارد؟ گفت: یکی دیگر از ســوال های مطروحه این اســت 
که شــفافیت در کجا باید وجود داشته باشــد؟ راه های عملیاتی شدن 
شــفافیت در حوزه های اولویت دار کدام اســت و کجا نباید سری افشا 

می شد و چه خسارت هایی به بار آورده است؟
محســنی اژه ای افزود: شــفافیت در گفتار، در کردار و تقنین و قانون 
گذاری و در سیاست ها چگونه باید باشــد؟ به نظر می رسد یک مسئله 
مهم شفافیت در گفتار و صداقت اســت. اگر ما در گفتار و صداقت خود 
شفافیت داشته باشیم و آنچه را لازم است باید صادقانه بگوییم. کاری را 

که نمی توانیم بکنیم، وعده ندهیم.
وی افزود اگر احتمال می دهیم امــکان انجام یک کار وجود ندارد وعده 
تحقق آن را ندهیــم و با اتکا به پروردگار باید تمــام تلاش خود را به کار 

ببریم.
وی افزود: اگر اشــتباهی صورت گرفت باید آن را گفت، همچنین طبق 

فرمایشات امیر المومنین باید با مردم گفتگو کنیم.
اژه ای صداقت را امر مهم در گفتار دانســت و گفت: در برابر استکبار از 
آزادی مردم دفاع می کنیم و در مقابل زورگویان و ســلطه طلبان حاضر 
نیستیم خم ســر بکنیم و باج بدهیم، می ایســتیم، مقاومت می کنیم و 

هزینه می دهیم.
وی ادامه داد: سیاست های جمهوری اســلامی ایران در مقابل دوست 
و دشمن شفاف اســت در مقابل سلطه طلبان ســر خم نمی کنیم و باج 

نمی دهیم. در مقابل دشمن قدار صهیونیست و آمریکا می ایستیم.
وی خطاب به بازرســان گفت: تمام آنچه که رئیس ســازمان بازرسی 
در قالب گزارش برای ما ارســال می کند روی آن می نویسند محرمانه 
و همین امر باعث می شود تا به اطلاع کسی نرســد و رسانه ها هم به آن 
دسترسی ندارند. اما باید پرســید همه اینها محرمانه تلقی می شود؟ در 
برخی سال ها ســازمان بازرســی گزارش می دهد که به عنوان مثال ۴ 
هزار نامه به دولت نوشته ایم یا اشــکالی بوده یا پیشنهادی بوده، بارها 

سوال می کنم از این ۴ هزار مورد چند مورد پیگیری شد؟
وی ادامه داد: یک کار انجام شــد در این دوره فعلی قوه قضائیه مبنی بر 
اینکه ۴ انبار از انبار تملیکی مشــاهده شــد و گزارش آن به مردم نشان 
داده شده و شاید این از ۴ هزار مورد سازمان بازرسی اثر گذار تر بود چرا 

که مردم دیدند.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه اگر این مورد نمایش داده نمی شد، مردم 
متوجه ارسال نامه نگاری ها نمی شدند گفت: چرا باید تمام گزارشهای 
سازمان بازرسی محرمانه باشد، بله برخی این گزارشات قطعاً محرمانه 
است. اما بسیاری از مواردی هســت که ما اگر در معرض دید مردم قرار 
می دادیم و اجازه می دادیم دوربین های مختلف به محاکم و زندان های 

ما می آمدند، مطمئن باشید که وضع ما از امروز بهتر بود.

شهر

عضو شورای شهر تهران گفت:ایران از بین ۱۱۷ کشور 
رتبه ۲۴ آلودگی هوا را دارد.

 جعفر تشــکری هاشمی عضو شورای شــهر تهران در 
نطق پیش از دستور یکصد و سیزدهمین جلسه شورای 
اسلامی شهر تهران با بیان اینکه بسیاری از کشورهای 
دنیا بــا آلودگی هوا مواجه هســتند گفت: ســالانه ۶ 
میلیون نفر به دلیل آلودگی هــوا دچار مرگ زودرس 
می شوند و آلودگی هوا ســومین عامل مرگ و میر در 

کشورهای در حال توسعه است.
وی ادامــه داد: تأثیر آلودگی منجر بــه مرگ زودرس 
می شــود و آلاینده های هوا منجر به تهدید ســلامت 
شــهروندان می شــود و آلاینــده pm۲.۵ از جملــه 
مضرترین ویروس ها اســت و منبع انتشار این آلاینده 

احتراق سوخت خودروها است.

تشکری هاشــمی ادامه داد: pm۲.۵ ناشی 
از عملکرد انســان و نقش او در صنعت است 
و آلاینده کربن ســیاه خطرناک ترین عامل 

pm۲.۵ و بسیاری از سرطان ها است.
عضو شورای شــهر تهران با اشــاره به رتبه 
ایــران در میزان آلودگی هوا گفــت: ایران از 
بین ۱۱۷ کشور رتبه ۲۴ را به خود اختصاص 

داده اســت و در بین پایتخت های دنیا ایران رتبه ۲۱ را 
دارد و این نشــان از این دارد که باید به صورت جدی به 

این موضوع بپردازیم.
وی اظهار کرد: بیش از ۲۶ هزار نفــر در ایران و ۶ هزار 
و ۴۰۰ نفر در تهران به دلیل آلودگــی هوا دچار مرگ 
زودرس می شوند و هزینه ســالیانه مرگ و میر به دلیل 

آلودگی هوا نیز سالانه ۳۰ میلیارد دلار است.

تشکری هاشــمی تصریح کرد: آلاینده های 
هوا دچار اضطراب و اســترس و پرخاشگری 
می شــود و تعــداد روزهای ناســالم تهران 

نسبت به سال گذشته افزایش داشته است.
عضو شورای شــهر تهران گفت: در رابطه با 
آلودگی هوا قوانین بســیاری تدوین شــده 
اســت و احکام بــر زمین مانده بســیاری از 

برنامه دوم تا ششم توسعه مانده است.
وی تصریح کــرد: خودروهای بی اســتاندارد هنوز در 
حال تردد در سطح شهر هستند و خودروهای فرسوده 
بیش از ۳۰ برابر خودروی یورو ۲ در حال تولید آلودگی 

هستند اما فقط به دنبال تغییر استانداردها هستیم.
تشــکری هاشــمی با بیان اینکه بی ۳ و نیم تا ۸ برابر 
آلودگی اگزوز ناشــی از فرسایش لاســتیک خودرو بر 

آسفالت ها هســتند گفت: ایجاد محدودیت تردد برای 
ناوگان، توسعه حمل و نقل عمومی، توسعه زیرساخت 
برای عابران پیاده، ارائه تسهیلات برای توسعه ناوگان 
برقی از جمله اقدامات مهم بــرای کنترل آلودگی هوا 
است.عضو شورای شهر تهران گفت: نصب فیلتر جاذب 
بر روی اتوبوس ها، جایگزین موتورسیکلت های برقی، 
توجه به وضعیت کاتالیست خودروها و توزیع سوخت 
با کیفیت، نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، اسقاط 
وســایل فرســوده، ارتقای معاینه فنی و تکمیل خطر 
مترو از جملــه راهکارهای زودبــازده کاهش آلودگی 
هوا است.وی تصریح کرد: در این روزها فقط خودروها 
باعث آلودگــی هوا نمی شــوند بلکه مازوت ســوزی 
نیز مشکلی اساسی اســت و باید از این مازوت سوزی 

جلوگیری کرد.

 رئیــس ســازمان امــداد و نجــات کشــور از ایجاد 
پســت های موقت در ۱۰۰ گردنه خطرناک کشــور 
برای پشــتیبانی از پایگاه های جاده ای در طرح امداد 
زمســتانه و مشــارکت ۱۳ هزار امدادگر در این طرح 

خبر داد.
مهدی ولی پور با اشــاره به آغاز طرح امداد زمســتانه 
از ۲۳ آذر، اظهارداشــت: طرح امداد زمســتانه مانند 
سال های گذشته برای امدادرسانی در جاده های کشور 

قبل از آغاز فصل زمستان شروع می شود.
ولی پور با اشــاره به فعالیت ۵۷۵ پایــگاه ثابت و ۱۰۰ 
پســت موقــت در گردنه هــای خطرنــاک و در طول 

طرح زمســتانه افزود: ۴۶۴ شــعبه و دفتر 
نمایندگی، ۳۰۵ مرکز پشــتیبانی امدادی، 
۳۲ مرکــز کنتــرل و هماهنگــی عملیات 
اســتان، ۳۵ مرکز آنســت و ۲۲ مرکز امداد 
هوایی در این طــرح شــرکت می کنند که 
در مجمــوع یکهزار و ۵۳۳ مرکــز امدادی و 

پایگاهی را شامل می شود.
به گفته رئیس ســازمان امــداد و نجات کشــور، در 
این طرح بیش از ســه هزار و ۵۰۵ خــودرو عملیاتی 
شــامل یکهزار و ۶۳ دســتگاه آمبولانــس، یکهزار 
و ۲۷۰ خــودروی امــدادی، ۱۹ اتوبــوس امدادی، 

۴۵۶ خــودروی نجــات، ۵۰ خــودروی 
ویژه عملیــات، ۱۱ خــودروی فرماندهی 
عملیــات، ۴۸۰ موتورســیکلت امدادی، 
۱۲۲ موتورلانس و ۱۹ فروند بالگرد شرکت 

می کنند.
ولی پور با اشــاره به حضور ۱۳ هزار امدادگر، 
افزود: چهار هــزار و ۵۰۰ تیم عملیاتی فعال، 
۳۱ تیم واکنش ســریع، ۲۲ هــزار داوطلب تخصصی 
امــداد و نجات، ســه هــزار و ۴۰۰ نیــروی عملیاتی 

تخصصی کادر، در این طرح حضور دارند.
وی یک از معضلات امدادرســانی به افراد در راه مانده 

را نبود علائــم و نشــانه های رانندگــی در جاده ها و 
تونل ها دانســت و افزود: همین مسئله باعث می شود 
تا بســیاری از رانندگانی که در راه مانده اند، ندانند در 
کجا هســتند؛ بنابراین نتوانند محل دقیق خود را به 
ما بگویند و این مســئله باعث کند شدن امدادرسانی 

می شود.
ولی پــور یکــی دیگــر از مشــکلات پیشــرو برای 
امدادرســانی را خاموش بــودن روشــنایی جاده ها 
دانست و تاکید کرد که این مشــکلات با سازمان ها، 
نهادها و وزارتخانه های مربوطه مطرح شده است و به 

زودی حل می شود.

شورا

امداد

حبیب احســنی پور  آنچه را امــروز از 
فعالیت عطــاری ها می بینیــم، متفاوت از 
کارکرد اصلی این صنف قدیمی اســت که 
در سال های خیلی دور، محل اعتماد مردم 
برای تهیــه گیاهان دارویــی و درمان های 

سنتی بودند.
 عطاری هــا از قدیــم الایــام بــه عنــوان 
داروخانه های ســنتی شــناخته می شدند 
که مردم وقتــی دچار یک درد یــا بیماری 
می شــدند، به آنجا مراجعــه می کردند تا 
عطارباشــی بــرای درد آنها، نســخه ای از 

گیاهان دارویی را تجویز کند.
حالا با گــذر از آن دوران، فعالیت عطاری ها 
هم دستخوش تغییر شــده و امروزه دیگر، 
کمتر از گیاهان دارویی و شفابخش در این 
مغازه ها خبری هســت و آنچه را می بینیم، 
تجویــز داروهــای عجیب و غریــب برای 
درمان بیماری هایی است که پزشکان هنوز 
نتوانسته اند برای درمان آنها، دارویی تولید 
کنند. البته برخی از عطاری هــا، پا را فراتر 
گذاشــته و فروشــنده داروهای غیرقانونی 

شده اند.
همیــن چنــد روز قبل، ســردار حســین 
رحیمــی رئیس پلیــس پایتخــت، گفته 
بود که ۲۷۲ کیلوگرم مــواد روان گردان از 
جمله قرص های لاغری، سیگارهای روغنی 
که حاوی ماده مخدر شیشــه هســتند، از 

عطاری های پایتخت کشف شده است.
هر وقت مردم به اســتفاده از ظرفیت های 
طب ســنتی و گیاهان دارویــی، علاقمند 
شده اند، بازار ســودجویی و کاسبی نیز داغ 

شده است. به طوری که شاهد شکل گیری 
جریان تبلیغاتی در این حوزه هســتیم که 
می خواهد از عدم آگاهی و ســواد سلامت 

مردم سوءاستفاده کند.
تبلیغاتــی که ایــن روزها در شــبکه های 
اجتماعــی از کارکــرد گیاهــان دارویی 
می بینیــم و می خوانیم، بیشــتر از آنکه با 
واقعیت همراه باشــد، گمراه کننده است. 
زیرا، آنچه عنوان می شــود؛ نه تنها درست 
نیست، بلکه می تواند به ســلامت افراد هم 

لطمه و آسیب بزند.

نفیسه حسینی یکتا مدیرکل طب ایرانی و 
مکمل وزارت بهداشت، با بیان اینکه وزارت 
صمت، مجوز فعالیت عطاری ها را می دهد، 
گفــت: عطاری ها کاملًا در حوزه ســلامت 
فعالیت دارند که یکی از موضوعاتی اســت 
که در دســتور کار ما قرار دارد تا ارائه مجوز 
و نظــارت بر عطاری هــا، بر عهــده وزارت 

بهداشت باشد.
وی افزود: علمی شدن عطاری ها به صورت 
آزمایشــی در تهــران با مشــارکت صنف 
عطاری ها آغاز شده اســت. در حال حاضر 

ارائه و تمدیــد مجوز عطاری هــا در تهران 
منوط به گذرانــدن یک دوره آموزشــی و 
علمی اســت.در همین حال، همایون سامه 
یح نجف آبادی عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس، گفت: عطاری ها در گذشته 
و زمانی که داروخانه های فعلی در دسترس 
نبود مراکز بســیار خوب و سودمندی بودند 
که به مردم خدمات رســانی می کردند و بر 
اســاس علم آن زمان بیماران توســط آنها 

درمان می شدند.
وی با تاکید بر اینکه به هیــچ وجه نباید به 

افراد فاقد تخصــص و صلاحیت اجازه ورود 
به حوزه طب سنتی و ســلامت مردم را داد، 
افزود: عطاری ها مجاز بــه فروش داروهای 
شیمیایی و گیاهی نیستند و تنها می توانند 

گیاهان دارویی را عرضه کنند.
این نماینــده مجلــس گفت: متأســفانه 
عطاری هــا در حال حاضر عــلاوه بر فروش 
داروهای گیاهی کــه اطلاعات کافی هم در 
مورد آنهــا ندارند، اقدام به فــروش دارو به 
صورت کپسول، قرص و شربت می کنند که 
اغلب آنها یا تقلبی و یا داروهایی هستند که 
به صورت فله خریداری و تغییر شــکل داده 
می شوند؛ در واقع داروهای کاهش و افزایش 
وزن و ریزش مو توسط عطاری ها عرضه و به 
فروش می رســد، در حالی که این داروها نه 
تنها مشکلی را حل نمی کنند بلکه عوارض 

جانبی بسیار بالایی دارند.
به نظر می رســد، در شــرایطی کــه دچار 
کمبود دارو شــده ایم، عطاری ها توانســته 
اند تا حــدودی نقش داروخانه هــا را عهده 
دار شــوند. در حالی که هیچ نظارت جدی 
از سوی وزارت بهداشت بر عطاری ها وجود 
ندارد؛ زیرا مجوز فعالیت عطاری ها را وزارت 

صمت صادر می کند.
بنابراین، وزارت بهداشــت بایــد به دنبال 
رفع این چالش باشــد تا بتواند عطاری ها را 

ساماندهی نماید.
امروزه در برخی از عطاری ها، شاهد فروش 
داروهایی هســتیم که نه تنها به ســلامت 
مردم کمک نمی کند؛ بلکــه با عارضه هایی 

همراه است.

تهرانبیستویکمینشهرآلودهدنیا

۱۳هزارامدادگر،آمادهمقابلهبابرفوکولاک

رییس جهاد دانشگاهی خبر داد

تکمیلزنجیرهپژوهشتاتولیدفناوریوبرنامهریزیورودبهبازارهایجهانی
خریدار  رییس جهاددانشگاهی هم زمان 
با آغاز هفتــه پژوهش و برپایی نمایشــگاه 
دســتاوردهای پژوهش و فن بازار کشور با 
اشاره به اهمیت تجاری سازی دستاوردهای 
پژوهشی گفت: جهاد دانشــگاهی از جمله 
نهادهایی است که زنجیره کامل پژوهش تا 
تولید فناوری را به ســرانجام رسانده و برای 
ورود به بازارهای بین المللــی برنامه ریزی 
کرده اســت. هم زمان با آغاز هفته پژوهش، 
دهمین دوره نمایشــگاه تجهیــزات و مواد 
آزمایشگاه ایران ســاخت و بیست و سومین 
دوره نمایشــگاه دســتاوردهای پژوهش و 
فن بازار کشــور با حضــور روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور، محمدعلی زلفی 
گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و حسن 
مســلمی نائینی رییس جهاددانشــگاهی 
روز گذشــته )۱۹ آذر( در محــل دائمــی 
نمایشگاه های بین المللی تهران افتتاح شد.

جهاد دانشــگاهی نیز حضور چشــمگیری 
در ایــن نمایشــگاه دارد و دســتاوردها و 
توانمندی های واحدهای مختلف این نهاد 
در حوزه  پژوهش و فناوری، تجاری ســازی 
و اقتصاد دانــش بنیــان و پارک های علم و 
فنــاوری در معرض دیــد بازدیدکنندگان 
قــرار داده  شــده است.مســلمی نائینــی 

رییس جهاد دانشــگاهی در حاشیه بازدید 
از دســتاوردهای ایــن نهاد با بیــان اینکه 
پروژه های پژوهشــی زیادی سالانه با توجه 
به نیاز جامعــه در جهاد دانشــگاهی انجام 
می شــود، افزود: فقط نتایج برخــی از این 
پژوهش هــای شــاخص در حوزه های فنی 
و مهندســی، پزشکی، کشــاورزی و علوم 
انسانی در این نمایشــگاه به نمایش درآمده 
است. با معرفی صحیح دســتاوردها باید در 
کنار بازار داخلی به بازارهای بین المللی نیز 

ورود کنیم.
وی همچنین با اشــاره به حضور ســازمان 
تجاری ســازی فنــاوری و پارک های علم و 
فناوری زیرمجموعه جهاد دانشــگاهی در 
نمایشــگاه فن بازار گفت: تجاری ســازی 
دستاوردهای پژوهشــی اهمیت بسیاری 
دارد و امیــدوارم معرفــی دســتاوردها در 
چنیــن نمایشــگاه هایی گامی در مســیر 
آشنایی بیشتر با دســتاوردهای این نهاد و 

تجاری سازی آنها باشد.
امســال در غرفه جهاد دانشگاهی در بیست 
و ســومین دوره نمایشگاه دســتاوردهای 
پژوهش و فن بازار کشــور ۱۶ پروژه و حوزه 
تخصصی جهاد دانشــگاهی در معرض دید 

علاقه مندان قرار گرفته است.
از جملــه این طرح ها می تــوان به مته های 

دندانــه ای و الماســه بدنــه ماتریکســی؛ 
فرآورش نفت خام؛ نمک زدایی از نفت خام 
به روش الکترواســتاتیک؛ مواد شیمیایی 
پرمصــرف صنعت نفــت؛ الکتروپمپ های 
برقی درون چاهی نفت؛ لوله مغزی ســیار و 
کلاف؛ بازوی بارگیری نفت خام؛ سیســتم 
رانش و ســامانه کنترل و نظارت قطار مترو؛ 
سیســتم کنتــرل دور الکتروموتورهــای 
ولتــاژ متوســط؛ فرمولاســیون و تولیــد 
آفت کش هــای گیاهی بــرای کنترل آفات 
گلخانه ای ســبزی و صیفــی؛ تولید جنین 
منجمد از نژاد گاوهای شــیری و گوشتی با 
خصوصیات برتر ژنتیکــی؛ تولید چهار نوع 
بذر هیبرید ســبزی و صیفی؛ شــبکه ملی 
درمان ناباروری جهاددانشــگاهی؛ شبکه 

ملی تشــخیص و درمان ســرطان پستان؛ 
مراکز توســعه فناوری محصولات پیشرفته 
پزشــکی و فعالیت هــای دفتــر تخصصی 
علوم انسانی، اجتماعی و هنر در حوزه های 
تعارض منافع، مســایل اجتماعی، اسکان 

غیررسمی اشاره کرد.
در زمینــه تجاری ســازی نیــز ســازمان 
تجاری سازی فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
جهاد دانشگاهی بالغ  بر ۲۵ دستاورد مراکز 
رشد و شــرکت های وابســته به این نهاد را 
معرفی کرده است. همچنین سه پارک علم 
و فناوری زیرمجموعــه این نهاد )پارک علم 
و فناوری کرمانشــاه؛ پارک علــم و فناوری 
البرز و پارک ملی علــم و فناوری های نرم و 
صنایع فرهنگی( حضور فعالی در نمایشگاه 
دارند و پیش بینی شــده تا در کنار معرفی 
دســتاوردها جلســات بازاریابی )B۲B( با 
حضور ســرمایه گذاران در نمایشگاه برگزار 
شــود. هفته پژوهش و فناوری از سال ۷۹ 
مرتب برگزار شده اســت. امسال این هفته 
از ۱۲ تا ۱۷ آذر ماه در ســطح استانی برگزار 
شد و در هر اســتان یک دانشگاه با همکاری 
اســتانداری و بقیه نهادها مسئول برگزاری 

بودند.
این هفته در ســطح ملی از ۱۹ تــا ۲۵ آذر 
برگــزار مــی شــود. روز ۲۵ آذر روز ملی 

پژوهش  اســت. امســال این هفته از ۱۲ تا 
۱۷ آذر در سطح استانی برگزار شده و در هر 
استان یک دانشــگاه با همکاری استانداری 
و بقیه نهادها مســئول برگزاری بوده است 
و در ســطح ملی هم از ۱۹ تا ۲۵ آذر برگزار 
می شود. روز ۲۵ آذر روز ملی پژوهش  است.

همزمان با این هفته امســال سه نمایشگاه 
برگزار می شــود؛ بیست وسومین نمایشگاه 
پژوهش، فنــاوری و فــن بــازار )که همه 
دانشگاه ها، موسســات تحقیقاتی و انجمن 
های علمی، دانشــگاه آزاد و حتی معاونت 
های پژوهشی وزارت خانه ها در آن حضور 
دارند( دهمین دوره نمایشگاه ایران ساخت 
)که نمایشگاه تجهیزات آزمایشگاهی است 
و معاونت علمی آن را برگزار می کند و برای 
هماهنگی بیشــتر با وزارت علوم همزمان با 
نمایشــگاه دســتاوردهای پژوهش برگزار 
شــده اســت( و چهارمین دوره نمایشگاه 
تستا )که نمایشگاه تقاضای ساخت و تولید 
 reverse pitch ایرانی و از نمایشــگاه های
است، از سال ۹۷ شروع شــده و دستگاه ها 
نیازهای فناورانه خودشــان را در نمایشگاه 
مطرح می کنند( نمایشــگاه هــا در محل 
دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران و 
همزمان با چند روز در هفته پژوهش )۱۹ تا 

۲۲ آذر( برپا هستند.



کرمانشاه -حسنا فخارزاده بهزاد باباخانی 
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
کرمانشــاه  با بیان اینکه ســند توسعه نفت و 
گاز اســتان کرمانشاه شــامل مجموعه ای از 
طرح هایی است که بخش هایی از آنها را دولت و 
بخش هایی را نیز هلدینگ های وابسته به وزارت 
نفت و یا شــرکت های دیگر اجرایی می کنند، 
افــزود: در حال حاضر تعــدادی از این طرح ها 
اجرایی شــده، برخی در حال اجرا بوده و برخی 

نیز هنوز آغاز نشده است.
وی بــا بیان اینکه ســه، چهار پــروژه از این 
طرح ها بالادستی و شــامل توسعه میادین 
نفت و گاز اســت، گفت: توسعه میدان نفتی 
نفت شهر توسط وزارت نفت انجام و منجر به 

افزایش تولید نفت شده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
کرمانشــاه یکی دیگر از طرح های بالادستی 
این سند را توسعه میدان  های گازی و احداث 
یک پالایشگاه تحت عنوان پالایشگاه سیروان 
در پایین دست آن اعلام کرد و افزود: اجرای 
پالایشگاه سیروان متاسفانه مقداری با تاخیر 
مواجه شد، اما آن را هم در سفر رئیس جمهور 
مطرح کردیم و هم در قرارگاه ملی اشــتغال 

پیگیر آن خواهیم بود.
باباخانی با بیان اینکه پالایشــگاه ســیروان 
چون دولتی است نیازمند اخذ مصوبه شورای 
اقتصاد است، یادآور شد: یک بار پروژه در نیمه 
اول سال گذشته به ســازمان برنامه و بودجه 
جهت طرح در  شورای اقتصاد ارسال شد، اما 
به دلیل نقص مدرک به وزارت نفت برگشت 

خورد که با پیگیری های متعدد انجام شــده 
در حال رفع نقص اســت تا در شورای اقتصاد 

مصوب شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
کرمانشاه درباره طرح های پتروشیمی سند 
نفت و گاز نیز اظهار کرد: پتروشــیمی های 
اسلام آبادغرب و سنقر اکنون در دست اجرا 
اســت، اما عملیات اجرایی پتروشیمی های 
کنــگاور و روانســر هنــوز آغاز نشــده که 

مهمترین مانع آنها عدم تامین مالی است.
به گفته باباخانی برای پتروشــیمی روانسر 
زمین محل اجرای طرح تعییــن و مجوزها 
اخذ و حتی پیمانکار نیز انتخاب شــده، اما به 
دلیل محدودیت منابع مالی هلدینگ خلیج 
فارس هنوز اجرایی نشده اســت. البته قرار 

است به زودی جلســه ای در این خصوص با 
نمایندگان هلدینگ خلیج فارس برگزار شود 
و به محض تامین مالی عملیات پتروشیمی 

روانسر آغاز می شود.

وی تاکیــد کرد: پتروشــیمی کنــگاور نیز 
کارهایش انجام و در مرحله انتخاب پیمانکار 
اســت و به محــض تامین مالــی، عملیات 

اجرایی آن آغاز خواهد شد.

سنندج  -فاطمه ملایی مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان کردستان از برگزاری 
جشنواره دست آفرین های هنر ایرانی به منظور حمایت 
از هنرمنــدان و ایجاد فرصت های شــغلی در خانه کُرد 

سنندج خبر داد.
یعقــوب گویلیــان در ادامــه گفــت: جشــنواره 
دســت آفرین های هنر ایرانی با همکاری و مشــارکت 
بسیج هنرمندان و مرکز بســیج وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی در دو مرحله اســتانی و 

کشوری برگزار می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
استان کردستان اظهار کرد: مرحله استانی این جشنواره 
با برپایی نمایشگاهی از آثار فاخر و ارزشمند هنرمندان 
و صنعتگران کردستانی در رشــته های فرش، گلیم و 

گیوه گلیم بافی، شــال بافی، کلاش ، زیورآلات سنتی، 
ســفال گری، مصنوعات چوبی، معرق، البســه محلی و 

میناکاری در حال برگزاری است.
او هــدف از برپایی این نمایشــگاه را معرفی محصولات 

صنایع دستی و حمایت از هنرمندان و ایجاد فرصت های 
شغلی در استان عنوان کرد و افزود: ۸۰ اثر در ۱۰ رشته 
از ۵۰ هنرمند صنایع دســتی اســتان به این جشنواره 

فرستاده شده است.
گویلیان با بیان اینکه کارشناسان حوزه صنایع دستی 
اســتان، داوری این آثــار را برای حضــور در مرحله 
کشــوری انجام می دهند، یادآور شــد: امید است با 
پشــتکار هنرمنــدان  خــلاق  و توانمنــد  ایــن 
دیار شاهد درخشــش بیــش از پیــش آن هــا در 

عرصه های هنری باشیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
استان کردســتان بیان کرد: این نمایشگاه  تا ۱۶ آذرماه 
صبح و بعدازظهر پذیرای بازدیدکنندگان و علاقه مندان 

است.

 البرز -مظفری  مراســم تجلیــل از برترینهای 
نمایشــگاه نقاشــی معلولین ) با موضوع دوســت 
معلول من( که بمناســبت هفتــه معلولین به همت 
آموزش و پرورش شهرســتان برگزار شد، با حضور 
دکتر البــرزی فرماندار شهرســتان ســاوجبلاغ، 
بخشــدار مرکزی، روســای آمــوزش و پرورش و 
بهزیســتی شهرســتان در مدرسه شــهید بابایی 
شهر هشــتگرد برگزار شــد. دکتر البرزی با تقدیر 

از دانش آموزان شــرکت کننده در این نمایشگاه و با 
گرامیداشــت هفته معلولین، به فرهنگ ســازی در 
حوزه مناســب ســازی معابر و اماکن عمومی تاکید 
کرد. فرماندار شهرســتان ســاوجبلاغ افزود: رعایت 
ضوابط و قوانین مناسب ســازی بایستی در ساخت و 
ســازها و احداث اماکن و معابر عمومی لحاظ شــود.

وی گفت: معلولین ما همواره جــزو فعالان و برترین 
های حــوزه هــای مختلف هســتند و نبایــد برخی 

محدودیت هــای معلولیــن، موجب کم رنگ شــدن 
مشــارکت آنان در برنامه های اجتماعی شود. در پایان 
این مراسم از خلاقان هنری ۵۰ اثر برگزیده و برتر از ۲۰۰ 
اثر ارسالی به دبیرخانه و آقای سجاد انعامی از فعالان برتر 

حوزه مناسب سازی در شهرستان، تجلیل بعمل آمد. 
لازم به ذکر است این نمایشــگاه، پیرو مصوبه جلسه 
هماهنگی گرامیداشــت هفته معلولین در شهرستان 

ساوجبلاغ برگزار گردید.

کردستان

برگزاری جشنواره دست آفرین های هنر ایرانی در خانه کُرد سنندج

تاکید فرماندار ساوجبلاغ به فرهنگ سازی در حوزه مناسب 
سازی معابر و اماکن

شهرکرد -فاطمه رجبی شهردار شهرکرد: شهرکرد 
جای کار بسیار زیاد دارد و اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد 
چون شهر یک موجود زنده است و همانگونه که کالبد آن 
نیاز به رسیدگی دارد با توجه به توسعه شهرها و توقعات 
شــهروندان باید روح و حیات در آن نیز مورد توجه قرار 

بگیرد تا موفقیت حاصل شود.
محمد حسین واحدیان شهردار شهرکرد گفت: با توجه 
به توسعه شــهرها ، نیازهای مردم تغییر کرده و نیازها و 
مطالبات خود را روی نرم افزار شــهری بیان می کنند و 
نظرات آنها تاثیرات خوبی بر مدیریت شهری دارد و این 
نظرات بسیار مهم اســت چونکه می تواند علاوه  بر ایجاد 
ارتباط دوســویه مشــارکت مردم را در اجرای برنامه ها 

داشته و ما باید پاسخگو باشیم.
وی افزود : بســیاری از پروژه ها به دلایل مختلف ازجمله 
عدم برقراری ارتباط خوب بین شــهرداری و مردم چند 
ســالی اســت که بلاتکلیف مانده بنابراین ایجاد تعامل 
موضوع مهمی می باشد که در مدیریت شهری تاکنون رخ 

نداده است و پاسخگوی نیاز های مردم نبوده ایم.
شهردار شهرکرد تصریح نمود با بهسازی فضای با نشاط 
شهری و ایجاد یک شــهر زیبا می توان حس تعلق مردم 
را افزایش داد تا با افزایش مشــارکت مردم در برنامه ها و 
پروژه ها و کاهش هزینه ها شــهری فعال و پویا داشــته 

باشیم.
و رفع شکاف های ایجاد شده بین شهروندان و شهرداری 
، به بهسازی فضای شهری، ایجاد سیما منظر مناسب و 
فراهم کردن زمینه مشارکت بیشتر مردم در طرح های 

مدیریت شهری کمک خواهد کرد.
وی افزود : آرامستان بهشت رحمت نیاز به ایجاد سالن 
برگزاری مراســمات دارد و باید تدابیری اندیشــیده 
شــود تا از تداخلات در برگزاری مراسمات جلوگیری 
شود و نرم افزاری آماده شــود تا خدمات از طریق آن 
صورت پذیرد که در فاز اول یک نرم افزار طراحی شده 
است و خیرین باید برای احداث سالن های مراسمات 
مشارکت نمایند تا مسائل و مشکلات شهری بر طرف 

شود .
واحدیان گفت : نبود تقاطع غیر هم ســطح یکی دیگر 
از مشکلات اساسی شــهرکرد می باشد که مطالعات 
لازم جهت ساخت ســه تقاطع غیر هم سطح چهار راه 

طالقانی کاشــانی ، میدان معلم و خیابان بوعلی سینا 
به کمربندی جنوب درحال انجام است که طرح نهایی 
تقاطع غیر هم ســطح میدان معلم تصویب شده است 
و اجرای کمربندی جنوب چون ســبب کم شدن بار 
ترافیکی میدان معلم می شود نسبت به اجرای پروژه 
های دیگر در اولویت قــرار دارد و چون این کمربندی 
تاثیر بســزایی در کاهش بار ترافیکی خواهد داشت به 
همین  دلیل شهرداری شــهرکرد برای اجرای طرح 
کمربندی جنوب مصمــم بوده و درحــال پیگیری 
جهت رفع مشــکلات موجود در این زمینه می باشد 
، درخصــوص دو تقاطــع غیر هم ســطح دیگر نیز 
مطالعات لازم انجام شده و مشــاوران شرکت طاها 
مجری طرح تا تاریخ ۱۵ دی ماه سال جاری فرصت 
دارند تا طــرح نهایی پروژه را آمــاده نمایند تا قبل 
از فرا رســیدن عید نــوروز کلنگ ســاخت یکی از 
طرح های تقاطع غیر هم  ســطح با مشارکت قرارگاه 

خاتم الانبیا در شهرکرد زده شود.
وی افزود : امــکان دارد در برخی نواحــی و خیابان ها 
تعداد زیادی سرعت کاه نصب شــده باشد که البته به 
دلیل  رعایت ایمنی در این مناطق می باشد اما با نصب 
دوربین می توان تعداد این سرعت کاه ها را کاهش داد 
و به صــورت تصویری پایش انجام بگیــرد که درحال 
حاضر نیز حــدود ۲۴ دوربین ثبت تخلف در ســطح 
شهر نصب شده که تا پایان ســال جاری این تعداد به 
۵۰ دوربین افزایش پیدا خواهــد کرد و هر کجا نیاز به 
کاهش سرعت باشــد به جای نصب سرعتکاه دوربین 
نصب می شــود که در ایــن صورت می تــوان تعداد 

سرعتکاه های موجود در شهر را کاهش داد.

اصفهان-مریم مومنی  مدیرعامل تاصیکو با بیان 
اینکه ذوب آهن به اصلاح برنامه هایش نیاز دارد، تاکید 
کرد که برای حل مشــکلات مواد اولیه این شــرکت 

می تواند به عنوان سهامدار عمده وارد عمل شود.
امیر حسین نادری مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
صدر تامین )تاصیکو( به ســوالات خبرنگار ما درباره 
ذوب آهن که یکی از زیر مجموعه های شــرکت صدر 

تامین است، پاسخ داده است که در پی می آید:
برای حل مشکل مواد اولیه ذوب آهن چه برنامه 

هایی دارید؟
به نظر من یک کم لطفی به مجموعه ذوب آهن اصفهان 
شده است. توقع داشتیم که مجموعه  ذوب آهن اصفهان  
مشکلی از بابت تامین مواد اولیه نداشته باشد و  توقع داریم 
که مجموعه ی وزارت صمت بحث مشــکل مواد اولیه 
ذوب آهن را که به عنوان اولین مجموعه فولادی کشــور 
است را حل کند. ما آمادگی داریم به عنوان سهامدار عمده 
هزینه های این کار را هم پرداخــت کنیم که ذوب آهن 

دغدغه تولید مواد اولیه را نداشته باشد.
برنامه های توسعه ای ذوب آهن چیسـت؟

ذوب آهن لزوماطــرح توســعه ای نمی خواهد بلکه 
طرح تحول احتیاج دارد. این مجموعه هر چند اخیراً 
چند محصول بــا ارزش افزوده بالا تولید کرده اســت 
اما در سال های گذشــته در مقوله تولید در یک سری 
از محصــولات ماند. با توجــه به اینکه همــکاران در 
ذوب آهن خیلی زحمت کشــیدند؛ اما با توجه به نیاز 
بازار و نوع سرمایه گذاری که در مجموعه ذوب آهن در 
چندسال گذشته انجام شده، باید در تولید محصولات 

خاص فعالیت بیشتری انجام شود.
اکنون در تمام ابعاد ذوب آهن اعم از ســاختار و سرمایه و 
محصولات جدید باید تغییر و تحول داشــته باشیم و به 
سمت تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر برویم. با توجه 
اینکه ذوب آهن در منطقه ا ی با آب وهوای خشک قرار دارد 
و مشکل آب همواره مطرح است، محصولی را باید تولید 

 کنیم که ارزش افزوده بالایی داشته باشد.
 از طرفی ذوب آهن نیروی انسانی فرهیخته ای دارد و همان 
گونه که می دانید به عنوان مادر صنعت فولاد کشور است 
و به لحاظ نیروی انسانی، غنای فوق العاده بالایی دارد و ما 
می توانیم انواع محصولات فولادی در ســطوح مختلف 

را که گاهی در فولاد سازی های دیگر قابل تولید نیست، 
در ذوب آهن تولید کنیم. در این راستا یک سازماندهی 
جدیدی در حال انجام اســت که ذوب آهــن بتواند در 
مجموعه  اقتصاد و صنایع فلزی کشــور جایگاه خود را 
بازیابی کند و  به خصوص اکنون در بحث زنجیره ی ارزش 
مشغول مطالعه هســتیم که بتوانیم این روند را تکمیل 

کنیم و بهینه سازی هم در ذوب آهن داشته باشیم .
قیمت تمام شــده میانگین کالا مثل میلگرد 
و... ۱۸هــزار تومان هســت در صورتی که در 
بورس کالا این محصولات  ۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان 
میانگین فروخته می شــود،  برای کاهش زیان 

انباشه چه برنامه هایی دارید ؟
اکنون محصولات فولادی یکی از ارزانترین قیمت ها را 
در کشــور دارد. چه در ایران و چه  در بازارهای  صادراتی  و 
متاسفانه این موضوعات باعث شــده  که به محیط های 
تولیدی هم فشــار بیاید. ما اصلا موافق گران فروشی و 
اجحاف حق مصرف کننده نیستیم، ولی به هر حال باید 
این بحث پوشش هزینه تمام شده در مجموعه واحدهای 
تولیدی را داشته باشیم. بخشی از این موضوع به قیمت 
های دستوری بر می گردد و اکنون که اوضاع قیمت های 
دســتوری را در سطح خودروسازی کشــور می بینیم، 

می فهمیم چه اتفاقی افتاده است 
در حوزه  صنعت فولاد به نظر می رسد  که باید تا اندازه 
ای برنامه و روندهایمان را اصلاح کنیم تا مجموعه های 
صنعتی کشــور هم بتوانند از مزیت هایی که در بازار 
وجود دارد، استفاده کنند و مجموعه بتواند خطوطش 
را بازســازی کنــد و ســرمایه گذاری جدیــد برای 

محصولات جدید انجام بدهند.

چهار محال و بختیاری اصفهان
شهردار شهرکرد:

وژه ها و کاهش  افزایش مشارکت مردم در برنامه ها و پر
هزینه ها شهری فعال و پویا در بر خواهد داشت

مدیرعامل تاصیکو:
آمادگی تامین هزینه مواد اولیه

 ذوب آهن را داریم

تشریح آخرین وضعیت سند توسعه نفت و گاز استان کرمانشاه
اختصاص ۳۵۰ میلیارد برای تامین آب 
وجرد اضطراری شهر های خرم آباد و بر

خرم آباد-طولابی  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب لرســتان از 
اختصــاص ۳۵۰ میلیارد تومان بــرای تامین آب اضطراری شــهر های 

خرم آباد و بروجرد خبر داد.
حمیدرضا کرموندمدیرعامل شرکت آب و فاضلاب لرستان اظهار داشت: 
برای تأمین آب آشــامیدنی و عبور از تنش های آبی شهر های خرم آباد و 

بروجرد ۲۰ حلقه چاه جدید حفر می شود.
او عنوان کرد: در مرحله اول در شــهر خرم آباد حفــر ۱۰ حلقه چاه آب را 

پیش بینی کرده ایم که مشغول حفاری آن ها هستیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب لرســتان، ادامه داد: در بروجرد نیز حفر 

۱۰ حلقه چاه آب پیش بینی شده است.
کرموند، بیان داشــت: در مجموع بالغ بر ۳۵۰ میلیارد تومان اعتبار برای 
تأمین آب اضطراری شهر های خرم آباد و بروجرد در نظر گرفته شده است 

که بخشی از این اعتبار به استان تخصیص داده شده است.

آغاز عملیات اجرایی نهضت جهادی
 توسعه فیبر نوری در گلستان

گرگان -مهنازمحمدزمانی  عملیات اجرایی نهضت جهادی توسعه 
فیبر نوری شــرکت مخابرات ایران )نجما( در اســتان گلستان با حضور 
مدیران ارشد کشوری و استانی آغاز می شود. براساس برنامه ریزی های 
انجام شده در شرکت مخابرات ایران، برای ســال ۱۴۰۱ علاوه بر کارها و 
طرح های معمول در این حوزه، برنامه هایی نیز به صورت جهادی آماده 
شده که توسعه شــبکه فیبر نوری در استان گلستان یکی از این برنامه ها 
به شمار می رود.بر اســاس این گزارش، هدف از توسعه زیر ساختی فیبر 
نوری ارتقای شبکه تلفن همراه و دیتا در استان است که با تصویب هئیت 
مدیره و مدیرعامل شرکت مخابرات ایران در قالب طرح نجما در گلستان 

به عنوان یکی از استان های پیشرو اجرا می شود.
گفتنی اســت، پیش از این فیبرنوری در اســتان صرفــا مناطق دارای 
مشترک با تراکم بالا در دسترس بود که با اجرای این طرح تمامی شهرها و 

روستاهای گلستان از مزیت فیبر نوری بهره مند خواهند شد.

مرمت یکی از بزرگ ترین باغ های تاریخی کشور

ســاری-امیری فــر مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی مازندران از طرح مرمت و احیای باغ ســی و سه هکتاری 

رامسر خبر داد.
صادق برزگــر مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
مازندران با بیان اینکه باغ سی و سه هکتاری رامسر سال ها فاقد طرح بوده 
و امکان فعالیت های مرمتی نیز مقدور نبود، گفت: طرح مرمت و احیای 
این باغ با پیگیری های اداره میراث فرهنگی رامسر  پس از انتخاب مشاور 
در مســیر قانونی خود قرار گرفت و در کمیته فنی استان نیز تایید و ابلاغ 

شد.
او این موضوع را برای شــهر نمونه گردشــگری رامسر بســیار با اهمیت 
دانســت و افزود: احیا و مرمت باغ سی و ســه هکتاری رامسر سالها مورد 
بحث و گفتگو بود اما اتفاقــی نمی افتاد تا اینکه مدیریت شهرســتان از 
حدود سه سال پیش با پیگری های ویژه اســتانی و کشوری این قضیه را 

حل و فصل و به نتیجه رساند.
برزگر گفت: طرح مرمت باغ سی و سه هکتاری پس از مطالعات شناخت 
و آسیب شناســی وارد مرحله مرمت و احیا شــد و تلاش شد با بر طرف 
کردن آسیب های وارده به این باغ تاریخی، هویت اولیه به این اثر تاریخی 

برگردانده شود.
باغ ۳۳ هکتاری رامســر، باغ تاریخی است که گونه های جنگلی و گیاهی 
شمال کشور را در قلب یک شهر جای داده اســت و شهروندان رامسری 

دلبستگی عمیقی نسبت به این باغ دارند
این باغ تاریخی گزینه ثبت در میراث جهانی نیز بود، اما برخی ســاخت و 
ساز ها در داخل این باغ مانند ساخت برج چشم انداز در ضلع شرقی باغ و 

مجتمع فرهنگی و هنری سبب شد این آرزو تاکنون محقق نشود

وستایی ح »هادی« ر  بازنگری ۷۶۹ طر
 در لرستان تا پایان امسال

خرم آباد -طولابی مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی لرستان از 
بازنگری ۷۶۹ طرح »هادی« روستایی در این استان تا پایان امسال خبر 

داد.
پویا تابعی  با اشــاره به موضوع تهیــه طرح »هادی« برای روســتاهای 
لرستان، اظهار داشت: در این راستا مطالعات مختلفی از لحاظ جمعیتی، 

سرانه های بومی، کاربری های مورد نیاز و… انجام می شود.
وی با اشــاره به نیاز سنجی از روســتاییان از سوی مشــاور طرح های 
»هادی«، عنوان کرد: در این راستا ساخت و ســازها باید در قالب همین 
طرح های »هادی« در روستاها انجام گیرد. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی لرستان با بیان اینکه گاهاً شاهد ســاخت و سازها در خارج از این 
طرح های »هادی« هستیم، افزود: در این راستا مراجع مختلف از جمله 
شهرداری ها، امور اراضی، کمیسیون ماده ۹۹ در فرمانداری ها از این امر 

باید جلوگیری کنند.
تابعی، بیان داشت: شــکل گیری چگونگی معابر، چگونگی جهت های 
ســاختمانی، شــمالی و جنوبی بودن آنها، حد نصاب هــای تفکیکی، 

تراکم های ساختمانی و… در طرح »هادی« روستاها دیده شده است.
وی با بیان اینکه در زمان تهیه طرح »هادی« ما از ادارات مختلف استعلام 
مکتوب می گیریم، گفت: بعضاً ممکن اســت که برخی از ادارات پاســخ 
این اســتعلامات را ندهند و یا اینکه اطلاعات لازم را به بنیاد مسکن ارائه 
ندهند، اینها قابل کنترل و بازگشت هستند، تغییر کاربری، الحاق طرح، 

ورود کمیسیون رفع مغایرت ها و… در این رابطه انجام می گیرد.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی لرســتان، تاکید کرد: در مجموع 
برای هزار و ۵۷۵ روســتا طرح »هادی« تهیه و به دهیاری ها ابلاغ شده، 

بازنگری ۷۶۹ طرح را نیز امسال به دهیاری ها ابلاغ می کنیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بانک مرکزی اعلام کرد
تامیننیازهایارزیازطریقبازارنیما

وضعیت منابع ارزی کشور در شرایط مطلوبی قرار دارد و همه نیاز های 
ارزی کشور از طریق بازار رسمی حواله و اسکناس تامین می شود.

به گزارش اقتصاد مردم ، بانک مرکزی در واکنــش به گزارش روزنامه 
جهان صنعت در مورد تحولات بــازار ارز با عنــوان »بی محلی دلار به 
تاکتیک های بازارســاز« اعلام کرد: بخش قابل توجهی از تحولات نرخ 
ارز طی سال های اخیر عمدتاً متاثر از عوامل غیراقتصادی و برونزا بوده 
که در عمــل به تغییرات نرخ ارز در مســیری نامتناســب با بنیان های 

اقتصادی منجر شده است.
با این حال در چنین شــرایطی سیاســتگذار تلاش کرده اســت تا با 
بکارگیری ابزار هــای در اختیــار و در عین حال با رعایــت اقتضائات 
اقتصادی کشــور، آثار و تبعات منفی بروز عوامل فوق را در سطح کلان 

به حداقل برساند.
رویکرد سیاستی متخذه از سوی بانک مرکزی در حال حاضر بر آن است 
تا ضمن توجه به ضرورت صیانت از ذخایر ارزی، زمینه متعادل ســازی 

عرضه و تقاضا و به تبع آن ثبات بخشی به بازار ارز را فراهم کند.
از طرفی لازم است توجه نگارنده را به این نکته معطوف داشت که ایجاد 
ثبات در بازار ارز صرفاً به مفهوم ثابت نگه داشــتن نرخ نیســت. علاوه 
بر این، بــا توجه به آنکه کلیــه نیاز های ارزی کشــور در زمینه واردات 
رسمی کالا ها و خدمات از طریق بازار رســمی حواله و اسکناس تامین 
می شــود، بانک مرکزی در دولت ســیزدهم تلاش کرده است تا ثبات 
مناسبی در این بازار حاکم شــود و آثار منفی ناشی از هیجانات مقطعی 

بازار غیررسمی به میزان کمتری در بازار رسمی متجلی و هویدا شود.
متوسط نرخ فروش حواله دلار در ســامانه معاملات الکترونیک ارز در 
شــهریور ماه ســال ۱۴۰۰ حدود ۲۳۴.۱ هزار ریال بود که این رقم در 
آبان ماه سال ۱۴۰۱ به ۲۷۵.۹ هزار ریال رســیده است و حاکی از رشد 

۱۷.۹ درصدی آن در طول این دوره می باشد.

کاهش نوسانات نرخ ارز در دولت سیزدهم
در خصوص نوســانات نرخ ارز در دولت ســیزدهم و ثبــت ارقامی در 
حدود ۳۵۰ هزار ریال در روز های گذشــته نیز می بایســت به این نکته 
اشاره نمود که پیش از این نیز در ســال ۱۳۹۹ نرخ دلار در بازار حواله و 
اسکناس و همچنین در بازار غیررســمی افزایش قابل توجهی را تجربه 
کرد و در عین حال بازار ارز با التهابات و نوســانات شدید قیمتی مواجه 
بود. به طوری که نرخ دلار در بازار غیررســمی و نرخ حواله دلار از حدود 
به ترتیب ۱۵۰ و ۱۳۵ هزار ریال در ابتدای ســال ۱۳۹۹ به حدود ۳۲۰ 
و ۲۷۰ هزار ریــال در مهرماه ۱۳۹۹ رســید. به عبارتــی ظرف مدت 

شش ماه، به ترتیب رشد های ۱۱۳.۳ و ۱۰۰ درصدی را تجربه نمود.
طی ماه های ســپری شــده از فعالیت دولت ســیزدهم، رویکرد بانک 
مرکزی بر این بوده است که با ســاماندهی و عمق بخشی به بازار رسمی 
حواله و اسکناس، نرخ های ارز در این دو بازار را به سمت سطوح تعادلی 
)متناســب با مولفه های بنیادین اقتصاد( هدایت کنــد و در این میان 
ضمن تلاش بــرای تقویت عرضه در ایــن بازار و پاســخگویی به کلیه 
نیاز های واقعی ارزی، زمینه های معامله در بازار غیررسمی را با جدیت 

کاهش داده و به حداقل برساند.

متأثر از اقدامات به عمل آمده، متوســط نرخ دلار در هر دو بازار رسمی 
)حواله و اسکناس( و بازار غیررسمی روند نسبتاً با ثباتی را تجربه نمود؛ 
به طوری که انحــراف معیار نــرخ دلار در بازار غیررســمی )به عنوان 
سنجه ای از نوســانات نرخ ارز( در نیمه دوم سال ۱۴۰۰ نسبت به نیمه 

نخست سال مزبور حدود ۴۲ درصد کاهش یافت.

اقدامات بانک مرکزی در راستای تعمیق بازار رسمی ارز
به موجب مســئولیت محوله به ایــن بانک در حفــظ ارزش پول ملی 
مطابق با قوانین بالادســتی و نیز حســب الزامات اجــرای نظام ارزی 
شناور مدیریت شــده )موضوع بند »ت« تبصره »۲« ماده »۲۰« قانون 
احکام دائمی برنامه های توســعه کشــور(، توجه بانک مرکزی به این 
مسئله معطوف بوده اســت که به جای تاکید و اصرار بر حفظ یک نرخ 
ارز مشــخص، زمینه ای را فراهم ســازد تا این مولفه در مسیر تعادلی و 

سازگار با تحولات عوامل بنیادین اقتصاد کلان حرکت کند.
البته می بایســت توجه داشت که در قالب نظام شــناور مدیریت شده، 
بانک مرکزی با هدف کاهش نوسانات کوتاه مدت و با توجه به اقتضائات 
اقتصاد کلان می تواند در بازار ارز مداخله کند؛ از این رو برخی منتقدان 
لازم است به این نکته امعان نظر داشته باشــند که سیاست مداخله در 
بازار ارز یکی از ابزار های بانک مرکزی اســت و اســتفاده از این ابزار را 

نمی توان به ارزپاشی تعبیر و تفسیر کرد.
در خردادماه ســال جــاری و در مواجهه با نوســانات نــرخ ارز در بازار 
غیررســمی که تحت تاثیر عوامل روانی و انتظاری حادث شــده بود، 
شورای عالی سران قوا اختیارات ویژه ای برای مدیریت بازار ارز به بانک 
مرکزی تفویض کرد و متعاقباً این بانک مجموعه اقداماتی را در دستور 

کار خود قرار داد.
در گام نخســت، بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه ای، مجوز معامله ارز 
صادرکنندگان به نرخ توافقی در صرافی هــا را صادر کرد و همین اقدام 
توانســت آثار مثبتی در جهت کاهش نرخ ارز در بازار برجای گذارد. در 
ادامه این بانک خرید ارز تمامی اشــخاص حقیقی و حقوقی را توســط 
صرافی ها مجاز اعلام کــرد و بدین ترتیب به فعــالان این بخش اجازه 
داد تا علاوه بر ارز صادرکنندگان، نســبت به خرید ارز از کلیه اشخاص 

حقیقی و حقوقی با نرخ توافقی اقدام کنند.
با ایجاد ســازوکار معامــلات با نرخ توافقــی، روند عرضه ارز توســط 
صادرکنندگان بهبــود یافت که این امر با تعمیق بــازار و افزایش منابع 
در اختیار صرافی ها، زمینه مناســبی را برای پوشــش و پاسخ دهی به 
تقاضای اسکناس گروه بیشــتری از متقاضیان واقعی ارز در سطح بازار 

فراهم آورد.
در این چارچوب و با ایجاد سازوکار معاملات با نرخ توافقی، روند عرضه 
ارز توسط صادرکنندگان بهبود یافت که این امر با تعمیق بازار و افزایش 
منابع در اختیار صرافی ها، زمینه مناســبی را برای پوشش و پاسخ دهی 
به تقاضای گروه بیشــتری از متقاضیان واقعی ارز در سطح بازار فراهم 

آورد.
از این رو بر خلاف رویکرد های متخذه در سال های گذشته که به موجب 
آن سیاست بانک مرکزی در مواجهه با نوســانات نرخ ارز به ارزپاشی و 
کاهش ذخایر ارزی کشور معطوف و محدود می شد، در دولت سیزدهم 
با ابتکار عمــل بانک مرکزی، تقویــت عرضه در بــازار از محل ارز های 

حاصل از صادرات عملیاتی شد.
در این چارچوب، افراد می توانند با مراجعه به صرافی ها و شعب منتخب 
بانک ها ارز مورد نیاز خود را )در ســرفصل خدماتی سایر( با نرخ توافقی 
تهیه کنند که این مهم به نوبه خود تاثیر بســزایی بــر کاهش تقاضا در 

بازار غیررسمی و انتقال آن به مجاری رسمی در پی داشت.

یکترکیبسهگانهدربازارمسکن
آمدن مهرداد بذرپــاش بــه وزارت راه و شهرســازی امیدواری هایی 
درخصوص تحرک یافتن صنعت ســاختمان و ثبات نســبی قیمت ها 
ایجاد کرده و این در حالی اســت که از ابتدای ســال جــاری ترکیب 
ســه گانه ی تورم، قیمت ارز و کاهش ساخت و ســاز، بازار مسکن را در 

معرض نوسانات و رکود تورمی قرار داده است.
 رشد ۶.۸ درصدی قیمت مسکن شهر تهران فقط در عرض یک ماه از 
انتظارات تورمی و هجوم سرمایه ها به این بازار حکایت داشت؛ درست 
قبل از آمدن وزیر جدید راه و شهرســازی که می گوید برای ســاخت 
چهار میلیون خانه، بودجه ای معادل دو برابر بودجه ســالیانه کشــور 

لازم است.
رستم قاسمی ـ وزیر ســابق و فقید راه و شهرســازی که روز پنجشنبه 
۱۷ آذرماه ۱۴۰۱ به دلیل بیماری دار فانــی را وداع گفت، یک روز بعد 
از آمدن مهرداد بذرپاش به جای او درگذشــت. او طــی حدود ۱۶ ماه 
گذشته تلاشــهایی برای اجرای بزرگترین پروژه دولت سیزدهم تحت 
عنون طرح نهضت ملی مســکن انجام داد. با این حال انتظار متقاضیان 
و کارشناسان آن طور که باید و شــاید برآورده نشد و تا کنون فقط ۱۹۲ 

هزار واحد به مرحله فونداسیون رسیده است.
از طرف دیگر تورم ۴۴ درصــدی بر روی قیمت مصالح ســاختمانی و 
برآورد از قیمت تمام شــده ساخت مســکن تاثیر گذاشت. در روزهای 
اخیر قیمت ســیمان در بــورس کالا با یک بخشــنامه از طرف انجمن 
سیمان ۳۵ درصد افزایش پیدا کرد. اگرچه مدیران سیمانی و مسئولان 
وزارت صمت معتقدنــد که این موضوع تاثیری در بازار ســیمان ایجاد 
نکرده اما تجربه نشــان داده در خیلی از مواقع نوســانات قیمتی با یک 

بخشنامه آغاز شده است.
 قیمت یونولیت هم از حدود ۷۰ هزار تومان به ۳۵۰ تا ۵۰۰ هزار تومان 

رسیده است.
مجموعه عواملی که منجر به انتظارات تورمی شد، بخشی از سرمایه ها 
را در آبان ماه ۱۴۰۱ به ســمت بازار مسکن کشاند و رونقی نصفه و نیمه 
به این بــازار داد. در این ماه حدود ۸۰۰۰ فقره قــرارداد خرید و فروش 
آپارتمان در تهران منعقد شــد که از افزایش ۴۷.۸ درصد نسبت به مهر 
امسال و رشد ۹.۶ درصد نسبت به آبان پارســال حکایت دارد. متوسط 
قیمت هم به ۴۶.۷ میلیون تومان در هر متر مربع رســید که نسبت به 
ماه قبل و مدت مشابه ســال قبل به ترتیب ۶.۸ و ۴۵.۹ درصد افزایش 

یافته است.
بذرپاش در شرایطی وزارت راه و شهرسازی را تحویل گرفته که بسیاری 
انتظار دارند با افزایش تولید مسکن، قیمت ها کنترل شود. این در حالی 
اســت که متغیرهایی عمدتا خارج از بخش مسکن به رشد قیمت خانه 

انجامیده است.

همه وزارتخانه ها به بذرپاش کمک کنند
بیت الله ستاریان ـ کارشناس بازار مســکن درباره دلایل نوسانات بازار 
مسکن به ایسنا گفت: شاید بیش از ۱۰ درصد موضوع مسکن در اختیار 
وزارت راه و شهرســازی نباشــد و نباید فکر کنیم اگر مســئولان این 
وزارتخانه را تغییر دادیم، مشکل مسکن برطرف می شود. ساختارهای 
اقتصاد باید برای تولید ســالیانه یک میلیون خانه فراهم باشد؛ وزارت 
اقتصاد، بانک مرکزی، وزارت صمت و حتــی وزارت خارجه با موضوع 

مسکن مرتبط هستند.

وی با بیــان این که بیــش از ۹۵ درصد تولید مســکن در اختیار بخش 
خصوصی قرار دارد افزود: انتظار داریم در شرایطی که بخش خصوصی 
۹۵ درصد مســکن کشــور را در اختیــار دارد قولــش را وزارت راه و 

شهرسازی بدهد.
 موضوعی تحت عنوان نهضت ملی مســکن طراحی شده و می خواهیم 
چهار میلیون  مسکن در چهار سال بسازیم. یکدفعه چند میلیون نفر با 
این تصور مواجه می شــوند که دولت می خواهد برایشــان خانه بسازد. 
درحالی که دولت تسهیل گر و قانون گذار اســت و نمی تواند بیش از ۵ 

درصد تولید مسکن را در اختیار بگیرد.

تورم را دریابیم، قیمت مسکن کنترل می شود
همچنین مهدی روانشادنیا ـ کارشــناس بازار مسکن اظهار کرد: مردم 
معمولا تحولات بازار ارز را نماگــری از تورم آتی تلقــی می کنند و در 
چنین مواقعی بــه خرید کالاهایی می پردازند کــه قابلیت محافظت از 

سرمایه ی آنها در برابر تورم را دارد.
 بر این اساس نوســانات قیمت ارز که از مهرماه آغاز شــد تغییراتی در 
انتظارات تورمی به وجود آورد که به ســوق یافتن ســرمایه ها به سمت 
بازار مسکن انجامید و در آبان ماه بروز پیدا کرد. بدیهی است که تا وقتی 
روند نرخ ارز و تورم افزایشی باشد رشــد قیمت در بازارهای موازی مثل 

طلا و مسکن نیز ادامه می یابد.
روانشــادنیا گفت: افزایش قیمت نهاده های ســاختمانی باعث شده تا 
با یک رکود عجیب در ســاخت وساز مواجه شــویم. ما سالیانه به ۸۰۰ 
هزار تا یک میلیون واحد مســکونی در کشــور نیاز داریم؛ در حالی که 
تولید فعلی کمتر از نصف این تعداد  اســت. البته پروانه هایی در ســال 
جاری صادر شــده که عمدتا مربوط به طرح نهضت ملی مســکن است 
اما این پروژه نیز در بخش هایی متوقف شده است. در واقع پروانه صادر 

می شود اما پایان کار کم است.
وی با بیان این که واحد نوســاز در بازار مســکن به تدریج کمیاب شده 
است افزود: در شرایط تورمی فعلی بعضا مشــاهده می کنیم که برخی 
فروشندگان از فروش منصرف می شوند. این کمبود عرضه نیز به عاملی 

برای رشد قیمت ها تبدیل شده است.
روانشــادنیا درباره وضعیت پروژه نهضت ملی  مسکن خاطرنشان کرد: 
در بیش از یک سال گذشته توجهات به تولید سالیانه یک میلیون واحد 
مســکونی معطوف شــده بود اما خروجی قابل توجهی دیده نشد. این 
سرخوردگی به تشــدید تورم های بعدی انجامید. متقاضیان این پروژه 
تصمیم گرفتند مجددا به بازار مراجعه کنند و با هر ســطح توانی اقدام 

به خرید کنند.
این کارشناس بازار مسکن با اشــاره به انجام ۸۰۰۰ معامله در آبان ماه 
۱۴۰۱ در شهر تهران گفت: مقایســه ی این عدد با دو سال اخیر نشان 
می دهد تعداد معاملات چندان پایین نیســت و یک رقم نرمال را نشان 
می دهد. ما در برخی ماه ها ۲۵۰۰ معامله نیز داشتیم و رقم ۸۰۰۰ واحد 
عدد معنی داری است که گسیل برخی از ســرمایه های جامعه به بازار 

ملک را نشان می دهد.
وی مهمترین راهکارهای تثبیت بازار مســکن را کنترل تورم عمومی 
و افزایش ساخت و ساز دانســت و گفت: در خارج از بخش مسکن حتما 
باید تورم و رشد قیمت ارز مهار شــود. در بخش درونی مسکن نیز راهی 
جز تولید وجود ندارد. این تولید باید در تناســب با تقاضا قرار گیرد که 
در حال حاضر بخش عمده ای از تقاضا بــرای واحدهای کوچک متراژ 

متمرکز شده است.
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و ۵۳.۹ هزار میلیارد تومان نیز خسارت پرداخت 
کرده اند که بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است.

 بررســی تازه تریــن گــزارش بیمه مرکــزی از 
عملکرد صنعت بیمه در هشــت ماهه سال جاری 
نشــان می دهد که حــق بیمه تولیــدی یعنی 
بیمه نامه هایی که در این دوره صادر شده معادل 
۱۰۹.۸ هزار میلیــارد تومان بوده اســت که در 
مقایســه با ســال قبل از آن ۵۷.۸ درصد افزایش 
دارد.این در حالی اســت که ۳۲ درصد از پرتفوی 
حق بیمه تولیدی در بازار بیمــه طی این مدت به 
رشته بیمه شــخص ثالث و مازاد، ۲۹.۸ درصد به 
بیمه شــخص ثالث و مازاد و ۳۱ درصــد به بیمه 

درمان تعلق دارد.
در هشــت ماهه اول ســال ۱۴۰۱، سهم بخش 
غیردولتــی از حق بیمــه تولیدی و از خســارت 
پرداختــی صنعت بیمــه به ترتیــب ۷۵ و ۷۲.۷ 

درصد است.

وضعیت پرداخت خسارت در صنعت بیمه
در رابطه بــا وضعیــت بیمه ها از نظــر پرداخت 
خســارت در هشــت ماهــه ســال جــاری نیز 
شــرکت های بیمه در مجموع حدود ۵۳.۹ هزار 
میلیارد تومان خســارت پرداخت کرده اند که در 
مقایسه با مدت مشــابه در سال قبل ۵۵.۳ درصد 

رشد داشته است.
البته، ۳۹.۸ درصــد از خســارت پرداختی در 
بازار بیمه طی این مدت به رشــته بیمه درمان، 
۳۰.۱۰ درصد به بیمه شــخص ثالــث و مازاد و 
۹.۱۷ درصد به بیمــه زندگی )عمــر( مربوط 

می شود.
در این زمینه، نســبت خســارت بازار بیمه با ۰.۸ 
واحد کاهش در مقایســه با هشــت ماهه نخست 
سال قبل به ۴۹.۱ درصد رســید که فقط نسبت 
خســارت چهار رشــته  بدنه اتومبیــل، درمان، 
کشــتی و حوادث راننده  )به ترتیب با ۷۳.۲، ۶۳، 
۵۶.۹ و ۵۲.۶ درصــد( بالاتر از ســطح بازار بیمه 

است.

تعداد بیمه نامه صادر شده در هشت
 ماهه امسال

علاوه بر این، در هشت ماهه امسال ۴۵.۳ میلیون 
بیمه نامه صــادر و حــدود ۴۷.۴ میلیــون فقره 
خسارت پرداخت شــده که نسبت به هشت ماهه 
نخست ســال قبل، به ترتیب ۲.۲ و ۳۶.۱ درصد 

رشد داشته است.
رشــد ۲.۲ درصدی تعداد بیمــه نامه های 
صــادره در بازار به طــور عمده به واســطه 
رشــد این تعداد در دو رشته شــخص ثالث-

مازاد و حــوادث راننــده به ترتیــب با ۴.۶ و 
۴.۸ درصد رشــد و هر یک با سهم حدوداً ۳۵ 
درصدی از کل تعداد بیمــه نامه های صادره 

بوده است.
همچنین، افزایش ۳۶.۱ درصــدی تعداد موارد 
خسارت پرداختی بازار، بیشتر به دلیل رشد ۳۷.۴ 
درصدی این تعداد در بیمه درمان با ســهم عمده 
)۹۵ درصد( از تعداد خسارت های پرداختی بازار 

بیمه بوده است.

خریدار   اقتصاددانان برایــن باورند که مالیات 
خانه های خالی نمی تواند بازار اجاره بها را کاهش 

دهد اما می تواند به مرور زمان آن را کنترل کند.
 طرح شناســایی و دریافت مالیــات از خانه های 
خالی که با هدف جلوگیــری از احتکار و کمک به 
خانه دار شدن جامعه به اجرا در آمده است به نظر 

می رسد که پیشرفت قابل توجهی نداشته است.
دولتمردان یکی از مهمترین راهکارهای کنترل 
تورم مســکن را، اخذ مالیــات از خانه های خالی 
عنوان می کننــد و از طرفی با اجــرای این طرح 
تصمیم دارند تا بر درآمدهــای مالیاتی دولت نیز 

بیفزایند.
کارشناســان دولتــی معتقدند اخــذ مالیات از 
خانه ها، تأثیر مثبتــی بر فضای امروز کســب و 
کار در حوزه مسکن خواهد داشــت. به گفته آنها 
طرح دریافت مالیات از خانه های خالی می تواند، 
موضوع تولید مســکن که مبنــای جهش تولید 
مسکن در کشور است را عملیاتی کند و لذا اعتقاد 
دارند اجرای صحیح و جدی ایــن قانون می تواند 

در فضای اجاره نشینی مسکن نیز مؤثر واقع شود.
یکی از دغدغه های مهم مردم در دو سال گذشته 
افزایش بی رویه اجاره بهای مسکن بوده است. در 
این راستا قانون تعیین سقف اجاره بها در دستور 
کار دولت قرار گرفــت. همچنین پرداخت ودیعه 
مســکن نیز از دیگر اقدامــات حمایتی دولت در 
این زمینه بوده اســت اما هرچند این اقدامات به 
عنوان راه مقطعی و کوتاه در بازار مسکن می تواند 
کارســاز باشــد، اما برای کنترل قیمت مسکن و 
حمایت واقعی از مســتأجران تاکنون کار ســاز 

نبوده است.
در حــال حاضر یکــی از مهمتریــن چالش های 
پیــش رو برای اخــذ مالیــات از خانه های خالی 
نبود پایگاه های اطلاعاتی جامــع در کنار برخی 
ســاختارهای معیوب این قانون اســت که عملًا 
اغلب واحدهای مســکونی خالی از ســکنه را از 
مالیات معاف کرده است و لذا برخی از کارشناسان 
توصیــه می کنند در این شــرایط اخــذ مالیات 
ســالیانه از تمامی زمین ها و یا خانه هــا اگر اجرا 

می شد بیشتر می توانســت دولت را برای افزایش 
درآمدهای مالیاتی و یا حل مسکن کمک کند.

علی قنبری؛ اقتصــاددان در خصــوص مالیات 
خانه های خالی به خبرنگار مهر گفت: متأســفانه 
اطلاعات دقیقی برای مالیات ســتانی خانه های 
خالی وجود ندارد و مســئله خانه های خالی یک 

مسئله پیچیده در کشور تبدیل گشت.
وی در ادامه افزود: مالیات ستانی خانه های خالی 
نمی تواند راهکاری برای کاهش قیمت مســکن 
باشــد اما می تواند ترمزی برای افزایش بی دلیل 
این بازار شــود اما به شــرطی که آمــار دقیقی از 

خانه های خالی وجود داشته باشد.
مرتضی افقه؛ کارشــناس اقتصادی در خصوص 
مالیات ستانی از خانه های خالی به خبرنگار مهر 
گفت: واقعیت این اســت که افزایــش مالیات ها 
و مالیات ســتانی از خانه های خالــی نمی تواند 
راهکاری برای قیمت های بازار اجاره بها باشــد 
چرا که افرادی کــه خانه خالی دارنــد نیازی به 
اجاره آن ندارند بنابراین حاضر هستند تا مالیت 
دهند. برخی ها نیز در ایــران زندگی نمی کنند و 
این خانه ها برای تفریح است و وقتی می آیند به 
خانه می روند و برایشــان این مالیات ها ارزشی 

ندارد.
وی در ادامــه اظهار داشــت: مالیــات خانه های 
نمی تواند انگیــزه ای برای کاهــش قیمت اجاره 
بها داشته باشــد از طرفی هم قراردادهای صوری 
نوشته می شــود که خود این قراردادهای صوری 
باعث اشتباهاتی در محاســبات خانه های خالی 
می گیرد به نوعی فــرار مالیاتی بــا قراردادهای 
صوری صورت می گیرد اما در بازار اجاره بها هیچ 

تأثیری نخواهد داشت.

مسکن

مدیر عامل صندوق ملی مسکن 
گفت: بانک هایــی که از پرداخت 
تســهیلات نهضت ملی مسکن 
خــودداری کننــد، ۶۰ هــزار 

میلیارد تومان جریمه می شوند.
مدیر عامل صندوق ملی مسکن 
گفت بر اســاس قانــون جهش 
تولید مســکن بانک هــا باید در 
ســال جــاری سیصدوشــصت 
میلیارد تومان تسهیلات مسکن 
بپردازنــد، در غیر ایــن صورت 

جریمه می شوند.
رهنما گفت: اگر بانک ها تا پایان 
سال به تکلیف خود عمل نکنند، 
بیســت درصد جریمــه مالیاتی 
می شــوند و ایــن جریمه هــا به 

صندوق ملی مســکن 
واریز می شود.

عامــل صندوق  مدیر 
ملــی مســکن گفت: 
تاکنون کمتر از پنجاه 
هــزار میلیــارد تومان 
بخش  در  تســهیلات 

مســکن پرداخت شــده و بانک 
مســکن بیشــترین همکاری را 

داشته است.
رهنما گفت اگر از سیصد و شصت 
هزار میلیارد تومان تســهیلات 
تکلیف شــده در بخش مسکن، 
ســیصد هزار میلیارد تومان آن 
پرداخت نشــود، بیســت درصد 
آن به عنــوان جریمــه مالیاتی 

از بانک هــا اخــذ و به 
صندوق ملی مســکن 

واریز می شود.
در مــاده چهــار قانون 
جهش تولید مســکن 
و  بانک هــا  آمــده: 
مؤسســات اعتبــاری 
غیربانکی مکلفند حداقل بیست 
درصــد از تســهیلات پرداختی 
نظام بانکی در هر ســال را با نرخ 
سود مصوب شورای پول و اعتبار 
بــه بخــش مســکن اختصاص 
دهند، بــه صورتی که در ســال 
اول اجرای قانون از حداقل ســه 
میلیون و ششــصد هزار میلیارد 
ریال تســهیلات برای واحدهای 

موضوع این قانون کمتر نباشد و 
برای سال های آینده نیز حداقل 
منابع تسهیلاتی مذکور با افزایش 
درصد صدرالذکــر مطابق با نرخ 

تورم سالانه افزایش یابد.
در تبصره پنج ماده چهار، سازمان 
امور مالیاتی کشــور موظف شده 
در صورت عدم همکاری بانک ها، 
مالیاتــی برابــر بیســت درصد 
تعهد انجام نشــده را از بانک ها و 
مؤسســات اعتباری مستنکف، 
أخذ و به خزانه داری کل کشــور 
واریز نماید؛ این مبلغ صد درصد 
تخصیص یافته تلقی و به حساب 
صنــدوق ملــی مســکن واریز 

می شود.

جریمهمیلیاردیدرانتظاربانکهایمتخلف

مسکنبانک

مالیاتبرخانههایخالیترمزیبرایکنترلنرخاجارهبها


